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I també en aquest número:

> Torna el confinament a Cassà pels alts índexs del risc de Covid-19
> Esquerra cedeix uns vots per liquidar la Fundacio de la Residència Geriàtrica
> Entrevista: Gent de coworking: Baula Rural
> Seleccionades les onze propostes finalistes dels pressupostos participatius
> ...i tota l’actualitat de les entitats de Cassà
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Bona Gent 
triomfa a 
Cassà

Laia Cañigueral, nova 
delegada del govern a Girona

18 anys de música 
amb Solfejant

Joan Tubert, campió 
de les proves Cangur
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Editorial Opinió

Adéu Hospital; 
hola, Geriàtric.
Amb aquest títol podríem resumir el pas que s’ha fet a la institució 
de la Rambla 11 de Setembre que, després del darrer ple municipal 
del mes de juny, va posar el punt (gairebé) i final que tanca una etapa 
de gestió del ventre. D’un equipament creat amb esperit de cobrir 
mancances dels més necessitats s’ha passat a una gestió més pro-
fessionalitzada destinada a oferir un servei modern i amb els mitjans 
més adequats a les necessitats del moment. Un canvi que no ha estat 
d’avui per demà perquè ja feia molts anys que l’hospital anaven essent 
més Residència Geriàtrica, però que amb la liquidació de la Fundació  
ha formalitzat aquesta evolució.

Recordem que l’antic hospital de Cassà ja deu tenir cap a cinc-cents 
anys, ja que el 1541 hi ha un document en el que es parla d’una dona-
ció de 12 lliures a l’Hospital de pobres  de Jesucrist a Cassà. Després 
de passar per diferents indrets, el 1936 va ocupar la seu de la Ram-
bla, on hi havia les escoles graduades i on ha sofert diferents amplia-
cions fins a l’estructura actual.  El 1981, fa quaranta anys, es va dur 
a terme l’aprovació dels estatus de la Fundació Hospital Municipal de 
Cassà, que ara  ha quedat  liquidada amb la decisió de l’Ajuntament  
de modificar la gestió del centre.

Fa quaranta anys, quan es va crear l’òrgan que hauria de controlar 
la Residència Geriàtrica es va tenir clar que l’Hospital havia de ser un 
centre en el qual calia consensuar les decisions i actuacions que s’hi 
fessin per garantir  un funcionament adequat  i amb el màxim d’acord; 
per això es va establir la regla dels dos terços del vots per, entre altres 
coses, liquida la Fundació. Durant la segona meitat del segle XX l’Hos-
pital havia funcionat gràcies per un costat  a l’esforç de les monges de 
Sant Josep que tenien cura dels malalts i per l’altre al suport municipal 
i dels particulars que  s’encarregaven de mantenir en funcionament 
aquest centre. En aquest sentit cal tenir present les figures de molts 
cassanencs que de manera desinteressada van contribuir al funcio-
nament de l’hospital  fent-ne d’administradors per donar suport a la 
comunitat religiosa del centre.

Després, la progressiva professionalització del centre, la manca de 
vocacions per fornir de religioses la residència i l’evolució social ge-
neral va comportar la modernització de l’estructura del centre fins a 
arribar a ser una de les grans “empreses” de Cassà en nombre de 
treballadors/ores i amb més de 80 residents. I aquí el plantejament 
del consistori ha tingut dues visions. Per una banda l’anterior govern 
(ERC) que va  creure que el millor era mantenir una estructura d’or-
ganització amb un fort pes municipal i un control  públic de la gestió, 
si bé amb suport extern per als temes administratius i tècnics més 
necessaris; o bé  deixar que la gestió passés totalment a professionals 
i descarregant així l’Ajuntament de funcions i responsabilitats, cosa 
que és el que va decidir l’actual govern (JxC i PSC).

Ambdues postures poden ser defensables, però el tràmit per  fer 
el canvi d’una a l’altra no ha estat prou correcte i si el mes de maig 
l’equip de govern tirava pel dret amb la liquidació de la Fundació, sense 
tenir en copte els dos terços necessaris aquest mes de juny ha recti-
ficat i, atenent al que havia explicat Esquera, ha passat la liquidació de 
l’antiga fundació pel seu òrgan de govern i després pel ple. Cal tenir 
present que en aquest cas ERC ha adoptat una postura pragmàtica i, 
encara que no està d’acord en com s’ha fet aquest canvi de gestió ni 
en el  fet en si,-  va decidir donar els vots necessaris per evitar un col-
lapse en el funcionament de la institució. En resum  un bon exemple 
comú de bona actuació política municipal: els uns rectificant quan calia 
i els altres renunciar si cal als ideals propis pel bé del poble.

De dilluns a dissabte, 
obert matí i tarda. 

C/ Molí, 44 46 
Tel. 972 46 18 83 
17244 CASSÀ DE LA SELVA

Floristeria
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Opinió Diuen els lectors

Racó de poemes

SENSE MAR
Vila terra endins que enyora el mar
de cadències eternes i ànsia blava,

tan sols un tren petit ens va apropar 
i ens feu un gran present: la Costa 

Brava.

La generació de la guerra et va 
estimar

i es bolcà a tes cales buscant la saba

del teu blau celestial per retrobar
la llibertat amb l’aigua mai esclava.

Com un vol de gavines sense cau
la Conca fou la niada de Cassà,

i ajuntant el verd, el blanc i el blau

formaren la bandera del demà,
buscaren un recés del més enllà

que els hi tornés la merescuda pau.
                          
 Enric Albertí Mías

Estel de mitjanit,
que il·lumines ma mirada,

que reculls els meus deliris,
que m’observes fins l’albada.

Contemplant-te cada nit,
em renoves cada dia.

escoltant tu, el meu sospir
sento jo, ta melodia.

I s’agermana nostra ment,
des d’ara fins a l’alba...

Com desitjant quelcom fer,
com esperant una paraula.

Banyada d’un aire fred
ara, ja finalitzat el dia,

jo vull entendre el teu parer
d’ aquesta misteriosa vida.

 M. Carme Ariza

Sospirs de mitjanit

El meu racó
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GRAELLA INCOMPLETA 
SOPA D'ESTIU

FRASE ENCRIPTADA:
La construcció d'una pista de vòlei platja a la zona de la pis-
cina ha estat la proposta més votada al taller top-ten dels 
pressupostos participatius. Aquesta proposta i deu més 
seran les candidates entre les quals hauran de triar els 
ciutadans quan hi hagi la votació final per decidir el destí 
de 80.000 euros del pressupost de l'Ajuntament de Cassà

FE D'ERRADES: 
Per una errada involuntària, en 
el número anterior de Lumiguia 
no van aparèixer els entreteni-
ments corresponents al mes 
sinó els de dues edicions anteri-
ors. Disculpeu.
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Diuen els lectors Opinió

En Ramon Bach —en Mon Bach, si 
tingués amics—, treballa de bomber al 
poble. La seva missió és detectar qui 
amaga llibres o revistes i cremar-los. 
Feia temps que les autoritats s’havien 
adonat que als Pressupostos participa-
tius les propostes de cultura no eren 
les més votades; quedava clar que la 
població no hi estava gens interessada. 
Aleshores van decidir que llegir, escriu-
re o gaudir de qualsevol acte cultural 
era una acció subversiva, i ho van pro-
hibir en un ple del mes de juliol, poc 
abans de les vacances. Des d’aquell 
moment, la població es distreu amb la 
pràctica diària i competitiva de l’esport, 
els concursos a tothora que emet Rà-
dio Saturn o les retransmissions d’anti-
gues festes majors a Cassà TV. 
   En Mon Bach era un adolescent quan 
l’Assessor, un home desconegut, però 
que s’havia convertit en un governant 
important, va crear una brigada de pi-
ròmans culturals. El noi havia acabat 
d’estudiar ESO a La Salle, on destaca-
va per treure bones notes d’Educació 
física. Va aconseguir la feina gràcies al 
Programa de Garantia Juvenil, i de se-
guida va demostrar tenir una gran ap-
titud incendiària. Quan va complir vint 
anys, ell i la Clara, una noia atractiva, 
però molt apagada, van anar a viure en 
un pis de lloguer del carrer Rafa Na-
dal, antic carrer Cervantes. Ell treballa 
moltes hores i torna a casa quan es fa 
fosc. Ella passa les hores mirant pro-
grames sobre defensa personal en una 
pantalla immensa de televisió penjada 
en una paret del menjador; també es 
dedica a compartir vídeos de Tik-Tok 
al Facebook de No ets de Cassà si no 
pots dir…acompanyats d’uns quants 
emojis de cares que es peten de riure. 
Abans de dormir, ella escolta cançons 
del grup Earth, Wind and Fire al Face-
book de Nostàlgics de la bona música i 
dels bons records, mentre ell mira les 
fotos esportives del Cassà Digital. De 
tant en tant, s'intercanvien algunes pa-
raules i es diuen fins demà.
   En Mon Bach recorda com els seus 
pares li explicaven que, de joves, al po-
ble es repartia un llibret de cultura per 
les cases. Recorda amb nostàlgia com 
el pare i la mare assistien a tots els 
Vermuts de Lletres, veien les pel·lícules 
del Cicle Gaudí un diumenge de cada 
mes, i esperaven que arribés l’estiu per 
comprar l’abonament del Solfejant i no 
perdre's cap concert al pati de can Trin-
xeria. També eren usuaris habituals de 
la biblioteca del carrer del Molí; hi llegi-
en el diari i solien demanar en préstec 

Microrelats de cinema

Fahrenheit 451
alguna novel·la llarga o algun recull de 
contes curts. El bomber no pot oblidar 
com era aquest edifici, perquè va ser 
l’objectiu del primer encàrrec ordenat 
per l’Assessor: una vigília xafogosa de 
Sant Joan, la brigada va buidar-ne els 
prestatges i va organitzar una fogue-
ra amb tots els llibres a la plaça de la 
Coma. Uns quants veïns que ho van 
veure semblaven tristos, altres sem-
blaven indiferents, la majoria opinaven 
que ja era hora que es celebrés una 
revetlla tan emblemàtica al centre del 
poble; per fi podrien beure gintònics 
amb tranquil·litat i no haurien de des-
plaçar-se fins a Girona. Les terrasses 
dels bars eren plenes de gom a gom. 
Des d’aquella data, la sala de baix de 
la biblioteca s’ha convertit en un espai 
de fitness i la de dalt en un espai de 
cycling. 
   Malgrat la prohibició estricta de lle-
gir i escriure, una colla de gent enca-
ra s’hi resisteix. Avui en Mon Bach i la 
brigada han irromput en un habitatge 
de la plaça Petita, en el qual viu una 
senyora gran que havia format part del 
jurat dels Premis Literaris de la Colla. 
L'Assessor havia descobert al No ets 
de Cassà si no... un missatge sospitós: 
hi sortia la coberta d’un Llumiguia amb 
el títol guixat i uns números sobrepo-
sats: 1-24. Després d’escorcollar totes 
les habitacions, els bombers han trobat 
piles i piles de revistes amagades a les 
golfes. Mentre les tiraven al carrer, la 
dona es queixava i cridava sense parar, 
ella només volia tenir la col·lecció com-
pleta de la revista. Desesperada, s’ha 
llançat al foc des del balcó. 
   En Mon Bach acaba de conèixer una 
noia que viu al carrer Messi, antic Pom-
peu Fabra. Es diu Linda. Sempre porta 
una minifaldilla vermella i una samar-

Mobles a mida, mobles de cuina, 
obra nova, reformes, restauració.

 C/GIRONÈS, 5 
 17244 

CASSÀ DE LA SELVA
 TELÈFON 972 46 45 47

 Mòbil: 635 40 45 09
 Email.fustimofermi@gmail.com

FUSTERIA I MOBLES FERMI, S. L.

reta groga que mostra un escot que 
provoca flames de passió al bomber. 
Ella li demana si ha llegit mai poesia; 
ell reconeix que no, i afegeix, despectiu, 
que la lectura no serveix per guanyar 
diners i que és il·legal. Un matí, ella el 
convida a entrar a casa seva i li deixa 
un llibre que té amagat dintre un tor-
rapà. Es tracta de Migjorn, l’antologia 
poètica de Xavier Carbó i Maymí. Ell, 
inquiet, obre una pàgina i comença a 
pronunciar, amb clares dificultats, els 
primers versos del poema Cors:

   Preuats reliquiaris
   nimbats de serenor

   tions incendiaris
   del foc sagrat de l’amor;

   adustes victimaris
   negrosos de tristor;

   oh vasos d’or nectaris
   curulls de dolç licor…

   En Mon Bach, de sobte, interromp la 
lectura, torna posar el llibre al torrapà 
i mira fascinat la Linda. Sense dir res,  
tots dos es fonen, ardentment, en una 
abraçada.
   Al cap d’uns dies, ella el convenç 
d’anar a viure junts a la Pineda Fosca. 
És el refugi triat per un grup de rebels 
que es dediquen, cada un d’ells i en 
secret, a memoritzar llibres d’autors 
locals mentre passegen pel recinte; vo-
len que els seus continguts es puguin 
transmetre de forma oral a les gene-
racions futures. Un antic membre del 
GREC memoritza Reportajes históricos 
de Cassá de la Selva, de Miquel Juano-
la i Benet; a un ex-professor del Liceu 
Pere Mercader li ha tocat Els músics 
de Cassà, de Carles Malagrida i Barris; 
una de les fundadores de Marxants de 
Paraules ha d’aprendre tots els poe-
mes presentats a les edicions del Cor-
relletres... A en Mon Bach li donen el 
Nits de matapobres, de Jordi Dausà i 
Mascort. Ja va per la pàgina cinquanta-
tres.

Josep Ferrer Serra
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Opinió Diuen els lectors

Qui ser? No com a resposta al problema ontològic de l’és-
ser ni a la definició de la seva entitat. Aquest cop, en 
termes de consciència i singularitat, d’identitat. Ser ningú. 
No voler ser algú. Bé, això és difícil de concebre. Tots 
som. Inevitable, la conjunció entre l’íntima identificació i 
l’enteniment col·lectiu conforma la identitat. Personalitat, 
relacions, valors, aspecte, estatus, ocupació... Sí, ja. I 
anar sumant. La conclusió no és cap secret, és un cúmul. 
No expressant res revelador. Aquest no és el punt. La pre-
sent reflexió pretén una concreció gairebé tergiversada; 
tot aportant una noció sintetitzada de què i com s’emfatit-
za la identitat. 

Raciocini

D'identitat

Economia d’estar per casa (127)

Bancs, banquets, banquillos 
i tamborets
Darrerament estem notant una creixent aversió cap a 
aquestes benemèrites entitats financeres anomenades 
bancs, ara gairebé tots amb versió anglesa, bank.

Les fusions, absorcions, compres o regals que s'han 
fet entre les entitats, amb el vistiplau de les autoritats de 
torn, ens aboquen a un panorama de "cartel", dominat per 
un quartet de suposats líders del mercat que es proposen 
filtrar la clientela, quedant-se només amb aquells que els 
hi són rendibles i "despatxant" tots aquells altres que in-
comoden, o simplement no aporten res al seu compte de 
resultats.

Així les coses, veiem dia rere dia, com es tanquen ofi-
cines, gairebé amb la mateixa celeritat que en el seu dia 
es van obrir. A Cassa, per exemple, hem passat de tenir 
catorze o quinze entitats a quatre, els tres "supers" i un 
supervivent de les fusions. Altres poblacions no ho tenen 
tan planer, els queda un o cap, fins i tot han desaparegut 
els caixers automàtics.

Fa uns anys, en plena expansió, els bancs llogaven locals 
i "xiringuitos" on col·locar els seus caixers, fins i tot, a la 
costa, hi havia subhasta per quedar-se amb les millors 
ubicacions.

Ara, per instal·lar un caixer a poble demanen diners a 
l'Ajuntament. Viure per veure.

Com a professional del gremi, en tant que jubilat, m'ho 
miro d'una manera molt critica, ja que durant molts anys, 
l'atenció personal, la confiança, la bona feina i l'honradesa, 
havien estat la millor carta de presentació d'una professió 
que tenia uns valors reconeguts per la majoria de la clien-
tela.

Ja fa uns anys, i molt especialment arran de la crisi 
financera del 2007, el tarannà de moltes entitats és ra-
dicalment diferent. Prima l'objectiu, els resultats fins i tot 
per damunt de les necessitats o desitjos del client. Es ten-
deix a traspassar la línia, fina si voleu, entre la confiança i 
el benefici. No m'atreveixo a dir engany tot i que en algunes 
ocasions es podria considerar.

De l'explotació intensiva de la clientela fins a l'extenuació, 
s'ha passat a la ignorància o el rebuig de tot allò que no 

pugui sumar objectius, diguem-ne col·locació de productes 
(assegurances de vida, de mort, crèdits al consum d'inte-
ressos abusius, targetes daurades amb quotes elevades, 
viatges, sistemes de seguretat, pòlisses sanitàries, elec-
trodomèstics o vehicles), derivant-los a la banca electròni-
ca o al caixer, si és que n'hi ha.

Mentrestant fan acomiadaments massius per tal de ma-
ximitzar els beneficis, amb l'excusa de crear valor per a 
l'accionista. Que quedi clar que és legítim voler guanyar 
més diners, al cap i a la fi és l'objectiu de la Banca. No ho 
és si només se centra en la supressió de llocs de treball i 
la degradació del servei a la clientela.

Ara que el panorama ja sembla consolidat, seria bo de 
recordar a aquestes entitats que en el seu moment van 
rebre gairebé 120.000 milions d'euros de diners públics, 
que gaudeixen de diners molt barats a càrrec del Banc 
Central Europeu gairebé sense límit, que la seva taxa impo-
sitiva és molt inferior a qualsevol altra societat (impost de 
societats efectiu al voltant del 12.8%) i que disposen d'un 
coixí de gairebé 60.000 milions en actius fiscals diferits 
que poden anar aplicant al llarg dels pròxims quinze anys.

Aquests actius fiscals, de fet beneficis provinents de les 
fusions i de pèrdues d'anys anteriors, contribueixen al fet 
que els resultats, i per tant els dividends siguin molt més 
llustrosos.

Dels ajuts públics, del "Banc dolent" (SAREB) que va per-
metre sanejar balanços, traient-se del damunt els immo-
bles que ningú volia (ni volen) i que hem pagat entre tots, 
ja ni se'n parla.

Ara que la pesseta ha passat definitivament a la histò-
ria, que les criptomònades van i venen, que podem pagar 
amb el mòbil i ben aviat amb els bitllets del Monopoly, algú 
deu pensar que ja no ens caldran els bancs, que podrem 
passar perfectament amb els tamborets i escambells que 
tots tenim a casa.

Bon estiu i no us descuideu de la mascareta d'anar a 
sota aigua.

J. H. 

Som els nostres motors, la nostra lluita, ja s’ha insistit 
en multitud de vegades sobre els propòsits. Sobre aquells 
objectius dins un context social de tendències, judici i l’inhe-
rent sentiment de pertinença. Aspirem i volem ser accep-
tats. Trobar una llar on ser, fins i tot arribant a fingir o in-
tentar canviar per la pressió de nosaltres mateixos o algú 
altre... Ah, ja hi tornem a ser: el perill de la vida en tercera 
persona. On per ares de reconeixement, la nostra carta de 
presentació es pot tornar d’eslògans i etiquetes simples, 
de banderes representatives. On idees i inclinacions són 
exhibides sense pudor més enllà d’una convicció reivindica-
tiva; com una necessitat vital per poder combregar i alhora 
definir una, probablement, limitada individualitat identitària. 

Amb què s’identifica? Què es projecta, què es mostra? 
Sense filtres, o amb l’autocensura lligada a la precaució? 
És personal, però tot té veure amb una cerca de sentit, de 
còmode equilibri i comunió amb un mateix i l’entorn; de la 
senzilla malgrat no insignificant disposició d’aconseguir ser. 

Pol Esteba Masjuan
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Apunts de l'últim quadern Opinió

La propensió unilateral separatista, 
com en el cas de Catalunya a la in-
dependència, és un afany que forma 
part d’historials ubics de tota mena, 
individuals i col·lectius, ja siguin assa-
bentats per llegits o coneguts a través 
del temps, o tan actuals com del pas-
sat, fins als casos personals de ben 
a la vora, viscuts, testimonials i repe-
tits, inclusius els normalment accep-
tats... Una altra cosa és que siguin 
convincents, convenients, complaents 
o gratificants;  a fi de comptes, hau-
rem de convenir que conformen o 
participen, i sempre en són fruit, del 
natural i resplendent egoisme, menys 
útil que malsà, tot i ben sustentat i 
fins comprensible, que sempre ens 
inunda als sers vius.       

Realment, i abominant de les ambi-
cions de domini que porten guerres, 
si hi busquem profunditat benefac-
tora o valorització de benevolència a 
l'anhel o a la pròpia acció de la se-
paració discordant, en especial de 
les col·lectivitats,  més que somriure 
toca escandalitzar-se. És un esperit ja 
bíblic, ben depriment si impertèrrit. 
Encara més, si es rumia amb profun-
ditat com ara intento fer, pròpiament 
extralimitant-me...

Amb atributs d’edat i d’experiència 
per opinar, sense pretendre, ni de 
lluny,  intuir o  propagar novetats, fal-
sedats ni savieses, en aquest món i 
des de menut, l’individu que signa se 
sap espanyol i europeu com tants d’al-
tres -és veritat que ja per l’ADN refe-
rit al cervell dels avantpassats-, amb 
consciència dels mils de milions de 
sers racionals que ens envolten més 
enllà, al sud, a l’est i l’oest, amb qui, 
no precisament prou units, confor-
mem la humanitat del planeta Terra, 

per entendre de pura essencialitat.
Però, ara ve l’inapta divagació d’un 

home confós i, si es vol, punyent:  si 
l’esfera terrestre pertany al sistema 
solar, i la gran estrella que ens escalfa 
consta perduda entre milers d’altres 
en la galàxia que ens conté, una de 
les incomptables de l'univers que ens 
pertoca, difós aquest entre tants d’al-
tres...  qui ens creiem ser, tan real-
ment nimis?  Qui, tan aliens i perduts 
per fer-nos valer com a seleccionats i 
distingibles?  De veritat, cada un i tots 
plegats som una rotunda insignifican-
ça existencial.

I si la reflexió, en lloc de l’espai com a 
marc incommensurable, intenta pene-
trar o desxifrar la inabastable magnitud 
del temps, la veritat és que desaparei-
xem...  La minoritat dels sers humans 
immersos i perduts en la plenitud de 
l’existència és  superlativa. Ens fa des-
denyables. No hi som... I nosaltres, 
així de menuts i imperceptibles, enmig 
d’una totalitat d’inabordable immensitat 
de quasi impossible concepció per tan 
complex colossalisme, propaguem el ri-
dícul crit de ruptura i de no poder-nos 
veure:  “sobretot separem-nos!!,  que 
no hi cabem o no ens entenem, o en-
cara més, (ells) ens menyspreen i ens 
maltracten”. (Si pietosos, el manifest 
de perdó als altres del parenostre so-
brevé una mentida delictiva). 

La natural estimació i l’emotivitat 
d’allò més pròxim que ens pertany:  de 
la nostra gent, del veïnatge i del cam-
panar de sempre, del gironès amb el 
paisatge que ens captiva, les Gavar-
res, la Costa Brava, de Catalunya i la 
llengua que professem, és veritat, tot 
plegat correspon a l’íntim capítol del 
goix de la vida, però minsament... for-
ma part de l’habitacle i de la convivèn-

cia dels sers terrenals, somiem que 
sense fronteres discordants, objectiu 
del qual cada dia n’hauríem d’estar 
més esperançats.

Allò més nostre, així es queda i ens 
ajuda a ser feliços, però els humans 
participem multitudinaris d’un comú i 
més ample espai per cultivar-lo junts 
(pensem, per exemple, amb l’estro-
pell climàtic). L’evolució històrica, ben 
sabuda positiva i en progressió geo-
mètrica, ens dicta una verdadera filo-
sofia unitària, tot i saber-nos encara 
entremaliats com els diaris porten.  
Avui, les aconseguides facultats de 
desplaçament, de transport, més 
les de comunicació, de contemplació 
i salutació que, amb els proveïments 
de l’electrònica i la cibernètica d’apli-
cació digital, quasi podríem dir-les de 
contigüitat, ens ofrenen un tipus de 
vida admirablement nou i suggeridor, 
amb deures i  complaences per facili-
tar-nos o demanar-nos l’abraçada col-
lectiva.

Tant de bo, una innovadora política 
global, ben diferent de l’escampada 
amb tan insistent malaventura i per-
versió, convertís l’organisme de les 
Nacions Unides en una sola vigorosa 
Unió de Nacions sens defecte. Em 
confesso a mi mateix que, si encara 
fos viu, persistiria sabent–me cassa-
nenc, català, espanyol i europeu, ales-
hores molt més content i sens molès-
tia per a ningú.

Però, tal vegada no pugui ser...  Tot 
plegat fa témer que si hi ha éssers 
superiors, ens trepitgin ben cansats o 
els ja disposats (no ho penso del Crea-
dor), així com nosaltres indiferents ho 
venim fent amb les formigues.                                       

                                                                                                 
J. Barceló B.

Reclam de braços oberts
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Coincidint amb l’equador de l’actual 
legislatura, en l’anterior Llumiguia, 
vam repassar l’estat d’alguns dels te-
mes que considerem més rellevants 
del nostre municipi. L’article d’aquest 
mes segueix repassant l’estat d’algun 
d’aquests àmbits, en els quals també 
aprofitem per repassar i recordar allò 
que cada partit proposava en el seu 
programa electoral.

ADEQUACIÓ DEL SEGON PIS DE 
CAN TRINXERIA: LENTITUD I 
CANVIS DE CRITERI:
Després del lloguer d’una part de 
l’ajuntament vell de la Plaça de la 
Coma a Caixabank, on fins a dia d’avui 
es troben ubicats una part dels Ser-
veis Socials i el Jutjat de Pau, és més 
necessari que mai poder disposar 
d’un espai per aquests serveis acces-
sible i adequat.

Dos anys després de l’inici de la le-
gislatura, sembla que abans serà una 
realitat la nova oficina bancària dins 
l’ajuntament vell que no pas l’adequació 
de Can Trinxeria que permeti disposar 
d’un nou espai pels Serveis Socials, el 
Jutjat de Pau i l’àrea de ciutadania, tot 
és qüestió de prioritats...

Repassem què es proposava per 
Can Trinxeria als respectius progra-
mes electorals: 

Programa electoral d’Esquerra 
Cassà: “Adequarem el 2n pis de Can 
Trinxeria, concentrant en un sol equi-
pament tots els serveis d’atenció a les 
persones: els serveis socials, el jutjat 
de pau, l’oficina d’habitatge, ciutada-
nia, acollida, mediació comunitària, la 
borsa de treball, el club de la feina, el 
coworking i tota la oferta formativa”. 

Programa electoral de JxCat i el 
PSC: No apareix la reforma de Can 
Trinxeria als programes.

Cert i fals: Al debat electoral que 
es va celebrar el maig de l’any 2019 
Robert Mundet, cap de llista de JxCat, 
quan li van preguntar sobre la ubicació 
dels Serveis Socials i Ciutadania: “No 
portaria els Serveis Socials i Ciutadania 
a Can Trinxeria, els portaria als baixos 
de la residència geriàtrica...”. I Marià 
Montsunyer del PSC: “Mantindria els 
serveis actuals a l’ajuntament vell”.

Alerta: En finalitzar la passada le-
gislatura l’equip de govern d’Esquer-
ra Cassà deixa fet un projecte per 
l’adequació de Can Trinxeria, amb la 
participació activa de tots els tècnics 
municipals afectats, per tal de poder 
començar com abans millor aquesta 
actuació.

Al cap de dos anys, respecte Can 
Trinxeria l’alcalde, Robert Mundet, 
diu: “s’ha dit des del primer dia que ha 
de ser un edifici d’atenció a les perso-
nes adequant-lo als serveis que hi vo-
lem posar... tenim ben clar que hi vo-
lem fer al segon pis de Can Trinxeria”. 
Però de moment no s’ha començat 
cap actuació i tal com dèiem inicial-
ment, veurem abans una nova oficina 
bancària utilitzant un dels espais que 
utilitzaven els serveis de l’ajuntament 
vell, que no pas la nova ubicació dels 
Serveis Socials i el Jutjat de Pau, 
qüestió de prioritats.

EMBELLIMENT NUCLI 
HISTÒRIC: MÉS DE DOS ANYS 
DESPRÉS SEMBLA QUE ES 
REPRÈN.
Des d’Esquerra Cassà creiem que per 
tal de tenir un poble viu, cal apostar per 
embellir i revitalitzar el nucli històric. 
Aquest fet pot ajudar a què s’hi instal·lin 
més comerços, activitats i que s’aturi la 
progressiva degradació i desocupació 
d’habitatges d’aquesta zona.

Cert i fals: Repassem què dèiem 
als respectius programes electorals 
fa dos anys:

Programa electoral d’Esquer-
ra Cassà: “Seguirem revaloritzant 
el nucli històric, embellint-lo i fent-lo 
més accessible, rehabilitant el carrer 
Indústria i començant a estudiar la 
rehabilitació del carrer Ample, plaça 
Jacint Verdaguer i plaça de la Coma 
mantenint els incentius fiscals per 
l’establiment de nous habitatges, co-
merços i activitats de restauració”

Programa electoral de JxCat i el 
PSC: No apareix cap proposta per 
millorar el barri vell a cap dels dos 
programes.

L’equip d’ERC va elaborar un avant-
projecte de rehabilitació de tot el nucli 
històric del qual en va completar les 
primeres dues fases. 

L’equip de govern actual ha decidit 
finalment, després de més de dos 
anys de legislatura, tirar endavant la 
rehabilitació del carrer Indústria i la 
Bisbal i sembla que s’iniciarà aquest 
any seguint les línies mestres dels dos 
primers. 

Alerta: Iniciant ja el 3r any de le-
gislatura, sense que s’hagi planificat, 
i ni tan sols fet cap projecte per la 
rehabilitació de més fases del nucli 
històric vol dir que probablement més 
enllà d’aquesta fase de rehabilitació 
del nucli històric ja no se’n realitzi cap 
més aquesta legislatura. 

La revitalització del nucli històric, la 
seva rehabilitació i totes les polítiques 
relacionades amb fer un municipi amb 
vida i agradable són una cursa de fons, 
en la qual cal anar “fent els deures” de 
manera constant. Executar la reforma 
dels carrers d’Indústria i la Bisbal és 
necessari, però cal no aturar-se aquí i 
seguir planificant els següents passos.

RECOLZAMENT AL COMERÇ 
LOCAL: CALEN MÉS MESURES I 
DE MÉS ABAST
La situació de crisi generada per al 
pandèmia de la COVID-19 ha agreujat 
les necessitats d’abordar accions per 
tal de recolzar el teixit de comerços 
locals. 

Tenim molt camí per recórrer en 
aquest àmbit, de fet només cal que ens 
fixem en municipis propers que tenen 
una xarxa de comerços i d’activitat eco-
nòmica al municipi, i molts d’ells al cen-
tre mateix del municipi, molt més exten-
sa que la que hi ha a dia d’avui a Cassà.

Cal per tant que ens seguim prenent 
seriosament aquest tema i cal abor-
dar-lo amb recursos i iniciatives, que al 
cap de dos anys de legislatura no s’han 
donat, o com a mínim no s’han donat 
amb prou envergadura.

Cert i fals: A dia d’avui no hi ha ha-
gut cap proposta nova que no hagi es-
tat seguir amb iniciatives ja plantejades 
amb anterioritat. Cal anar més enllà, 
repassem què deien el programes elec-
torals de fa 2 anys:

Programa electoral d’Esquerra: 
“potenciarem i mantindrem les ajudes 
als comerços i els incentius fiscals per 
renovació i obertura de noves activi-
tats”, “seguirem amb la campanya de 
promoció del comerç local que posi en 
relleu els beneficis, el valor afegit i la 
qualitat de la compra als comerços de 
Cassà”, “desenvoluparem un pla d’em-
belliment i dinamització d’aparadors 
buits, amb l’objectiu de revitalitzar zo-
nes, com el nucli històric, facilitant-ne 
la seva adequació i l’obertura de noves 
activitats econòmiques i comerços”

Programa electoral de JxCat: ”cre-
arem accions orientades a fidelitzar els 
clients dels comerços de Cassà”, “im-
plementarem un nou programa per a 
l’obertura de comerços en locals buits 
i millores comercial dels establiments”, 
“aprovarem beneficis fiscals per als 
nous comerciants que es vulguin instal-
lar al poble”. 

Programa electoral del PSC: No hi 
ha cap comentari respecte al comerç 
local.

Opinió La Veu dels Partits /ERC

Dos anys de legislatura: continuïtat dels projectes 
d’Esquerra Cassà, canvis de criteri, contradiccions 

i falta de consens
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La Veu dels Partits /ERC Opinió
Alerta: El govern actual de JxCat 

i el PSC va decidir reduir a la meitat 
els recursos pressupostats destinats 
a accions de suport del comerç local 
i va aturar algunes de les iniciatives 
pendents del pla de dinamització del 
comerç local. Una estranya manera de 
seguir donant suport al comerç local en 
aquests moments.

Al llarg de la pandèmia hem pactat 
amb el govern actual subvencions per 
als autònoms, els comerços i les em-
preses pel 2020, dels que no s’han 
acabat atorgant i fent arribar als co-
merços locals tot l’import disposat. 

Vam proposar al govern la creació 
d’un nou pla de reactivació econòmi-
ca que sembla es posarà en marxa a 
partir del setembre del 2021, la qual 
cosa vol dir que en el millor dels casos 
aquestes ajudes començaran a arribar 
a principis de l’any 2022, de nou, una 
actuació lenta, i que arribarà tard.

Incomprensiblement el govern va 
decidir deixar de banda les accions 
pendents del pla de dinamització co-
mercial planificades, sense planificar 
actuacions estratègiques d’enverga-
dura per abordar un tema tant impor-
tant com aquest.

PREUS PÚBLICS DE LA LLAR 
D’INFANTS: L’AJUNTAMENT MI-
LLORA ELS INGRESSOS PERÒ NO 
HO TRASLLADA A LES FAMÍLIES  
Cert i fals: el 2020 la Generalitat va 
incrementar pràcticament en un 50% 
la subvenció per alumne i any que feia 
arribar als ajuntaments pel funciona-
ment de les llars d’infants municipals i 
els anys 2021 i 2022 seguirà augmen-
tant encara més.

Un augment tant significatiu dels re-
cursos que rep l’ajuntament hauria de 
repercutir-se directament i de manera 
substancial en la quota dels pares i ma-
res que porten els seus infants a la llar 
(en més de 30 euros al mes de reduc-
ció de la quota al mes). 

Alerta: hem posat aquesta petició 
sobre la taula en diverses ocasions i 
l’ajuntament, que ja ha cobrat efecti-

vament aquests majors ingressos per 
part de la Generalitat de Catalunya i 
malgrat que el nombre d’alumnes i 
educadores és molt semblant, l’equip 
de govern actual ha decidit mantenir 
els mateixos preus públics pel curs 
2021-2022, sense traslladar aquest 
increment dels recursos que rep a 
una rebaixa dels preus de la llar d’in-
fants.

Hem escoltat sovint a l’equip de 
govern dir que el nombre d’infants 
inscrits a la llar disminueix per culpa 
dels preus elevats. Suposant que això 
fos així, si realment es creuen aques-
ta afirmació, no rebaixar els preus 
que paguen les famílies quan reben 
majors ingressos per part de la Ge-
neralitat de Catalunya és, a la pràcti-
ca, reduir l’aportació que fins ara feia 
l’ajuntament a la llar i una decisió poc 
coherent amb els seus propis argu-
ments.

CAL RESPECTAR ELS HORARIS 
D’OBERTURA DE LA PLAÇA DE 
CA LA MARCEL·LA: UN ESPAI 
MÉS TANCAT QUE OBERT...
Des que es va obrir la plaça de Ca La 
Marcel·la, hem observat molts can-
vis en l’obertura d’aquest espai públic 
que té uns horaris, ben fixats i expo-
sats al públic, que va marcar i establir 
el propi equip de govern. 

L’estiu passat es van detectar unes 
fuites d’aigua cap a un veí que van obli-
gar a tancar-lo per les obres de repa-
ració, que van durar unes setmanes. 

Després es va mantenir tancat per 
algun problema de seguretat, i des-
prés va seguir tancat per “problemes 
tècnics”, fins a completar quasi bé un 
any de tancament. 

Recentment vàrem posar de ma-
nifest aquest fet públicament i els 
problemes tècnics es van resoldre 
en una setmana. Ens alegrem que 
aquest espai hagi quedat obert al pú-
blic de nou i desitgem que ho estigui 
per molt temps.

PLA DE MOBILITAT DE CASSÀ: 
APROVAT AMB CONSENS PERÒ 
ATURAT DE MOMENT
Aviat farà un any que es va finalitzar 
el procés d’elaboració del pla de mo-
bilitat. Un pla fet per tècnics experts 
en mobilitat urbana, elaborat amb un 
procés participatiu, enriquit amb les 
aportacions de molts cassanencs i 
amb un resultat de consens de tots 
els grups polítics de Cassà.

Ara cal aprovar-lo per ple, per tal de 
prendre els compromisos i projectes 
que s’abordaven en aquest pla de mo-
bilitat, un poble més segur, més ac-
cessible, creant accessos segur per 
a tots els centres educatius, ampliant 
els carrils bici...

Cert i fals: Veiem què deia cada 
grup al seu programa electoral res-
pecte el pla de mobilitat?

Programa electoral d’Esquerra 
Cassà: “seguirem el procés partici-
patiu per decidir conjuntament el Pla 
de Mobilitat i implementar les accions 
que es decideixin entre els tècnics i la 
ciutadania per millorar la seguretat i 
el trànsit a Cassà de la Selva”

Programa electoral de JxCat: 
“treballarem perquè el pla de mobilitat 
sigui el màxim d’efectiu i consensuat”.

Programa electoral del PSC: No 
hi ha cap comentari al voltant del pla 
de mobilitat.

Alerta: Pel moment no hi ha previs-
ta cap acció concreta, i no hi ha cap 
dotació pressupostària pel seu desen-
volupament.

De fet l’equip de govern de JxCat i el 
PSC de moment no ha volgut aprovar 
per ple el pla de mobilitat consensuat 
per tots els grups polítics i la ciuta-
dania.

Creiem que seria una qüestió molt 
necessària, prendre el compromís en 
un àmbit en el qual després d’un ampli 
procés participatiu i una molt bona fei-
na tècnica es poguessin començar a 
fer passes des del consens obtingut.

Secció Local d’Esquerra Cassà de la 
Selva
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Arribats a la meitat de la legislatura, 
creiem que és convenient fer un pri-
mer balanç de la intensa activitat que 
s’ha desenvolupat des de les diferents 
regidories. No podem obviar com a 
fets més destacats d’aquest perío-
de, haver de fer front als desperfec-
tes de la tempesta Glòria, a principis 
del 2020, i que des de març de l’any 
passat hem estat supeditats, per da-
vant de tot, a la gestió de la pandèmia 
mundial de la COVID. Durant aquests 
temps hem aplicat cinc línies generals 
d’actuació, que lliguen amb el nostre 
programa electoral, i que cadascun 
dels regidors defensa al capdavant 
de la seva àrea. El segon tram de la 
legislatura té una programació que 
juntament amb el compromís de tot 
l’equip de govern el podrem executar 
amb determinació.

1.- CONSOLIDACIÓ D’ÀREES 
PER MILLORAR LA GESTIÓ 
L’equip de govern ha treballat per 
cobrir les mancances de personal a 
diferents àrees de l’Ajuntament per 
millorar i augmentar les diferents 
propostes que s’estan duent a ter-
me. Per exemple: a Urbanisme s’està 
treballant per tenir un enginyer muni-
cipal i no dependre tan dels serveis 
que ens ofereix el Consell Comarcal; a 
Educació i Promoció econòmica s’han 
creat les places de tècnic a través de 
concurs; a Serveis Socials s’ha bus-
cat la implicació de la Fundació SERGI 
per donar suport a la problemàtica de 
l’habitatge; i, a Comunicació s’ha creat 
la plaça de tècnic, que no existia i que 
en la passada legislatura era un càr-
rec de confiança. Cal especificar que 
en tot moment s’han tractat aquestes 
mancances a través de concursos pú-
blics i de promocions internes. 

2.- PLANIFICACIÓ PER 
MILLORAR SERVEIS
Els dos pressupostos municipals pre-
sentats i aprovats han servit per pla-
nificar l’acció de govern prevista amb 
una bona gestió dels recursos pú-
blics. Es segueix el criteri de treballar 
perquè les inversions vagin acompa-
nyades de subvencions i complicitats 
de les diferents administracions. Per 
exemple, amb les ajudes de Fons FE-
DER, Diputació i Turisme de Catalunya 
podrem afrontar les obres de l’ampli-
ació de Vies Verdes pel seu pas pel 
municipi; amb les ajudes de l’ACA i 
el PUOSC es podrà realitzar l’ende-
gament de la riera pel seu pas pel 
polígon industrial; i, amb la Diputació 
les obres del c Indústria - La Bisbal. 
La crisi sanitària ha afectat directa-

ment els àmbits econòmic i social. 
Tot i la davallada d’ingressos (més 
de 400.000€ entre la Llar d’Infants, 
l’escola de Música Municipal Pere 
Mercader, l’escola d’Art Municipal i el 
complex de la Piscina Coberta) hem 
mantingut tots els serveis municipals 
oberts. Hem replantejat inversions 
i actuacions sense desequilibrar el 
pressupost municipal.

Dins d’aquest apartat de planificació 
i gestió no podem obviar els següents 
temes: a) hem posat les bases per 
desencallar la situació anòmala de no 
formar part del Consorci de Benestar 
Social, que ens gestiona els Serveis 
Socials; b) hem solucionat el buit, en 
la direcció de l’Escola de Música que 
es va produir tot just començar la le-
gislatura i d’aquesta manera poder-ne 
assegurar el futur; c) hem resolt a 
través de licitacions públiques, molts 
dels serveis municipals; d) hem utilit-
zat els serveis que ofereix l’ACM (As-
sociació Catalana de Municipis) per 
a contractar diversos manteniments 
(com el de l’enllumenat públic); i, e) 
hem realitzat l’encomana de gestió de 
la Residència Geriàtrica Sant Josep 
amb l’empresa pública SUMAR. 

Pel que fa a la Residència voldríem 
deixar clar que necessitàvem de ma-
nera urgent un control exhaustiu de la 
gestió de la Residència i un projecte 
que assegurés la seva viabilitat més 
enllà d’una legislatura. Això ha passat 
per què l’Ajuntament de Cassà s’ha 
fet soci de l’empresa Sumar (que de-
pèn majoritàriament de la Diputació 
de Girona), i d’aquesta manera s’ha 
pogut fer un contracte d’encomana 
de gestió. Com a resultat d’aquestes 
accions l’Organisme Autònom de la 
Residencia ha quedat sense personal, 
sense funcions, ni pressupost, i per 
tant s’ha procedit a la seva liquidació 
i a la seva integració econòmica a 
l’Ajuntament. No té cap sentit man-
tenir una empresa si aquesta no té 
cap funció.

I per últim, durant aquests dos pri-
mers anys hem concentrat molt d’es-
forços per trobar una sortida a dos 
serveis molt importants: la recollida 
d’escombraries i el servei d’aigua po-
table. Pel que fa al primer tenim clar 
que s’ha de resoldre el contracte vi-
gent amb l’empresa que fa el servei. 
No es pot trencar un contracte de 
serveis així com així. Tenim els estudis 
econòmics per escollir el camí més 
favorable i estem treballant per resol-
dre el canvi de model de gestió. Tot i 
que serà un procés llarg i complex, ho 
tenim encarrilat. Pel que fa al servei 
d’aigua potable, tot i que hi ha un con-
tracte vigent amb Aqualia fins a finals 

de 2022, ja s’està preparant l’estudi 
econòmic que servirà de base per fer 
el concurs públic d’adjudicació.

3.- APROFITAR LES 
OPORTUNITATS PER EXECUTAR 
EL PRESSUPOST 
Gràcies a la suspensió de les regles de 
despesa i estabilitat que ha decretat 
el govern espanyol arran de la pandè-
mia, es poden utilitzar els romanents i 
estalvis d’anys anteriors. Si hi sumem 
el nivell baix d’endeutament de l’Ajun-
tament ens trobem amb un panora-
ma econòmic còmode per a fer front 
a obres i inversions que en situacions 
normals es veurien executades en un 
temps molt més llarg. Durant anys 
hem estalviat i reduït el deute i ara 
és el moment d’activar la iniciativa. Es 
tenen previst diverses grans obres: 
l’endegament de la riera del polígon 
industrial; la remodelació del carrer 
La Bisbal- Indústria; la concentració 
de serveis d’atenció a les persones a 
can Trinxeria; l’execució de l’obra de 
les Vies Verdes, l’ampliació d’una sala 
a la Residència Geriàtrica Sant Josep; 
i augmentar la inversió en edificis i es-
pais públics. 

Per altra banda els indicadors eco-
nòmics no són gens eufòrics i per tant 
cal actuar per aconseguir la màxima 
eficiència i eficàcia en la despesa de 
recursos públics. Pel que fa a la situa-
ció econòmica del consistori, el 2020 
es va tancar amb un nivell d’endeu-
tament del 14,93% dels ingressos 
corrents liquidats. Aquesta situació 
ens permet cert marge de moviment, 
demanar un crèdit, per cobrir part 
d’aquestes inversions. 

4.- PRIORITZEM LES PERSONES
Una de les prioritats d’aquest govern 
municipal ha sigut vetllar per tots els 
ciutadans. Hem establert tota una sè-
rie d’ajudes que van des de la rebaixa 
d’impostos i taxes a la publicació de 
subvencions per a determinades si-
tuacions. Tal i com vam anunciar en 
el programa electoral, hem revisat 
els impostos a la baixa i hem reduït 
l’endeutament. Una de les primeres 
decisions que vam prendre va ser la 
reducció del 5% del tipus de grava-
men de l’IBI pel 2020 i hem congelat 
els impostos i taxes municipals per 
aquest 2021 (com els de la Llar d’In-
fants); les bonificacions per a famílies 
nombroses i monoparentals; les boni-
ficacions per a persones més grans 
de 65 anys; la congelació dels preus 
públics de la Residencia; la revisió a la 
baixa de la taxa per a l’ocupació de les 
terrasses;  la reducció de la taxa de 
les parades del mercat setmanal; les 
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bonificacions per instal·lacions més 
sostenibles; etc.

En un altre aspecte, cal destacar la 
gran feina feta dins de l’àrea de Ser-
veis Socials per potenciar el tema de 
l’habitatge, havent fet un nou conveni 
per la gestió dels habitatges cedits a 
l’Ajuntament amb l’entitat SERGI i la 
compra d’un pis per atendre casos 
d’emergència.

5.- FERMS EN EL 
POSICIONAMENT POLÍTIC
Des del primer moment vam dir que 
ens posicionaríem ferms en les nos-
tres idees i en tota la derivada del pro-
cés que hi ha hagut des de l’1 d’octu-
bre de 2017, i així ho hem mantingut 
i mantindrem. Hem aprovat diverses 
mocions, un total de 13, en defen-
sa del govern de la Generalitat i dels 
seus representants, i ens hem posici-
onat clarament i de manera reiterada 
en suport als represaliats i encausats 
i a favor de l’Amnistia. Les eleccions 
del mes de febrer van tenir un clar 
guanyador, i aquest és el moviment 
independentista en el seu conjunt i en 
la seva diversitat. El nostre partit va 
néixer amb aquesta vocació, i per això 
som peça fonamental per a l’articula-
ció del moviment independentista. El 
camí que fem junts ha d’anar acom-
panyat de respecte, confiança i lleial-
tat. Sabem que la repressió no s’ha 
aturat, que continuarà. I sabem que 
l’Estat no té cap voluntat d’abordar 
amb honestedat i ganes un procés de 
negociació com el que s’esperaria en 
una democràcia consolidada. 

Abans de Sant Joan els presos 
polítics van sortir de les presons 
dels Lledoners, Wad-ras i el Puig 
de les Basses. Oriol Junqueras, 
Dolors Bassa, Jordi Sànchez, 
Jordi Turull, Josep Rull, Carme 
Forcadell, Joaquim Forn, Raül 
Romeva i Jordi Cuixart han estat 
més de tres anys empresonats 
injustament. Avui són lliures amb 
uns indults reversibles i condicio-
nats. La lluita continua i s’ha de 
caracteritzar pel compromís, la 
determinació i la convicció per 
assolir els objectius. Nosaltres 
no renunciem a cap via sempre 
que sigui democràtica i pacífica.

Feina feta

ACCIONS A URBANISME, 
VIA PÚBLICA I EDIFICIS MU-
NICIPALS
Cal destacar: l’endegament d’un 
tram de la riera que passa pel 
polígon industrial; la urbanització 
de l’aparcament del Passeig Fer-
rocarril, al costat de la zona es-
portiva; la urbanització de les vo-
reres del c/ Llagostera i c/ Enric 
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Coris; l’adequació d’un nou espai de 
Centre de Dia i un nou ascensor a la 
Residència Sant Josep; l’arranjament 
de les afectacions provocades per la 
tempesta Glòria, com la nova canona-
da a la riera Freixeneda i la canalitza-
ció del desaigua del c/Agudes; el nou 
enllumenat de la carretera Provincial 
i del c/ Marina;  la nova caldera de 
biomassa que subministra aigua ca-
lenta a la Residencia i al col·legi Puig 
d’Arques; les obres per fer un aparca-
ment a can Molinas; el nou passallís 
a Esclet per creuar la riera Verneda; 
el canvi del vas de la piscina coberta; 
la nova vorera i il·luminació del pas-
seig Ferrocarril; els nous jocs infantils 
a diverses places; l’arranjament d’un 
tram de vorera al c/ Via (Pol Industri-
al); els diferents plans d’asfaltatge; la 
neteja de rieres; etc. I hem aprovat: el 
projecte d'ampliació de la Residència 
Geriàtrica Sant Josep i el projecte del 
camp de futbol 7.

ACCIONS A CULTURA
Poc ens pensàvem al començar a le-
gislatura que viuríem la prohibició de 
celebració d’actes culturals amb pú-
blic, el tancament forçós de teatres 
i limitacions d’ocupació i d’horari en 
espais culturals. 

Ens hem adaptat a aquesta situació 
essent un dels primers municipis de 
les comarques gironines a oferir ac-
tes culturals en streaming, creant un 
nou equipament que ens permetés fer 
cultura en un espai segur, com són 

Les Golfes de Can Trinxeria, donant, 
més que mai, veu a artistes i músics 
de Cassà. Hem treballat cada llibret 
de cultura com si fos un projecte pro-
pi, donant-lo de disseny i significat i 
hem mantingut la col·laboració amb 
les entitats culturals del municipi. 

ACCIONS A PROMOCIÓ
 ECONÒMICA
S’ha consolidat el tècnic de l’àrea. 
Hem creat un servei estable a la Bor-
sa de Treball a través de l’Espai Feina. 
S’han potenciat els cursos formatius 
de la mà de la Cambra de Comerç de 
Sant Feliu de Guíxols i altres institu-
cions. Ens hem convertit en patrons 
de la Fundació Institut Català del Suro. 
S’ha aconseguit incrementar el nom-
bre de places ocupades al Coworking 
de Can Trinxeria. I, s’han destinat més 
de 80.000€ en ajudes per pal·liar els 
efectes de la COVID. 

Per primer cop, Cassà disposa 
d’una promoció continua del comerç 
local amb al llançament de diferents 
campanyes de comunicació i promo-
ció; s’ha intensificat la col·laboració 
amb la UBC; i després d’un any de 
pandèmia, tornem a tenir Fira del Tap 
en un nou espai.

ACCIONS A EDUCACIÓ I SALA 
GALÀ
S’ha donat continuïtat dels serveis i 
accions de l’àrea d'Educació i s’han 
adaptat al context de la pandèmia. 
Hem aprovat per Ple el nou Pla Local 
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d’Educació 2020-2024. S’han dut a 
terme diverses adequacions d’espais 
a la Llar d’Infants, CREC, Puig d’Ar-
ques i Aldric. Hem reprès els cursos 
de català, d’alfabetització en llengua 
catalana, alfabetització digital i espai 
d’estudi per a persones adultes. Hem 
iniciat un Espai d’Estudi per alumnes 
d’ESO, el servei Connecta’t i un PFI 
d’Auxiliar de vivers i jardins. S’ha di-
gitalitzat el Catàleg de Recursos Pe-
dagògics. Hem celebrat el Dia Inter-
nacional de Ciutats Educadores. S’ha 
participat en diversos projectes co-
munitaris (Consell Escolar Municipal, 
Passaport Edunauta, el Racó del joc, 
etc).  S’han fet accions per ajudar i 
evitar la desconnexió educativa durant 
la pandèmia. S’han subvencionat les 
ajudes socioeducatives que han sigut 
necessàries.

Destaquem que hem fet un pas 
endavant en les ajudes a les AMPA/
AFA i hem reformulat el Reciclatext. 
A partir d’aquest curs, cada AMPA/
AFA decidirà en què vol destinar l’im-
port de la subvenció que reben (un 
total de 64.900€). Hem ampliat els 
criteris per justificar les subvencions, 
hem ampliat el nombre d’alumnes (de 
P3 a 4t ESO) i la fem equitativa entre 
els diversos centres.

Pel que fa a Sala Galà, s’han fet và-
ries actuacions: S'ha licitat el servei 
de l'Escola de Música Municipal Pere 
Mercader. S'ha millorat el sistema d'il-
luminació de l'escola d'Art i s'ha canvi-
at el terra de l'auditori, del primer i del 
segon pis de Sala Galà. S'ha renovat 
el conveni del Municipi Lector. S'han 
entapissat les cadires i s’han comprat 
carros per la Biblioteca. S’ha canviat 
el sistema de ventilació de l’edifici per 
adaptar-lo a la normativa vigent. S'han 
mantingut totes les activitats forma-
tives que han estat possibles de ma-
nera telemàtica durant la pandèmia 
(o bé traslladant-les a altres espais) i 
s’han adaptat les programacions cul-
turals habituals del centre: Setmana 
de la Música, audicions musicals es-
colars, hores del conte i activitats de 
la Biblioteca, entre altres.

ACCIONS A JOVENTUT 
I COMUNICACIÓ
Hem ampliat les hores del dinamitza-
dor juvenil i l’oferta d’activitats a l’Es-
corxador. Hem remodelat i posat al 
dia l’espai “la Bàscula”. Hem augmen-
tat l’import dels pressupostos parti-
cipatius. Hem adaptat les reunions i 
plens al format telemàtic. Hem dotat 
d’un nou tècnic a l’Àrea de Comunica-
ció. S’ha desenvolupat un nou portal 
web de l’Ajuntament. Ens han premiat 
altra vegada amb el segell Infoparti-
cipa. Hem augmentat les places del 
Casal Jove per la gran demanda. I, 
hem creat la Comissió de Reis per or-
ganitzar la Cavalcada.

ACCIONS A SERVEIS SOCIALS, 
SALUT, CIUTADANIA
 I HABITATGE
Aquests dos primer anys ens hem 
concentrat en tres reptes a assolir: 
la lluita contra la pandèmia i les se-
ves conseqüències més directes so-
bre els ciutadans; fer de la Residència 
Geriàtrica un centre, on el principal 
objectiu és l’atenció a les persones i 
la seva qualitat de vida; i per últim, 
donar resposta a la gran necessitat 
d’habitatge que hi ha a la nostra vila. 

La lluita contra la COVID i les accions 
que hem dut a terme ho hem fet amb 
la col·laboració dels professionals de 
l’Àrea Bàsica de Salut, el Consell Co-
marcal i el Departament de Salut que 
ens han ajudat en tot moment. A tots 
els professionals sanitaris, entre ells 
el personal de la Residència, el nostre 
agraïment. Amb el traspàs de la ges-
tió a Sumar hem aconseguit superar 
una pandèmia que d’altra manera no 
ho haguéssim pogut fer tots sols. Pel 
que fa a habitatge, podem destacar 
que amb l’ajuda de la Fundació Sergi 
i amb la implicació de tot el personal 
de la regidoria, hem pogut adquirir el 
primer habitatge per emergències i 
crear la primera  borsa d’habitatges 
per a lloguer social del nostre poble. 

Referent a l’atenció a les perso-
nes, hem posat en marxa nous pro-
grames: Acompanyament a la Gent 
Gran; suport individualitzat per a la 
recerca de feina a les persones amb 
Renda Mínima Garantida; ampliació 
de l’atenció i seguiment de les perso-
nes més vulnerables (malats mentals, 
físics, persones sense xarxa familiar, 
etc.); educadors de carrer; visualitza-
ció, acompanyament i integració en la 
diferència (col·lectiu LGTBINBQ); acti-
vitat teatral per a les persones amb 
discapacitat: escenaris Especials; 
acompanyament i formació a famílies 
cuidadores; i, activitats intergenera-
cionals, entre jubilats i alumnes del 
Centre de Dia.

ACCIONS A MEDI AMBIENT
Hem tancat vàries bateries de con-
tenidors soterrats. Hem augmentat 
la freqüència de recollida de volumi-
nosos. S’han fet diverses campanyes 
de sensibilització mediambiental i de 
civisme. Hem fet un nou contracte i 
hem ampliat la zona protegida d’Es-
clet (prat de Dall). Hem signat un nou 
conveni amb el Consorci del Ter. Par-
ticipem en el nou conveni per a la de 
recollida selectiva amb el Consell Co-
marcal del Gironès, amb la possibilitat 
de canvi de model. Hem millorat diver-
sos punts veïnals per a la prevenció 
d’incendis. Hem aprovat l’ampliació 
del servei de la Deixalleria; i, estem 
treballant per solucionar el contracte 
amb l’empresa de neteja.

ACCIONS A ESPORTS
Hem mantingut una estreta col-
laboració amb totes les directives 
de les diferents entitats esportives 
i posant al dia les instal·lacions mu-
nicipals. La pandèmia ha perjudicat 
molt a tots els/les esportistes i les 
entitats s’han hagut d’emmotllar a les 
recomanacions del PROCICAT limitant 
aforament, canvis d’horaris i restricci-
ons en la utilització dels equipaments. 
Alguna de les actuacions més desta-
cades que s’han fet són:

En el camp de futbol: Hem adequat 
l’antic vestuari per crear dos espais, 
un per a magatzem i l’altre de gimnàs 
per recuperacions de lesions muscu-
lars i tonificació especifica; hem creat 
un nou espai destinat a l’entrenament 
de porters; hem aixecat la tanca que 
hi ha davant del teatre Puig d’Arques 
per augmentar la seguretat; s’han 
arreglat desaigües per evitar inunda-
cions en el camp; s’ha instal·lat una 
barana a la rampa i una tanca a l’en-
trada de les grades per evitar caigu-
des; i, s’ha aprovat el projecte de la 
construcció del Camp de Futbol 7, 
amb les aportacions de l’entitat.

Al pavelló del Foment: S’ha canviat 
la reixa protectora de les finestres; 
s’han posat gàbies d’emmagatzemat-
ge i reixes de ventilació al magatzem; 
i, s’ha canviat l’aïllament de la teulada 
per evitar filtracions al camp de futbol. 

Al PAV3: S’ha iniciat el canvi del sos-
tre fixe per posar un sostre registra-
ble; hem regulat i millorat el consum 
de pellet a la caldera de biomassa; 
s’ha canviat de lloc la caixa elèctrica 
que fa funcionar les cistelles i les cor-
tines i ha permès la creació d’un nou 
espai per ús dels entrenadors.

Al complex de la Piscina Coberta: 
hem canviat el vas de la piscina així 
evitem possibles fuites que puguin 
danyar el formigó de sota; hem can-
viat el terra de la zona de la sauna, 
col·locant un terra que no rellisca; 
s’han creat dos espais per als parti-
cipants dels cursets de natació, per 
canviar-se, i així evitar aglomeracions 
en els vestidors amb els usuaris de la 
piscina i gimnàs; s’han posat càme-
res des seguretat; i, hem canviat el 
programa informàtic de la piscina/
gimnàs, que ens permet un gran ven-
tall de tasques compartides tan per 
l’usuari com per l’administració. 

A l’espai del Club de Petanca: s’han 
modificat els focus de les pistes i s’ha 
canviat la cúpula del sostre del local, 
oferint més llum al local i solucionant 
el tema de les filtracions. 

ACCIONS A GOVERNACIÓ 
I SEGURETAT
La prioritat del cos de policia local és 
la de vetllar per la seguretat, el benes-
tar de la població, fer complir les orde-
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nances, regulacions i lleis i així poder 
treballar en un model de proximitat al 
ciutadà. Alguna de les accions més 
destacades en aquest període: El con-
veni de col·laboració entre les policies 
de Cassà, Llagostera i Caldes per tal 
de maximitzar recursos públics i es-
tablir cooperacions permanents. S’ha 
gestionat, amb coordinació amb al-
tres àrees, el dia a dia de l’evolució de 
la pandèmia i s’ha donat compliment 
de les restriccions i de les diferents 
recomanacions durant les diferents 
fases de confinament. S’ha reforçat 
l’atenció al públic. S’han fet diferents 
processos selectius per tal d’estabilit-
zar la plantilla i s’ha fet un nou orga-
nigrama intern. S’han actualitzat les 
eines dels agents per adequar-les a la 
policia del segle XXI. En tot moment 
hi ha hagut una col·laboració estreta 
amb tots els cossos de seguretat.

Ja n’hi ha prou de 
demagògia

El projecte de la implantació d’una 
nova Via Verda és un tema recorrent 
que utilitza el grup de l’oposició per 
criticar l’equip de govern des de fa 
temps. I no és que no puguin criticar 
tot el que fa l’equip de govern, només 
faltaria, sols demanem més rigor i se-
riositat. Ja en el ple de setembre de 
2019 ja manifestaven la seva preocu-
pació per la nostra manera d’entomar 
aquest projecte i així seguidament i 
de manera repetitiva fins a dia d’avui. 
Reiterar els posicionaments i la feina 
feta cada dos per tres no té gaire sen-
tit quan aquests són clars i ferms des 
del primer moment per part de l’equip 
de govern i així ho hem manifestat i 
publicat. Repetir com un “mantra” 
un discurs que no s’ajusta a la rea-
litat avoca a la confusió i les males 
interpretacions. L’avantprojecte de la 
Via Verda sí que va començar a finals 
de la legislatura passada però no per 
això aquest projecte ja es podia licitar 
i executar de seguida. I no es podia 
per què no es volgués sinó que no hi 
havia el projecte executiu, el pla espe-
cial que es requereix aprovat i ni tan 
sols es sabia com finançar aquesta 
inversió.

Les coses no funcionen tal com al-
guns volen fer creure, ni tampoc pots 
dir que ja tens assegurat unes de-
terminades subvencions quan no les 
tens. Primer de tot s’han demanar i 
si compleixes amb els requisits te les 
poden concedir o no. Les subvencions 
anomenades de fons FEDER, tenen un 
procés llarg i complex i si a més, s’hi 
afegeix la dificultat que els 5 municipis 
afectats pel mateix projecte hem de 
tenir tota la documentació preparada 

per poder-la traspassar al Consorci 
de les Vies Verdes que és qui farà la 
licitació de les obres, la dificultat és 
doble. Per tot això, potser val la pena 
explicar quatre detalls que sempre 
s’obvien.

Segons *l’ORDRE TES/61/2018, 
de 7 de juny de 2018, s’estableix 
que els ajuntaments de poblacions de 
menys de 20.000 habitants no poden 
optar directament a les subvencions 
regulades en aquestes bases i que 
les actuacions que afectin els seus 
termes municipals hauran de ser pre-
sentades per un ens supramunicipal 
o per un consorci de què formin part 
aquests ajuntaments i que tingui com 
a objecte i finalitat el manteniment, 
desenvolupament i millora de vies ci-
clistes i la promoció del seu ús. Per 
tant Cassà no podia de cap de les ma-
neres rebre directament aquesta sub-
venció. Sols quan s’ha presentat un 
projecte més ampli, que incloïa Llam-
billes, Campllong, Fornells de la Selva 
i, al final de tot també Sant Andreu, 
i de la mà del Consorci de Vies Ver-
des s’ha pogut presentar per rebre la 
subvenció. I dir que Cassà ha rebut 
una subvenció de 750000€ del fons 
FEDER per a aquesta inversió és fals.

Per altra banda, fins que no 
es va publicar la *RESOLUCIÓ 
TES/3340/2019, de 2 de desem-
bre, per la qual se seleccionaven les 
operacions de les entitats locals i de-
terminats consorcis per a l'execució 
d'actuacions de vies ciclistes suscep-
tibles de finançament procedent del 
Fons Europeu de Desenvolupament 
Regional (FEDER), no es va tenir la 
conformitat oficial de que el projec-
te comú de via verda on hi participa 
Cassà, havia estat seleccionat defini-
tivament per rebre la subvenció. Una 
cosa és demanar una subvenció i l’al-
tra dir que ja la tens.

A partir d’aquí, l’avantprojecte es 
va modificar per adaptar-lo a les re-
comanacions que ens va fer arribar 
l’ACA, carreteres de la Generalitat 
i carreteres de la Diputació. Per 
aquests motius es va canviar el tra-
çat en alguns trams, es van plantejar 
millores per augmentar la seguretat 
i es van haver de resoldre les afecta-
cions a particulars. El pressupost ini-
cial d’aquest avantprojecte, solament 
el tram del poble de Cassà, s’enfilava 
a 1.134.108,44 €. Creiem que algú 
hauria d’explicar com es volia finan-
çar aquesta inversió inicialment. No 
s’ha de ser només ambiciós per fer 
front a un projecte com aquest sinó 
que també cal el seny i tocar de peus 
a terra, sobretot quan es tracta de 
diner públic. No hi havia cap compro-
mís d’ajuda de cap altra administració 
i és el que l’actual equip de govern va 
anar a buscar. I això no només ho po-
dem verificar des de l’Ajuntament de 

Cassà sinó que la resta de pobles que 
formen part del projecte i fins i tot els 
ajuntaments d’altres projectes giro-
nins ho poden validar. Si es va acon-
seguir finançament extraordinari de la 
Diputació va ser gràcies a la pressió 
que vam fer tots els alcaldes. No val 
a dir que en l’anterior legislatura ja ho 
tenien lligat per què és absolutament 
fals! Fins que tots els representants 
dels diferents projectes repartits 
per les comarques gironines no ens 
vam entrevistar amb el president de 
la Diputació, Sr. Miquel Noguer el 9 
d’octubre no es va assegurar el co-
finançament. I el mateix passa amb 
la subvenció de foment de Turisme. 
El dia 5 de setembre, representants 
dels Ajuntaments de Bescanó, Celrà, 
Cassà de la Selva, La Vall d’en Bas, 
Sant Joan de les Abadesses i Calon-
ge, vam fer una reunió amb el Sr. 
Octavi Bono (Director General de Tu-
risme) en la qual se’ns va deixar clar 
que el departament sols obriria línia 
de subvenció en benefici de tots els 
projectes i no d’un en concret.

En paral·lel, s’estava pendent de 
l’aprovació del Pla Especial Urbanístic 
Autònom per a la implantació en el pla-
nejament urbanístic la infraestructura 
viària de Via Verda Verneda a Cassà 
de la Selva, i execució de les obres. 
Que es va presentar el 24 de gener 
de 2020 al Departament de Territori 
i Sostenibilitat. Aquest Departament 
no va resoldre favorablement aquest 
projecte fins el 19 de febrer de 2021. 
Tornem-hi, no és que no féssim els 
deures (projectes, permisos, conve-
nis i finançament) sinó que tots els 
municipis implicats tinguessin tota la 
documentació requerida i que les ad-
ministracions competents ho valides-
sin. Aquest projecte de Vies Verdes 
és un projecte comú de 5 municipis 
i no és exclusiu de Cassà. I s’ha de 
deixar ben clar, si fallava algun ajunta-
ment fallava tot el projecte.

El 17 de juny de 2020, el Consorci 
de les Vies Verdes de Girona va pre-
sentar a la Direcció General d’Infraes-
tructures de Mobilitat una sol·licitud 
d’ampliació dels terminis. Era impos-
sible tenir-ho to a punt per finals de 
2020. Les bones notícies van ser que 
s’ampliava fins a finals de 2021. Des 
del primer dia ens hem arremangat 
per què aquest projecte sigui una rea-
litat i continuarem lluitant i fent tot el 
possible per tirar-lo endavant. Es digui 
el que es digui. El que no farem serà 
posar-nos medalles quan no es té ni 
l’americana per penjar-les. 

(*Aquestes ordres es poden con-
sultar a internet)

Grup Municipal de Junts per Cassà

La Veu dels Partits /JxC Opinió

juliol 2021 · núm. 821 · Llumiguia    13



Cassà al dia Ple Municipal

L'oposició permet al govern 
liquidar la fundació de l'hospital

Esquerra cedeix els vots, tot i estar en contra del procés

El mes de juny els plens municipals 
van retornar al format presencial a 
la sala d'actes de Can Nadal, sense 
públic a la Sala de plens i amb trans-
missió per ràdio i pel canal de Youtu-

be. La sessió no es va fer en el dia 
habitual, el dijous darrer del mes sinó 
que es va desplaçar al dimecres se-
güent, 30 de juny per evitar que coin-
cidís amb Sant Joan. La sala de plens 

s’havia modificat provisionalment per 
ampliar l’espai reservat als regidors i 
augmentar-ne la distància de segure-
tat sanitària; a més estaven a punt 
de fer-s’hi les obres de substitució 
dels tancaments de porticons exteri-
ors amb la qual cosa la sensació de 
precarietat encara va ser més alta en 
una sessió que va repetir com a punt 
més rellevant - ja havia estat tractat al 
ple anterior - la liquidació de la Funda-
ció de la Residència Geriàtrica un cop 
la gestió del centre està assumida 
des de fa més d’un any per l'empresa 
pública SUMAR.

Tot i que en el ple anterior l’equip 
de govern ja havia decidit en aquest 
apartat (Proposta de l'aprovació inicial 
de la liquidació econòmica i integració 
a la comptabilitat de l'Ajuntament de 
l'Organisme Autònom de la Residència 
Geriàtrica Sant Josep), l’alcalde va ex-
plicar que,  un cop escoltades les al-
legacions de l’oposició, s’havia decidit  
portar el tema al consell general de la 
residència i després retornar-lo al ple.  
L’acord del mes anterior només va ro-
mandre exposat al públic unes hores 
atesa la decisió de l’equip de govern de 
refer el procés  endegat inicialment. 
Esquerra va tornar a manifestar-se en 
contra de la cessió total de la gestió de 

La sala de plens va tornar a acollir els regidors després de molts mesos sense sessions. 
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la residència geriatria a Sumar i també 
en contra de la desaparició de la Fun-
dació; però per  evitar una paràlisi del 
funcionament i de la gestió econòmica 
de la Residència, va cedir els vots ne-
cessaris pe aconseguir que dos terços 
del ple hi votessin a favor. El portaveu 
d’ERC, Martí Vallès, va fer una  àmplia 
explicació del perquè no consideraven 
convenient cedir tota la gestió de la 
residència a Sumar i va celebrar que 
des de l’equip de govern s’haguessin 
escoltat els seus arguments del mes 
anterior quan deien que el procés que 
se seguia per la liquidació no era el 
correcte.

La proposta presentada al ple ja 
havia passat per la junta de govern 
de l’organisme autònom, celebrada el 
15 de juny, com va explicar l’alcalde 
Robert Mundet, que va insistir que  
un cop feta l’encomana de gestió a 
SUMAR no tenia sentit mantenir un 
organisme que no tenia cap funció, 
competència ni operativitat. L’alcalde 
també va recordar que tost els regi-
dors estan presents en l’organisme 
que controla la gestió de la Residència 
per la qual cosa l’Ajuntament  pot con-
trolar perfectament aquesta gestió.

Martí Vallès, en nom d’Esquerra va  

repassar els arguments exposats en 
anteriors sessions contra la cessió a 
Sumar que va imputar a una incapaci-
tat de l’actual govern de gestionar la 
residència, ja que no hi havia cap raó 
objectiva per haver fet aquesta ces-
sió. Després de la crítica, però, va dir 
que per responsabilitat política quatre 
regidors d’ERC votarien  a favor de la 
proposta per evitar la paràlisi de la 
Residència (es necessitava una majo-
ria de dos terços), tot i manifestar-se 
obertament en contra de la decisió. 
Des de l’equip de govern van insistir 
que amb SUMAR la gestió de la Re-
sidència ha estat molt més àgil  i que 
no era just considerar que eren inca-
paços de fer-ne la gestió, ja que com 
a polítics tenien l’obligació de trobar la 
millor opció per dur la residència l’ha-
vien trobat. Mundet va recordar que 
a la Residència Geriàtrica Sant Josep 
hi ha vuitanta residents i seixanta tre-
balladors i que no es podia gestionar 
com si fos l’economia d’una família. 
Va al·legar que  si no s’hagués fet el 
traspàs hi hauria pogut haver proble-
mes per la hisenda municipal: “abans 
de l’encomana hi havia problemes en 
la gestió de la residència mentre que 
en aquest temps de pandèmia s’ha 

demostrat ser una decisió molt ade-
quada que ha permès que els efectes 
de la covid-19 fossin molt minsos al 
nostre poble”. També des de l’equip 
de govern el regidor del PSC, Marià 
Montsunyer, va qualificar la fundació 
com un “zombie administratiu” i que 
l'única solució era la seva dissolució 
i liquidació com s’aprovava en el ple. 
En la votació, els regidors d’ERC Síl-
via Simon, Sílvia Soliguer i Txell Rabio-
net van votar a favor de la proposta, 
juntament amb els regidors de JxC 
i el pSC; Martí Vallès, Josep Ferrer, 
Helga Nuell i Joan Cañigueral (Pau 
Presas no era al ple) hi van votar en 
contra.

DIVERSES MODIFICACIONS DE 
CRÈDIT I UNA ORDENANÇA PER 
A PATINETS
En el ple es van aprovar set modifica-
cions de crèdit proposades per l’equip 
de govern en la majoria dels casos 
per atendre despeses no previstes 
inicialment com ara la reposició del 
parquet del pavelló del Foment, les 
obres per ampliar les escales d’ac-
cés al pati petit, de l'escola municipal 
Puig d'Arques, des del camp de fut-
bol o ampliar el finançament del Casal 

El regidor d'hisenda, Joan Ignasi Gispert i l'alcalde, Robert Mundet, en dues intervencions al ple de juny.
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Jove, de l’Àrea de Joventut. L’oposició 
va abstenir-se en aquestes propostes 
si bé es mostrar a favor en les que 
afectaven el pavelló i l’Escola.

De manera urgent en el ple es van 
incloure dues propostes no incloses a 
l‘ordre del dia inicial, una de les quals 
era l’aprovació  de l’ordenança de 
circulació  de cicles i vehicles de mo-
bilitat personal. En el preàmbul de la 

proposta es recorda que “la demanda 
social creixent per l’impuls de la mo-
bilitat activa i sostenible, han suposat 
un increment de l’ús de la bicicleta, 
cicles i altres VMP (Vehicles de Mobi-
litat Personal) al conjunt del territori. 
Aquesta tendència també s’ha produït 
a Cassà de la Selva, on cada vega-
da més els veïns i veïnes opten per 
desplaçar-se amb aquests models de 

transport. Per aquest motiu, és im-
portant regular i ordenar aquestes 
noves tendències de mobilitat activa 
i sostenible, per tal de fer més segu-
ra la seva circulació i afavorir la seva 
convivència amb altres modes de 
transport i els vianants”.

Així, l’objecte de l’ordenança  és 
dotar la ciutadania d’un nou marc le-
gal propi i exhaustiu, que reguli l’ús 
d’aquests modes de transport i que 
alhora sigui homogeni i comú envers 
la resta de municipis”.

Segons es va dir en el ple  en el 
redactat final s’havien incorporat les 
propostes fetes des de l’oposició, 
cosa que ERC va agrair,  si bé el regi-
dor del PSC va dir que només eren de 
temes ortogràfics.

L’ordenança estarà exposada al pú-
blic fins al 28 d’agost i en el redactat 
final haurà d’aclarir si  caldrà portar 
casc per als patinets elèctrics, que en 
un punt del redactat surt com obliga-
tori i en un altre no.

En el ple es va acabar fent una re-
ferència a l’indult concedit pel govern 
espanyol als presos polítics condem-
nats per l’U d’octubre;  mentre que 
per l’alcalde es tractava d’un primer 
pas insuficient, que no satisfeia les 
demandes de referèndum, i amnistia 
de la societat catalana, pel regidor del 
PSC  era una mostra de la voluntat 
del retorn al diàleg del govern espa-
nyol amb la societat catalana.

Abans, en el torn de precs i pregun-
tes, des de l’oposició s’havia preguntat 
al govern sobre com és que els mar-
xants no van acceptar la proposta de 
l’Ajuntament de passar el mercat a 
la plaça de la Coma, amb motiu de la 
Fira del tap, i perquè encara no hi ha-
via penjat el quadre nou president de 
la Generalitat Pere Aragonès, a la sala 
de plens de l’Ajuntament. De fet l’únic 
quadre que s’hi veia era el de Carles 
Puigdemont. El de Pere Aragonès es-
tava a punt d’arribar, es va respondre.

Text: Joan Carles Codolà
Fotos: Eduard Duran

Els temes del ple del mes de juny, celebrat el 30 de juny, amb  l'assistència 
de setze dels disset regidors que integren el ple, van ser els següents:

1.- Aprovar l'acta del Ple ordinari de 27/05/202. Aprovada per unani-
mitat dels setze regidors assistents a la sessió.

2.- Retre compte dels decrets d'alcaldia núm. 2021/1151 A 2021/1418. 
Es dona compte

3.- Proposta de l'aprovació inicial de la liquidació econòmica i integració a 
la comptabilitat de l'Ajuntament de l'Organisme Autònom de la Residència 
Geriàtrica Sant Josep. Aprovada amb 12 vots a favor (vuit de JxC, un 
del PSC i tres d’ERC i quatre d’ERC en contra).

4.- Modificació de crèdit 3TC 2/2021 parquet del pavelló del Foment. 
Aprovada per unanimitat dels setze regidors assistents a la sessió.

5.- Modificació de crèdit 3TC 3/2021 ciutadania. Aprovada amb nou 
vots a favor (JxC i PSC)  i set abstencions (ERC).

6.- Modificació de crèdit 3TC 4/2021 mesures actives contra els incen-
dis a la Residència. Aprovada amb nou vots a favor (JxC i PSC)  i set 
abstencions (ERC).

7.- Modificació de crèdit 3TC 5/2021 cultura. Aprovada amb nou vots 
a favor (JxC i PSC)  i set abstencions (ERC).

8.- Modificació de crèdit 3SC 8/2021 Puig d'Arques. Aprovada per una-
nimitat dels setze regidors assistents a la sessió.

9.- Modificació de crèdit 3SC 9/2021 Casal Jove. Aprovada amb nou 
vots a favor (JxC i PSC)  i set abstencions (ERC).

10.- Modificació de crèdit 3SC 2/2021 Associació Llevataps. Aprovada 
per unanimitat dels setze regidors assistents a la sessió.

11. Aprovar entrar una moció d’urgència de col·laboració amb la Diputa-
ció de Girona. Aprovada la urgència per unanimitat dels setze regidors 
assistents a la sessió.

12. Aprovar entrar una moció d’urgència sobre ordenança de vehicles 
de mobilitat personal. Aprovada la urgència per unanimitat dels setze 
regidors assistents a la sessió.

13. Conveni de col·laboració entre la Diputació de Girona i l’Ajuntament 
de Cassà per  a l’asfaltatge dels camins veïnals. Aprovat per unanimitat.

14. Aprovació inicial de l'ordenança de cicles i vehicles de mobilitat perso-
nal. Aprovada per unanimitat.

11.- Informes d'alcaldia i regidors.
12.- Precs i preguntes.

Els temes del ple de juny

Intervencions al ple dels regidors d'Esquerra Sílvia Simon i Martí Vallès
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Els Bombers de la Generalitat van 
haver d'intervenir la nit de Sant Joan  
per apagar el foc que es va declarar 
en uns contenidors situats al davant 
de la façana de la Residència Gerià-
trica Sant Josep, al carrer del Suro. 
El foc, presumptament provocat,  va 
destruir els contenidors i també va 
afectar finestres, persianes  i part de 
la façana de la residència geriàtrica; 
també les flames van afectar uns ar-
bres d'una casa veïna. 

Aquest va ser un dels incidents més 
greus esdevinguts amb motiu de la 
revetlla, fet que segons el regidor de 
governació Marià Montsunyer "és molt 
més que una bretolada i s'acosta més 
la Kale Borroka que  a una celebració 
popular". També l’esclat de petards va 
malmenar mobiliari públic i particular 
per la qual cosa des de l’Ajuntament va 
dir que es vetllaria per localitzar i sanci-
onar els autors dels desperfectes.

VIGILÀNCIA A CAN VILALLONGA
Per altra banda en el ple també es va in-
formar de la vigilància que s’havia posat 
a Can Vilallonga per evitar trobades de 
joves en aquell indret. Uns dies enrere 
els veïns dels Refugis de les Gavarres i 
residents en indrets propers havien ex-
pressat el seu malestar per les festes 
il·legals que  des de feia unes setma-
nes es repetien -especialment les nits 
dels caps de setmana- a la zona de Can 
Vilallonga.  Els veïns es queixaven dels 
sorolls i la música a molt alt volum que 
molestava els veïns i que en unes quan-
tes ocasions havien hagut de trucar la 

policia local  per demanar que aturessin 
la festa, a les 4 de la matinada.

Per intentar prevenir aquestes fes-
tes des de l'Ajuntament es van instal-
lar tanques i senyals de prohibit  el 
pas per evitar l'accés a l'espai propie-
tat del consorci de les Gavarres, però 
sense gaire èxit, per la qual cosa es 
va acordar amb el Consorci de les Ga-
varres, propietari de l’indret, establir 
un servei de vigilància.

En una nota facilitada pel consisto-
ri es diu que: "A causa de les dife-
rents mostres d'incivisme i de reu-
nions de grups que feien botellada 
a la zona de Can Vilallonga, l'Ajun-
tament ha contractat el personal 
de vigilància que farà guàrdia fins 

a la matinada els caps de setmana. 
Amb aquesta iniciativa es pretén 
preservar l'entorn en bones condi-
cions i evitar que la zona quedi ple-
na d'envasos i deixalles cada cap de 
setmana. Aquest dispositiu estarà 
treballant coordinadament amb la 
Policia Local i reforçarà la segure-
tat de la zona, on a més s'han col-
locat senyals i cartells per evitar 
l'accés a l'àrea pública de la finca".

Des de l'Ajuntament també es va 
fer una crida a la responsabilitat col-
lectiva i al civisme i es demana que 
es recullin les deixalles produïdes per 
trobades als carrers i places o a les 
zones forestals.

Fotos: Eduard Duran

Calen foc a un contenidor, al 
costat de la Residència Geriàtrica

Bretolades perilloses durant la nit de Sant Joan
Així van quedar la façana i finestres de la residència geriàtrica després de l'incendi d'un contenidor on van calar foc la nit de Sant Joan.

Pol. Ind. El Carrilet
C/ Cerdanya, 4
17244 Cassà de la Selva
T 972 463 395 F 972 464 126
califred@califred.com
www.califred.com

juliol 2021 · núm. 821 · Llumiguia    17



Cassà al dia Ple Municipal

El mes de juny van tornar els plens presencials si bé que 
encara amb unes quantes limitacions;: entre que hi ha-
via els premarcs -de les obertures de les finestres que 
s’havien de canviar- que ocupaven un bon tros de la sala 
i amb l'ampliació de l'espai dedicat als regidors, per allò 
de guardar les mesures de distància, no sé com s'hagués 
organitzat el tema si arriba a haver-hi algun espectador a 
la sessió.  Com que només  hi vam ser els de la Llumiguia 
i cassadigital no va passar res i vam trobar una cadira per 
poder segur a sessió en directe, que sempre és molt mi-
llor que no pas a través de la ràdio o el canal de Youtube. 
Només havíem de vigilar de no moure'ns gaire, ja que si  
no estàvem amatents potser sortiria el nostre clatell per 
internet, ja que teníem la càmera just al darrere.

I en el ple que tornava al contacte directe entre regidors 
després de quinze plens fets amb confinament també ens 
va permetre veure com  alguns costums adoptats durant 
la pandèmia encara es mantenien; així mentre molts regi-
dors  seguien la sessió amb el portàtil o amb una tauleta 
i algun altre assistent el vèiem molt ocupat amb el mòbil,  
el regidor del PSC va  mantenir  el faristol de taula que ja li 
havíem vist en alguna sessió telemàtica; amb aquest dispo-
sitiu va anar seguint la sessió amb  els fulls ben posadets 
sobre el bastidor de fusta. Per a alguns es veu que les 
noves tecnologies no sempre són les millors .

I també ens va permetre veure el retorn al ple presencial 
com  els regidors havien perdut el costum de votar; en les 
cas de l'equip de govern això no era problema, ja que  s’en-
tén que les propostes que porten a ple de manera força 
invariable s’aproven totes amb tots els seus vots; però als 
regidors d'Esquerar o els va faltar temps de preparar-ho 
o no ho tenien cal, però van fer-se una mica un embolic 
a l’hora de votar algunes propostes de l'equip de govern. 
Va ser el cas de les modificacions de crèdit; en alguna van 
votar a favor i en d'altres, abstenció; això va crear una cer-
ta confusió per saber exactament el sentit del vot; a més 
com que faltava un regidor d'ERC en algun moment es va 
confondre l'alcalde en dir nou vots a favor i vuit abstencions 
perquè en realitat eren set. Falta de pràctica, ja que en 
els plens  telemàtics només votava el cap de grup i tot era 
molt més fàcil. 

DOS ANYS DEL PSC AL GOVERN
Pocs dies després del ple el PSC va difondre pel poble un 
document que destacava les virtuts de la seva gestió a 
l'Ajuntament (i les de la resta de l’equip de govern). El fulle-
tó es presentava com un document per fer balanç “de dos 
anys de govern de JxC i el PSC”  i no s’estalviava crítiques 
a l'oposició  com quan els acusava d'haver dut a terme 
en els quatre anys anteriors una gestió "opaca" o que ells 
(el PSC) es van presentar a les eleccions  per "revertir la 
decadència social i econòmica del poble". També és clar, hi 
ha algunes mitges veritats com quan expliquen  els que es 
van presentar a les eleccions amb el PSC  eren persones 
sense experiència política, que partien des de zero, obviant 
que el cap de llista s'havia presentat en anteriors eleccions 
encapçalant la llista del PP i el número dos s’havia presen-
tat quatre anys abans per Sant Feliu de Guíxols; o quan 
anuncia que la comunicació de l'Ajuntament per primer cop 
la porta personal tècnic, quan fa dos dies l'havia dut un 
càrrec de confiança. I  van lluint que aquest ajuntament 
és el que ha fet més licitacions de la història i no com 
els d'abans que feien els contractes verbals i enganyen el 
ciutadà quan diuen que “enguany s’han fet 74 licitacions “ 

quan la pròpia regidora d’hisenda (pàgina 39 d’aquesta re-
vista) diu que en dos anys n’han fet 34. En què quedem 74 
en sis mesos, és a dir 296 en dos anys, o les 34 que diu 
la regidoria en aquests 24 mesos. Jo ho tinc força clar... 
I és clar, també s'obliden d'esmentar que van contractar 
la número 6 de la seva llista de forma verbal i mitjançant 
una empresa de treball temporal i legalitzant la situació 
amb unes quantes setmanes de retard... És allò que es 
diu, “La virtut que et sols lloar és la que més falta et fa  (en 
castellà: Dime de qué presumes y te diré de qué careces).

Una cosa curiosa: la foto de la contraportada del fulletó 
que és la de Can Nadal es devia fer o quan es va reparar 
la pancarta o ha tingut un bon treball d'edició, ja que no hi 
ha la pancarta de "republiquem" que de moment presideix 
habitualment la casa de la vila

I per cert, que des d'Esquerra van tenir temps de recla-
mar que  es pengés a la sala de plens el retrat del nou 
president de Catalunya, Pere Aragonès, ja que actualment 
només hi ha el de Carles Puigdemont. Vam trobar a faltar 
la intervenció del representant del PSC demanant que tam-
bé es pengés el del rei. Deu ser per això de la concòrdia i el 
diàleg que ara han posat de moda des de Madrid...

Joan Carles Codolà

Una mica en broma, però no tant...

Un faristol a la sala de plens

El regidor del PSC, amb el seu faristol de taula; a sota, l'amuntegament de 
fustes a la sala de plens.
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Notícies Cassà al dia

Casal de Jubilats i pensionistes 
de Cassà de la Selva   i comarca

AGENDA AGOST 2021
Diumenge dia 1: tarda musical a can Trinxeria a les 19h, amb Xavier Viñas. 
Rifa: socis 3 € (no socis 4 €). Piscolabis (cal inscriure’s)
Dimarts dia 3: tarda de jocs al Casal a les 17 h. gratuït
Dijous dia 5: tarda musical al Casal a les 18h amb Jordi Bruch. Berenar 
socis 7 € (no socis 8 €). Cal inscriure’s.
Diumenge dia 8: tarda musical a can Trinxeria a les 19h; Xus Llagostera. 
Rifa: socis 3 € (no socis 4 €). Piscolabis (cal inscriure’s)
Dimarts dia 10: tarda de jocs al Casal a les 17 h; gratuït
Dijous dia12: tarda musical al Casal a les 18h, amb Àlex Peris. Berenar 
socis 7 € (no socis 8 €). Cal inscriure’s.
Diumenge dia 15: tarda musical a can Trinxeria a les 19h, amb Xavi Ros. 3€. 
Rifa: socis 3 € (no socis 4 €). Piscolabis (cal inscriure’s)
Dimarts dia 17: tarda de jocs al Casal a les 17 h gratuït
Dijous dia 19: tarda musical al Casal a les 18h, amb Raimon. Berenar socis 
7 € (no socis 8 €). Cal inscriure’s.
Diumenge dia 22: tarda musical a can Trinxeria a les 19h, amb Josep M. 
Pla. Rifa: socis 3 € (no socis 4 €). Piscolabis (cal inscriure’s)
Dimarts dia 24, tarda de jocs al Casal a les 17 h; gratuït.
Dijous dia 26: tarda musical al Casal a les 18h, amb Quim Coll. Berenar 
socis 7 € (no socis 8 €). Cal inscriure’s.
Diumenge dia 29: tarda musical a can Trinxeria a les 19h amb Xus de Lla-
gostera Rifa: socis 3 € (no socis 4 €). Piscolabis (cal inscriure’s).
Fe d'errades: A l’agenda del juliol es va publicar per error que els dijous hi 
havia mini berenar a 5€.

La cassanenca Laia Cañigueral, 
delegada del govern a Girona
La cassanenca Laia Cañigueral i Olivé 
va ser nomenada el 15 de juny delega-
da territorial del Govern de la Genera-
litat a Girona. Una setmana després 
va prendre possessió del càrrec en 
un acte celebrat al Palau de la Gene-
ralitat.

Nascuda a Cassà de la Selva l’any 
1981 -filla de l'actual regidor de l'Ajun-
tament de Cassà Joan Cañigueral i de 
la mestra Mariona Olivé-  Laia Cañi-
gueral és llicenciada en Sociologia per 
la Universitat Autònoma de Barcelona 
(UAB), amb postgraus en Participació 
Ciutadana i Desenvolupament Sosteni-
ble (UAB) i en Govern Local a la Uni-
versitat de Barcelona (UB). 

L’any 2006 va esdevenir diputada al 
Congrés dels Diputats en representa-
ció de  les JERC on va ser portaveu 
de les Comissions d’Educació i Cièn-
cia i de Cooperació Internacional per 
al desenvolupament. Entre l'abril i el 
novembre de  2019 va tornar a ser 
diputada al Congrés dels Diputats per 
Girona, on va exercir  de secretària 
primera i portaveu d’ERC a la Comis-
sió de Salut, Consum i Benestar So-
cial, i també portaveu d’ERC a la Co-
missió de les Polítiques Integrals de la 
Discapacitat i a la Comissió d’Igualtat.

Des de jove ha estat implicada en 
el teixit associatiu i és una activista 
en les lluites socials. En l'àmbit local, 
amb només 15 anys va ser voluntà-
ria del GRAMC de Cassà de la Selva 
(Grup de Recerca i Actuació sobre Mi-
nories Culturals i Treballadors Estran-
gers) i també va ser membre de la 
Colla Excursionista Cassanenca. 

PRESA DE POSSESSIÓ
El dia 22 de juny va tenir  lloc al Palau 
de la Generalitat l'acte de presa de 
possessió dels nous delegats i dele-
gades del  govern a les demarcacions 
territorials de Catalunya. El president 
de la Generalitat, Pere Aragonès, 
acompanyat del vicepresident, Jordi 
Puigneró, va encapçalar l'acte.

Després de prendre possessió, la 
nova delegada del govern a Girona, 
Laia Cañigueral, va parlar en nom 
dels representants territorials i en-
tre altres coses ha manifestat que 
"per a nosaltres aquest càrrec és un 
honor que assumim amb vocació de 
servei públic, amb el ferm compro-
mís de treballar pel país, de treballar 
per tothom, amb la voluntat d’innovar, 
d’avançar, de transformar i la il·lusió 
de fer-ho representant cadascun dels 

territoris".
La nova delegada del govern a Gi-

rona també va expressar la seva vo-
cació de servei:  "Com a delegats i 
delegades serem els ulls i les orelles 
del Govern al territori, ens assegura-
rem d’escoltar .../... per traslladar 
les seves demandes, iniciatives, pre-

ocupacions o inquietuds. En definitiva, 
col·laborarem activament perquè les 
persones que, amb el seu esforç di-
ari, tiren endavant el país, sentin que 
tenen un Govern proper, que els dona 
suport, que està al seu costat".

Foto: Generalitat de Catalunya

Laia Cañigueral, conversant amb el president de la Generalitat, Pere Aragonès.
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Cassà al dia Notícies

Nens de set anys que estaven delerosos de poder veure i 
saludar personalment a un dels personatges més famosos 
de TV3 fins a iaies de més de 90 anys que tenien la il·lusió 
de conèixer “aquest noi tan simpàtic” que els distreu des 
de la televisió... Un ampli ventall de persones i generacions 
que van aplegar-se (més de 900 persones), el dissabte 17 
de juliol al camp municipal d’esports  per veure el darrer 
espectacle Quim Masferrer: Bona gent!. Com va dir el ma-
teix conductor, actor i  “inventor” de l’espectacle, “és una 
obra de teatre que cap dia és igual perquè sempre hi ha 
gent diferent i hi passen coses diferents, perquè cada ve-
gada el protagonista no és l’actor que està dalt l’escenari 
sinó la gent que està mirant-lo. És a dir el públic”.

Explicat d’aquesta manera sembla fàcil i tot i ser fins i 
tot podríem dir que en Quim Masferrer ha inventat la sopa 
d’all; però el que passa és que la realitat de Bona Gent és 
que és un espectacle que triomfa gràcies al conductor que 
està la darrera de tot i això i que amb la seva  personalitat  
desbordada fa que la gent es descargoli de riure o li expli-
qui allò que no explicaria al seu millor amic/amiga. La gran 
habilitat del líder de Teatre de Guerrilla  en aquest especta-
cle és engrescar la gent a entendre que  en aquesta obra 
ells també hi han de dir la seva i, per una vegada, quan ell 
baixa de l’escenari amb el micro a la mà més que por a o 
pànic a que et faci alguna pregunta l’ambient és d’expecta-
ció per saber ”si em toca i què li dic, què em preguntarà”.

A Cassà el 17 de juliol, en Quim va trobar-se amb gent 
de tota mena al seu públic i  va parlar amb l’alcalde i una 
peixatera (ves a saber quina cara és més coneguda a Cas-
sà...) i amb un lampista i un estudiant i amb gent aturada i 

En Quim i la Bona Gent de Cassà
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amb gent jubilada... i amb gent de Llagostera que li va anar 
perfecte per encabir les clàssiques referències a la rivalitat 
entre pobles veïns.

Com diu en Quim Masferrer Bona gent cada cop  és 
un espectacle diferent i potser per això al camp de futbol 
del Cassà dissabte 17 de juliol a la nit hi havia gent que 
ja havia vist l’obra més d’una i dues vegades; segurament 
se sabien de memòria la introducció, però s’emocionaven 
igual amb la història de la parella del País Valencià que  
es petaven de riure  amb el senyor de Girona que cridava 
“Masferrer!” i li recordava que de Bona Gent no tots ho 
som en aquest món.

Potser el que millor resumeix  el resultat de l’espectacle 
és el que comentari que va fer una senyora que ja va fa 
uns quants anys que està jubilada en sortir del camp de 
futbol: “és que necessitàvem tant poder riure amb ganes 
i amb força...!”.

Però, és clar,  ho vam, haver de fer amb mascareta, 
i anant de pressa, que a la una havíem de ser a casa; i 
abans d’entrar ens van prendre la temperatura i els dies 
següents patint no fos cas...

Gràcies, Quim Masferrer, per fer passar tantes i tan 
bones estones a la Bona Gent de Cassà!.

Text: Joan Carles Codolà
Fotos: Eduard Duran

En aquestes pàgines diversos moments de l'actuació de Quim Masferrer al 
camp d'esports de Cassà, amb més nou-centes persones de públic.

18È SOLFEJANT A CAN TRINXERIA
Amb l’actuació del grup Northern Cellos amb el seu espec-
tacle Violoncels de pel·lícula es va encetar la 18 edició del 
festival Solfejant que cada any se celebra al pati de Can 
Trinxeria de Cassà. 

L’espectacle inicial, basat en melodies de pel·lícules inter-
pretades per un conjunt de quatre violoncels i una bateria  
va ser un concert que va sorprendre i va fer gaudir el 
públic que gairebé omplia el pati de Can Trinxeria que, per 

prevenció contra la covid-19, per aquests concerts  pre-
senta aforament limitat i mesures de seguretat sanitària.

Després dels violoncels, aquest mes de juliol actuaven 
4Gami i Beth, mentre que al mes d'agost estan anunciades 
les actuacions del cassanenc Manel Fortià i Magalí Sare  
(fang i núvol) el dia 5 ; i l’Orquestra Fireluche i Pau Riba, per 
tancar el cicle de concerts, el 12 d’agost. Tots els concerts 
es fan a les 10 del vespre i es recomana comprar les entra-
des a través del web del festival: www. cassa.cat/solfejant
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Cassà al dia Notícies - Covid-19

La cinquena onada de la Covid-19 s’ha 
fet sentir amb molta força en alguns 
municipis de Catalunya entre els quals 
Cassà de la Selva que durant la primera 
quinzena de juliol va assolir els índexs 
de risc més elevats detectats al llarg 
de tota la pandèmia. El nombre total 
d’afectat per la Covid-19 a Cassà ja han 
superat el 10% de la població amb més 
de mil casos detectats des de l’inici de 
la pandèmia. Una de les conseqüències 
d’aquestes xifres tan elevades ha estat 

el decret de toc de queda instaurat pel 
govern  català a més de 160 municipis 
de Catalunya. El confinament nocturn 
afecta Cassà  fins que les condicions 
millorin, però es preveu que com a mí-
nim es mantingui  fins a finals del mes 
de juliol i impedeix a la gent a circular 
entre la una i les sis de la matinada.

El Govern va demanar al Tribunal Su-
perior de Justícia de Catalunya (TSJC) 
primer implantar les restriccions i des-
prés allargar-les una setmana més. Les 

restriccions  afecten el toc de queda, 
i també restringeix les reunions de 10 
persones com a màxim i preveu el tan-
cament de tots els establiments a les 
00.30 hores. 

L'executiu va apostar per aprovar 
confinaments selectius de 7 dies pror-
rogables i demanar l'aval judicial cada 
setmana, i ja va anunciar que tenia la 
intenció de mantenir el toc de queda al-
menys fins a principis d'agost.

"Som plenament conscients de l'ex-
cepcionalitat d'aquesta mesura, que 
no volem ni podem normalitzar per 
incòmode i perquè afecta i condiciona 
la vida diària de milers de persones", 
va manifestar la portaveu del govern 
Patrícia  Plaja. Tanmateix, la portaveu 
va subratllar la necessitat de mantenir 
les restriccions per "frenar els conta-
gis i assegurar la recuperació sanitària 
i econòmica". La portaveu va reiterar 
que la situació de la pandèmia "segueix 
sent dolenta, encara que les dades 
apuntin a una estabilització", i va asse-
nyalar que la positivitat "continua sent 
alta" i l'Rt està per sobre de l'1. 

A Cassà  aquests índex de transmis-
sió va arribar al seu màxim històric el 
dia 9 de juliol, amb un índex de 4,23  
amb més de deu casos diaris nous de 
covid durant cinc dies seguits (60 en 

La cinquena onada provoca el 
confinament nocturn a Cassà

161 municipis afectats pel toc de queda d’1 a 6 de la matinada
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En aquest gràfic es pot veure com l'impacte de la cinquena onada, a la primera quinzena de juliol, ha estat la més potent de les que s'han viscut a Cassà 
en nombre de casos detectats i índex de risc.

Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell, S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran. com
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Notícies - Covid-19 Cassà al dia

Els nostres serveis:
Serveis a particulars
Serveis a empreses
Tramitació de paquets
Recollides urgents
Servei sanitari (trasllats a geriàtrics, CAP, 
hospital, diàlisi, mútues. . . ) i recollida a 
laboratoris amb servei urgent
Servei turístic

Serveis de gestions (gestories, bancs. . . ) i diversos pel poble
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Recompte	diari	de	vacunacions	

una setmana).
El director de l’ABS de Cassà, el Dr. 

Josep Figa va emetre un missatge a 
través del web municipal  explicant que 
la situació era preocupant “pel gran 
nombre de casos que està sortint que 
s’ha quintuplicat en quinze dies”. El res-
ponsable de salut va afegir que “estem 
davant una nova variant delta que a ni-
vell de símptomes són més semblants 
a un refredat; però que té una gran 
capacita de contagi,  ja que cada per-
sona pot generar vuit o deu contactes 
positius quan abans només eren tres 
o quatre”.

Per això des de salut es va recomanar  
disminuir la interacció social, i encara 
que no és obligatòria, recomanava l’ús 
de la mascareta per circular pel carrer. 
Altrament recordava que “el més im-
portant és que les persones positives  
i contactes estrets mantinguin el confi-
nament i aïllament amb les altres per-
sones”. Pel que fa al Geriàtric es va de-
cidir fer un test d’antígens inclús a les 
persones que ja estiguin vacunades per 
controlar possibles casos en un entorn 
molt feble.  Igualment des de Salut van 
insistir en la necessitat de mantenir la 
quarantena que és l'única manera d’evi-
tar els contagis i es va insistir que les 
persones que tinguin algun símptoma 
s’han de confinar al seu domicili

Per altra banda l’alcalde de Cassà, 
Robert Mundet, va reblar les manifes-
tacions del responsable de salut dema-
nat més responsabilitat en  el mante-
niment de les mesures d’autoprotecció 
(neteja de mans, mascareta i distància) 
i sobretot limitant la sociabilitat  i evitant 
les reunions de molta gent: “Fem cas 
de les recomanacions i podrem passar 
un estiu més tranquil”, va concloure.

Per l'altra banda cal destacar el bon 
ritme de vacunacions que han permès 
que a Cassà aquest mes de juliol ja hi 
hagi més del 50% de la població amb 
el tractament complet contra la pandè-
mia amb 11.000 dosis incoculades.
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Cassà	de	la	Selva	/	Taxa	de	reproducció	(l'epidèmia	creix	si	és	superior	a	1)			

Els gràfics superiors mostren els efectes de la cinquena onada a Cassà; a sota, el ritme de vacunacions, 
que es manté força alt.
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Cassà al dia Notícies

Dimarts, tancat per 
descans setmanal

La pista de volei-platja, en primera 
línia als pressupostos participatius

Seleccionades 11 propostes per a la votació final

La construcció d'una pista de vòlei plat-
ja a la zona de la piscina fou la proposta 
més votada al taller top-ten dels pressu-
postos participatius celebrada el sis de 
juliol al pati de Can Trinxeria. Aquesta 
proposta i deu més seran les   candi-
dates entre les quals hauran de triar 
els ciutadans, a partir del mes de se-
tembre, quan hi hagi la votació final per 
decidir el destí de 80.000 euros del   
pressupost de l'Ajuntament de Cassà.

En la sessió de selecció en la què 
van prendre part una trentena de per-
sones, es van posar a debat   i pun-
tuació les 37 propostes que havien 
passat el primer tall entre les 172 
presentades  en la fase inicial. Els par-
ticipants es van distribuir per grups 
i van puntuar les diferents propostes 
per tal de seleccionar les millors clas-
sificades que són les que entraran al 
procés de votació popular. 

Els promotors de la pista de  vòlei plat-
ja van saber vendre bé la seva proposta 
en tots els grups i va obtenir 56 punts 
(el màxim era 60) per la qual cosa surt 
ben situada de cares a les votacions 
populars. L'any passat la proposta gua-
nyadora va ser la pista de pump-track 
que està pendent d'execució.

ESCOLLIDES I REBUTJADES
La resta de propostes escollides en-
guany i que haurà de votar la ciutada-
nia són: millora de megafonia al pave-
lló triple (45 punts); punts d'intercanvi 
de llibres (39); millora del parc del su-
rolí (36); Taules de ping-pong (35); ac-
cés al CT Cassà (32); nou skate park 
(31), millores a la biblioteca (31); més 
bancs públics (31); i més fonts (31).

En canvi no van passar el tall, entre 
d'altres, aquestes propostes:

Zona d’inflat i punt de reparació per 
a bicicletes: 26 punts; millora dels tan-
caments de l’escola Puig d’Arques: 26; 
nova pista de pàdel: 25; millora dels es-
pais recreatius per a gossos: 2; pista 

poliesportiva al carrer Ventallol: 23; il-
luminació dels passos de vianants: 23; 
substitució del filat metàl·lic de l’aparca-
ment del carrer Migdia: 23; millora de 
l’skatepark: 21; cobrir les zones d’espe-
ra de la llar d’infants: 21; clavegueram 
del carrer Cervantes: 20; clavegueram 
del carrer Travessera de la Llebre: 20; 
pacificació del trànsit: 20; nou parc al 
carrer Francesc Macià: 20; millora del 
parc infantil del CAP: 20; equipament 
tecnològic dels centres educatius: 19; 
construcció d’un porxo en un parc in-
fantil: 17; monument d’agraïment als 
treballadors del geriàtric: 14.

Text i foto: J. C. C.

Presentació del taller top 10, que es va fer al pati de Can Trinxeria.
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Notícies Cassà al dia

UN CAMP DE TREBALL DE NETEJA AL POBLAT 
DEL PUIG DEL CASTELL
Un total de vint-i-dos joves de catorze a disset anys han 
participat en el camp de treball organitzat pel Consorci de 
les Gavarres, conjuntament amb l’Associació La Sorellona, 
en el marc dels camps de treball per a joves de la Direc-
ció General de Joventut de la Generalitat de Catalunya. El 
camp de treball es va ubicar a la finca pública, gestionada 
pel Consorci de les Gavarres, de Can Vilallonga a Cassà de 

la Selva, on va romandre actiu fins al 18 de juliol. 
Els joves van treballar en dos àmbits diferenciats: la ges-

tió de l'ús públic, mitjançant la recuperació i la senyalització 
de camins, i la conservació del patrimoni arqueològic, cen-
trat en el recull de dades sobre la dimensió i la ubicació del 
poblat ibèric de Puig del Castell, situat al veïnat cassanenc 
de la Verneda. Al Puig del Castell on s'havien fet camps 
de treball deu anys enrere s'ha fet una neteja general per 
permetre de nou la visió del conjunt ibèric.

Esquerra ho reclama i es torna a 
obrir el parc de ca la Marcel·la 

A les imatges, grup de joves treballant al Puig del Castell i el president del Consorci de les Gavarres, Pau Presas, visitant l'activitat.

Pocs dies després que els regidors 
d'Esquerra Republicana de Catalunya 
haguessin demanat a l'Ajuntament 
que reobrissin el parc infantil de 
la placeta de ca la Marcel·la que fa 
mesos que estava tancat al públic la 
zona es va reobrir en un horari limitat 
de nou del matí a 8 de la tarda. Els 
regidors d'ERC havien lamentat que 
el responsable de Governació no ha-
gués respost les múltiples peticions 
formulades sobre aquest tancament  
que havia decidit personalment per 
"qüestions tècniques" segons va dir 
Marià Montsunyer al ple. Segons els 

regidors de l'oposició, la placeta és un 
espai públic  i havia d'estar el servei 
de la ciutadania sempre que es pugui 
i no depenent de la decisió personal 
d'un regidor.

El parc havia comportat diferents 
problemes als veïns de la zona; per 
això ja l'anterior govern municipal va 
prendre la decisió de tancar-lo amb 
una reixa i deixar-lo obert només unes 
hores. Posteriorment es van detectar 
unes humitats que afectaven els veïns 
del parc per la qual cosa es va tan-
car unes setmanes mentre s'hi feien 
les reparacions; també es va millorar 

la seguretat per  impedir que des del 
parc es pogués accedir als patis de 
les cases veïnes.

El PSC va manifestar que fer a la 
placeta un parc infantil va ser una de-
cisió errònia i mai resolta del govern 
d'ERC i va  insistir que la viabilitat públi-
ca d’aquesta instal·lació, havia d’estar 
avalada per criteris tècnics i amb el 
vistiplau de totes les àrees implicades 
de l’Ajuntament de Cassà de la Selva 
que hi intervenen. Pocs dies abans del 
ple de juny la zona es va tornar a obrir 
al públic, segons diu el rètol del parc, 
de 9 del matí a 8 del vespre.

Tres regidors d'ERC, a mitjans juny, davant el parc tancat; a la dreta, el parc obert a la ciutadania uns dies després.
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CASSÀ ES MULLA CONTRA L'ESCLEROSI MÚLTIPLE
El cap de setmana dels dies 10 i 11 de juliol la piscina de 
Cassà es va adherir a la campanya "Mulla't" contra l'escle-
rosi múltiple". També una representació del consistori  inte-
grada per l'alcalde i sis regidores i regidors més del govern 
i oposició hi van participar capbussant-se a la piscina de 
Cassà diumenge a les 11 del matí.

Es va col·laborar en la campanya solidària fent donació o 
comprant els articles de la Fundació Esclerosi Múltiple (sa-
marretes, tovalloles...). 

L'esclerosi múltiple (EM) és una malaltia neurològica, crò-
nica i sense cura. Encara avui es desconeix què la causa i 
afecta principalment les persones joves i especialment les 
dones. Afecta 9.000 persones a Catalunya i a 55.000 a tot 
l'estat. Actualment és la segona causa de discapacitat en 
adults joves després dels accidents de trànsit.

La campanya es fa també per què les persones amb escle-
rosi múltiple necessiten un acompanyament i no estar soles 
especialment durant el diagnòstic de la malaltia.
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M. Dolors Godoy presenta el segon 
volum d'Entre el somni i la vigília
Ja fa més de vint anys que Maria Dolors publica a Llu-
miguia la secció de narracions Entre el somni i la vigília”  
dels quals se n’han publicat prop de 250; fa uns anys la 
mateixa autora va fer una primera selecció de relats i els 
va aplegar en un volum i ara aquest estiu ha presentat el 
segon volum de narracions d’Entre el somni i la vigília”.

La presentació del llibre, editat per Forment, es va fer 
durant tres dies consecutius a Llagostera, Cassà i Girona, 
en tres actes que van incloure actuacions musicals.

En les presentacions la pròpia autora va explicar anèc-
dotes relacionades amb els relats que tot i ser sempre 
històries inventades  en molts de casos inclouen  fets o ex-
periències viscudes per la veterana autora que cada mes 
publica els seus contes a Llumiguia- Tot i reconèixer “que 
hi ha mesos que ja no sé què escriure... sempre m’acaba 
sortint  la guspira de la inspiració”..

El director de la revista, Joan Carles Codolà, va presen-
tar el llibre a les biblioteques de Cassà i Llagostera re-
marcant que “els contes de la M. Dolors tenen tots una 
característica comuna: es fan llegir; si en comences un és 
difícil de deixar-lo perquè sempre t’atrapa l’interès de veu-
re què li passarà a la (gairebé sempre noia) protagonista 
d’aquesta petita història. No hi trobareu grans epopeies 

ni desenllaços molt inesperats; més aviat  aquests contes 
destil·len aquells detalls de la vida quotidiana que potser 
molts de nosaltres en algun moment hem  percebut en el 
nostre entorn”.

L’editora de l’obra, Marta Forment que també és autora 
de les il·lustracions que s’inclouen el llibre, va mostrar el 
seu orgull per haver participat en un projecte “que ple con-
tingut i resultat final m’omple de satisfacció”.

Actuació musical de Gemma González Vilahur en la presentació del llibre a la biblioteca de Cassà de la Selva.
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El bisbe de Girona, Francesc Pardo, va fer lliurament l'u de 
juliol passat de la Creu “Pro Ecclesia et Pontifice” a Robert 
Xifre Anglada, ecònom diocesà, fill de Cassà de la Selva, a  
Rafel García García, membre del consell per als assumptes 
econòmics del bisbat, i  a Josep Víctor Gay Frías, periodista 
de l’oficina de comunicació diocesana. Aquesta és la màxima 
distinció que la Santa Seu pot concedir als laics i té el seu 
origen en el pontificat del papa Lleó XIII, el juliol de 1888. Es 
lliura a aquelles persones que han treballat amb fidelitat per 
l’Església i han col·laborat en la seva missió i servei.

L’acte institucional va tenir lloc a Casa Carles, seu del Bis-
bat de Girona, i va comptar amb la presència de familiars i 
amics dels condecorats. Després d’una salutació de benvin-
guda per part del bisbe Francesc, es van glossar les biografi-
es de les tres persones guardonades per part del vicari gene-
ral, Mn. Lluís Suñer, i el provicari general, Mn. Joaquim Giol, 
tot destacant la seva implicació amb l’Església i en particular 
en l’àmbit de la diòcesi de Girona. Després del lliurament de 
cadascuna de les creus, els guardonats van fer una breu 
intervenció d’agraïment.

Robert Xifre va fer un repàs a la seva trajectòria a la cúria 
diocesana amb un especial agraïment a totes les persones 

El cassanenc Robert Xifre rep la 
Creu 'Pro Ecclesia et Pontifice'

Màxima distinció per l'ecònom diocesà del bisbat
A la fotografia de l'esquerra: Josep Víctor Gay, Robert Xifre, el Bisbe de Girona, Francesc Pardo, i Rafel García. A la dreta, Robert Xifre rebent la medalla.

amb qui ha col·laborat en les tasques que ha exercit al llarg 
dels anys. “Per a mi ha estat un gran enriquiment personal”, 
va expressar. 

El guardó Pro Ecclesia et Pontifice consisteix en una creu 
octagonal on es troben les figures de sant Pere I sant Pau, 
l’escut pontifici amb les claus i la tiara. 

 
"NO M'HO PODIA IMAGINAR"
El cassanenc Robert Xifre manifestava que "quan saps que 
aquesta creu, és la màxima distinció que la santa Seu  pot 
concedir als laics o laiques, i que te la concedeixen a tu  per 
haver prestat uns serveis a l’església,  vaig pensar en primer 
moment  que era un somni ja que mai en podia imaginar que 
això passés".
Ser reconegut pel Papa deu fer impressió...
A mi m’ha impressionat moltíssim, i si no tingués el certificat 
que em  varen entregar, encara dubtaria si és veritat, costa 
molt de creure-ho. Sabia de l’existència i concessió d'aques-
tes creus, però  mai hauria  pensat  que un dia podrien fer-
me aquest  regal tan extraordinari
Quin va ser el primer pensament o sentiment en rebre 
la notícia?
Creia que no era per mi, jo no he fet res d'extraordinari per 
rebre aquest guardó,  però quan ja ten vas fen la idea, l'ale-
gria que tens dintre teu és immensa; i quan ho comuniques 
a la família ja pots imaginar-te la quantitat de preguntes que 
t’arriben a fer.
Es reconeix el seu compromís i fidelitat amb l’Església. 
Què en destacaria de la seva dedicació al llarg dels anys?
Si es reconeix el meu compromís, això crec que és una pre-
gunta a fer al Sr. Bisbe i suposo al Consell Episcopal  els que 
la poden contestar, ja que el Sr. Bisbe és el que fa la petició 
al Sant Pare.  I de la meva dedicació al llarg dels anys, soc 
jo el que els haig d'agrair i donar les gràcies, ja  que durant 
tant de temps,  els tres Bisbes que he tractat, m’hagin donat 
la confiança per exercir els càrrecs que m’han confiat,  i així 
ho vaig manifestar públicament en l'entrega de la Creu,  que 
per mi han estat uns anys que a nivell personal m’han enriquit 
moltíssim el fet d'haver pogut conèixer, dialogar i tractar amb 
diferents mossens i persones.
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Enguany, el cicle de música del país 
Musicant celebra el seu XVIIIè aniver-
sari i com sempre ho fa presentant 
un cartell amb música d’intèrprets 
catalans. Cinc concerts que volem 
mostrar  un ampli ventall d’estils, 
aglutinant  la producció musical a 
casa nostra. El primer concert serà el 
dimarts 24 d’agost amb música pro-
vinent de l’Alguer que ens porta Clau-
dio Gabriel Sanna & Rall Grup. Una 
proposta fresca i desenfadada amb 
cançó de taverna i carrer que explicita 
perfectament el títol de la proposta: 
Mirau que sem anant i mirant. 

El dimecres 25 estarà dedicat al 
públic especialment jove amb dos in-
tèrprets del moment: Pau Vallbé i Gi-
nestà presentant les seves darreres 

actualitzacions musicals i portant el 
seu personal pop d’autor reivindicatiu.

 El proper concert serà el dijous 26 
amb Port Bo, la  Cobla els Montgris, 
el Cor Cypsela  i Indira Ferrer, tots di-
rigits per Jordi Molina i Antoni Mas 
amb un programa de música d’arrel 
catalana, d’esperit popular i tall clàs-
sic amb obres d’autors consagrats 
dins del repertori per a cobla i cor, 
sota el títol És quan dormo que hi veig 
clar. 

El divendres 26 tindrem la presèn-
cia d’una intèrpret clàssica dins el pa-
norama de la cançó en català, la Ma-
ria del Mar Bonet. Acompanyada per 
Borja Penalba a la guitarra i Antonio 
Sánchez a les percussions ens oferirà 
una mostra de tot el que ha estat la 

seva dilatada carrera com a intèrpret. 
El cicle el tancarà un concert de mú-
sica catalana del s. XVI el divendres 
27. El grup Notte e Giorno ens guiarà 
a través d’un viatge en el temps on 
a Catalunya convivien estils musical i 
idiomes d’Occitània, Italià i Castella. 
Amb l’onomatopeia  Dindirindin, títol 
d’una peça del cançoner del Duc de 
Calàbria, es vol atraure a tot tipus de 
públic que vulguin gaudir de la bona 
música en una fresca nit d’estiu.

Com sempre, agrair als patrocina-
dors, les administracions públiques i 
als amics i amigues del Musicant que 
any rere any hi dipositen la seva confi-
ança. Gràcies.

Organització de Musicant...

Majoria d'edat al Musicant...
Aquest estiu, 18a edició del festival de Campllong

Alguns dels artistes que intervindran al Musicant... d'aquest mes d'agost a Campllong. De dalt a baix i d'esquerra a dreta: Borja Penalba i Maria del Mar 
Bonet; Notte e giorno; Gabriel; Ginestà; i Pau Vallvé.
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Cassà al dia Entrevista

Baula Rural és una cooperativa cons-
tituïda formalment el juny del 2020, 
fundada per quatre tècnics que, “a 
grans trets, ens dediquem a l’engi-
nyeria agroforestal. Oferim serveis 
d’enginyeria i consultoria en el món 
de l’agricultura, ramaderia, fores-
tal i medi natural. Vam escollir la 
forma jurídica d’una cooperativa 
perquè encaixava amb la nostra 
filosofia empresarial d’una relació 
entre iguals”, sintetitza en Quim 
Gubau, biòleg especialitzat en la gestió 
forestal. I en aquest sentit, en Josep 
Maria Masferrer, enginyer agrònom 
que compta amb trajectòria en tas-
ques de topografia, afegeix: “un dels 
trets que teníem clar que volíem 
posar en valor era el fet de poder 
donar servei a tot aquell que tingu-
és qualsevol necessitat en l’àmbit 
rural. Jo tenia feina en tema d’ex-
plotacions agrícoles i topografia, 
però quan un dels meus clients em 
demanava una qüestió forestal, no 
el podia atendre. Ja que com a en-
ginyer jo no tinc atribucions per fer 
determinades tasques. De la ma-
teixa manera, als meus companys, 
els hi passava exactament el ma-
teix, fins al punt que en més d’una 
ocasió ens havíem intercanviat cli-

ents que tenien necessitats que no 
podíem cobrir. Així que vam decidir 
posar-ho en comú”. 

Treballant tant per particulars com 
pel sector públic, matisen que “el 
nostre client principal és el privat. 
El gruix principal són propietaris 
forestals, agraris i ramaders, que 
necessiten suport tècnic en la seva 
gestió. Amb la majoria de clients 
de caràcter forestal hi ha continuï-
tat. I en l’àmbit agrícola i ramader 
és quelcom semblant. A vegades 
determinades feines d’enginyeria 
són puntuals, com fer una reforma 
específica. No obstant això, al cap 
d’un temps, si s’ha de fer una altra 
reforma, ja compten amb tu una 
mica com l’enginyer de capçalera. I 
és un dels objectius. És fer que et 
contractin, que repeteixin, i que et 
truquin gent de part d’anteriors cli-
ents. El boca-orella és molt efectiu 
i gratificant”. Per altra banda, desta-
quen dins el seu ventall la feina admi-
nistrativa “com la gestió de tràmits, 
ajuts i subvencions. Molta gent es 
concentra en fer les seves tasques 
del dia a dia, com portar endavant 
un negoci o explotació. Així doncs, 
donem un cop de mà amb tota 
aquesta càrrega burocràtica, sent 

quelcom periòdic i recurrent”. 
La seva entrada al Coworking de 

Cassà va succeir al passat novembre, 
comptant amb un espai de tres taules 
malgrat ser quatre integrants: “som 
tres socis aquí i un que teletreba-
lla. Tot i que és relatiu perquè po-
ques vegades ens trobem els tres 
socis alhora a l’oficina. Per tant el 
soci que teletreballa pot venir en 
un moment determinat per ocu-
par qualsevol de les tres taules 
que queda lliure”, explica en Josep 
Maria. D’acord amb en Quim, la de-
cisió d’entrar a Can Trinxeria es deu 
al fet que “la idea inicial era trobar 
un lloc entremig de la residència 
dels socis. Però després de buscar 
sense que sortís res a Girona, vam 
trobar aquesta opció del cowor-
king. Cadascú dels socis tenim fei-
na de camp, però crèiem que era 
important tenir un espai per tro-
bar-nos”. Així mateix, ambdós socis 
posen de manifest que la disposició 
de l’espai agilitza certes tasques de 
gestió internes de la cooperativa: 
“abans de ser aquí, hi havia moltes 
decisions que es dilataven o que 
costaven de prendre per la dificul-
tat de convocar una reunió”. Pel 
que fa als beneficis que els hi aporta 

'Donem tot tipus de serveis 
relacionats amb l'àmbit rural'

Gent de Coworking: Josep M. Masferrer i Quim Gubau (Baula Rural)

En aquestes pàgines diverses imatges de l'equip de  Baula Rural.
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ser dins una xarxa de cotreball, “n’hi 
ha un que es pot dir d’entrada, i 
és l’econòmic. Econòmicament ens 
surt molt bé el cost de l’espai, in-
comparable amb qualsevol altra 
iniciativa privada. Per un autònom 
o una petita empresa com nosal-
tres, no suposa una despesa fixa 
important, i ajuda molt. És un es-
pai professional que està ben ade-
quat i tenim els serveis bàsics que 
necessitem coberts”.  

En preguntar per la relació amb 
els altres coworkers i les sinergies 
ocorregudes o que s’estiguin pro-
duint, és oportú mencionar que en 
Josep Maria havia format part del 
Cookingirona, iniciativa de cotreball 
privat, havent col·laborat amb en Da-
vid Codinach: “amb CODIestudi, ja 
quan era al Cookingirona, n’hi ha-
via moltes de sinergies bidireccio-
nals. I això segueix. Però sí que és 
veritat que potser els perfils que 
ens trobem aquí actualment a Can 
Trinxeria estem massa allunyats 
perquè hi hagi sinergies directes. 

Lloguer d’espais de treball 
per a persones emprenedores. 
És un servei que fomenta l’emprenedoria 
i l’autoocupació durant els primers 4 anys 
d’activitat empresarial.

coworking
CASSÀ

Can Trinxeria
Plaça de la Coma, 16, 1r pis
Tel. 972 46 28 21

i promocio@cassa.cat
www.cassa.cat/coworking

No obstant això, cada persona a 
qui tu tens l’oportunitat d’explicar 
el que fas és un altaveu a l’exteri-
or. De fet, un dels nostres clients 
ens va arribar a través de la Ra-
quel Bou”. A més, i a propòsit de les 
sinergies directes, des de Baula Rural 
estan convençuts que eventualment 
se’n duran més a terme: “realment 
quan comences a parlar veus que 
hi ha punts que en un moment o 
altra acabaran trobant-se. Això sí, 
independentment que hi hagi relaci-
ons directes, amb el sol fet d’estar 
en un espai amb més gent on veus 
passar diversos clients per diver-
sos àmbits, ja t’exposes al fet que 
et coneguin per si mai necessiten 
els teus serveis. I més enllà dels 
beneficis professionals, no ens hem 
d’oblidar del contacte humà, que 
també és molt important”. 

Lligats a la condició temporal de 
l’estada al Coworking de Cassà, són 
conscients “que es tracta de donar 
una arrencada. Més endavant hi ha 

l’opció del Parc Científic i Tecnolò-
gic de la Universitat de Girona, que 
sempre l’havíem contemplat. Està 
clar que hem de fer un pas, i pen-
sem que haurà de ser orgànic; que 
la mateixa empresa ens demanarà 
sortir, créixer i buscar un altre es-
pai”. I justament, finalitzen puntualit-
zant sobre la projecció de l’empresa: 
“de moment hem de tenir clar que 
tenir una empresa de quatre socis 
amb tots ells dedicant-s’hi un per-
centatge molt alt de la seva jorna-
da, vol dir generar un bon volum de 
negoci. Ara ens trobem en una fase 
de transició, amb activitats paral-
leles o fins i tot coses que arros-
seguem d’abans de crear la coope-
rativa, que encara no hem pogut 
integrar bé dins l’empresa. Però 
si aconseguim que els quatre socis 
estiguin treballant si no al cent, al 
noranta per cent dins la cooperati-
va, ja significarà un bon volum”. 

Text: Pol Esteba Masjuan
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El jove cassanenc Joan Tubert Mas-
cort ha estat el número 1 de Catalu-
nya de la categoria de 1r de batxillerat 
a les Proves Cangur de Matemàtiques 
d’enguany, unes proves que valoren la 
capacitat de raonament i de lògica i 
en les que aquest estudiant de l'Insti-
tut de Cassà va demostrar ser el mi-
llor de Catalunya. 

El passat 18 de març van tenir lloc 
les Proves Cangur de Matemàtiques, 
on en Joan, alumne de 1r de batxillerat 
científic de l’Institut de Cassà, va par-
ticipar juntament amb deu alumnes 
més: “ens vam presentar els que 
havíem tret una nota superior a 7 
a l’assignatura de matemàtiques”. 
Essent una competició que se celebra 
a escala mundial, es fa un únic exa-
men en l’àmbit català que “consta de 
trenta preguntes que no són exac-
tament de matemàtiques, sinó que 

es tracta de raonar i aplicar lògica. 
L’examen el vam fer a la biblioteca 
de l’Institut amb dos professors de 
guàrdia. No es podia fer servir cal-
culadora i disposàvem d’una hora 
i quinze minuts per contestar”. Tal 
com ja deixa caure en l’anterior cita, 
aquestes proves “no tenen massa a 
veure amb el material acadèmic. A 
l’aula segueixes els típics exercicis 
d’un temari, que moltes vegades 
són tediosos, tractant-se d’aplicar 
el que has après per obtenir un 
resultat. En canvi, les proves Can-
gur, poden proposar preguntes de 
problemes més aplicats a la vida 
real. És més entretingut. No tot és 
càlcul, encara que en alguns casos 
sí que has d’utilitzar quelcom que 
has après a classe, però no està 
massa enfocat al que s’ensenya”. 

Avaluades amb una puntuació de 

150 punts, en destaca la seva difi-
cultat: “jo vaig quedar primer amb 
123,75 punts. I en canvi, de ma-
tes a l’Institut he acabat tenint un 
10. Aquesta prova està dissenya-
da perquè el temps condicioni molt. 
Si tinguéssim cinc hores per fer-la, 
potser molta gent trauria la màxi-
ma puntuació. Jo vaig fallar algu-
nes preguntes que, veient l’examen 
després, sé que amb més temps 
les hagués respost bé. Les pregun-
tes que valen 5 punts, que són les 
deu últimes, són molt complicades. 
Hi ha un salt de nivell considerable 
entre els primers i els últims exer-
cicis”. 

Significant la seva segona partici-
pació en les proves, el 16 de juny va 
rebre el reconeixement d’haver que-
dat en primera posició de Catalunya; 
recollint el premi en forma de medalló 

'Durant el confinament feia 
exercicis de matemàtiques...'

Joan Tubert, primer classificat de Catalunya a les proves Cangur

En Joan Tubert Mascort creu que el seu futur professional passarà per les especialitats de matemàtiques o física; els resultats aconseguits a les proves Cangur 
de Catalunya han estat immillorables. A la imatge, mostra la medalla que li van lliurar.
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al Palau de Congressos de Barcelona. 
Però què implica per ell aquesta fita? 
“Sempre li he donat importància i 
sempre m’han agradat aquestes 
proves. Quedar primer de Catalu-
nya per mi és un mèrit bastant es-
pecial, ja que hi vaig posar esforç 
i és el que m’agrada i vull fer”. En 
aquest sentit, explica que, contrari a 
altres centres educatius, a l’Institut 
de Cassà els alumnes no reben pre-
paració per afrontar aquestes proves: 
“aquí no es toca. Hi ha instituts que 
posen problemes semblants o crec 
que fins i tot els guien una mica 
perquè els hi vagi bé en aquest ti-
pus de proves. Però això és en fun-
ció dels interessos de cada centre, 
tampoc sé gaire com va”. Tanma-
teix, alhora reconeix algunes excepci-
ons com el fet que “a tercer d’ESO 
és cert que vaig tenir un professor 
que ens parlava d’aquestes proves 
i ens incentivava a presentar-nos i 
resoldre algun problema. I durant 
la quarantena també ens van oferir 
de manera voluntària fer exercicis 
d’aquest tipus. Però si ho feies era 
perquè t’agradava i així mataves 
el temps, ja que igualment havies 
d’estar a casa, no perquè pugés 
nota o res semblant”. 

I en realitat, més enllà de voler o 
no invertir temps en la preparació 
d’aquest l’examen, en Joan creu que 
aquesta tipologia de matemàtiques es 
podria plasmar de manera comple-
mentària dins el temari docent: “jo ho 
implementaria una mica. El fet que 

siguin diferents i hagis de fer ser-
vir altres metodologies per trobar 
solucions implicaria que les classes 
fossin més alternatives. Crec que 
estaria bé que dins el ventall aca-
dèmic es contemplés. Tampoc sent 
molt exigent, però sí que valdria la 
pena ensenyar-ho als alumnes. És 
quelcom que començaria a fomen-
tar des de l’ESO, i un cop a bat-
xillerat tant ho podrien fer els del 
científic com els del social”. 

Però i ara què? Quin incentiu té 
per tornar a participar en aquestes 
proves? I a propòsit, pot tornar a fer-
ho? “Amb l’Institut no se sol fer. No 
presenten gent de segon de batxi-
llerat. Però vaig parlar-ho amb un 

professor i em va dir que si em vo-
lia presentar podia. I tinc intenció 
de fer-ho. A mi m’agrada molt fer 
aquestes proves. I potser ara no 
hi ha tant un objectiu però sí pas-
sar-m’ho bé”. 

A tall de cloenda, en preguntar pel 
seu futur i els estudis que vol cursar 
després de la seva actual etapa aca-
dèmica, ho té clar malgrat mostrar-se 
cautelós: “no sé cap on aniré. Ara 
mateix el que vull estudiar és ma-
temàtiques i física, però encara em 
queda molt de camí. Sé que vull en-
focar-me en això”. 

Text: Pol Esteba Masjuan
Fotos: Eduard Duran

A dalt, un moment de l'entrevista i la medalla 
obtinguda; a la dreta, una mostra de les pre-

guntes de l'examen i en Joan el dia que se li va 
lliurar el reconeixement.
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El passat dia 30 de juny, l'alcalde, el regidor de governació, 
el cap dels Serveis Tècnics de l'Ajuntament, els caps a la 
zona de l'ACA (Agència Catalana de l’Aigua), representants 
de l’empresa constructora i responsables de la gestió de la 
depuradora, han assistit a la visita d'obres de l'EDAR de Cas-
sà de la Selva.

Aquestes obres duplicaran la capacitat de la depuradora 
actual i resoldran les problemàtiques existents de sobreeixi-
ments d'aigües en les èpoques més plujoses així com evitarà 
la inundació dels camps de la zona. Aquesta infraestructura 
s'està construint en paral·lel amb les instal·lacions actuals 
que no deixaran de funcionar en cap moment.

L'estat de les obres que està molt avançat progressa se-
gons la previsió i s'estima que podrien estar acabades al se-
tembre, i que la depuradora podria treballar a ple rendiment 
a partir de l'octubre. Aquesta ampliació feia molts anys que 
s'esperava al territori i permetrà que la capacitat de la de-
puradora arribi a depurar l'aigua per una població màxima 
de 30.000 persones. Ara mateix la població de referència 
de la depuradora sumant les poblacions totals de Llagostera 

Cassà al Dia Ajuntament / Des de la Casa de la Vila 

Alcaldia

DOS NOUS MÒ-
DULS A L’INST
El Departament 
d’Educació de la Ge-
neralitat de Catalu-
nya ha demanat la 
llicència d’obres per 
a la reforma dels 
lavabos del pati, 
realitzar les obres 
d’infraestructura 
necessàries per 
instal·lar 2 mòduls prefabricats més a continuació dels ja 
existents al carrer de Josep Dalmàs i l’escala i rampa de 
comunicació entre els mòduls i el pati. A cada un dels mòduls 
hi haurà dues aules de 60 m2 i 2 despatxos. Per a aques-
tes obres s’han posat a disposició del Departament 789 m2 
més del solar municipal que hi ha darrera del centre.

i Cassà és de 19.000 persones, per tant, es preveu que 
la infraestructura garanteixi el sanejament de l'aigua durant 
molts anys.

Les instal·lacions comptaran amb un nou sistema de bom-
bament a la xarxa de col·lectors i una nova línia de tracta-
ment biològic que millorarà molt l'eficiència del tractament 
que incorpora l'eliminació de nutrients, a més de la matèria 
orgànica com fins ara, i control d'aigües residuals. A més els 
fangs que es separen en el procés aniran a parar a una sitja 
nova des d'on s'envien posteriorment a plantes de reciclat-
ge. Aquestes obres han suposat una inversió de 3,6 milions 
d'euros per part de l'ACA i un augment de la capacitat que 
passarà de tractar 3114m3/dia a tractar 5968m3/dia.

A conseqüència de les millores a l'eficiència del tractament 
i de l'augment de la capacitat fins al doble de l'actual, s'aca-
baran els actuals problemes de sobreeiximents i l'impacte 
mediambiental que això provocava a les rieres i camps.

AQUEST JULIOL HAN DE COMENÇAR LES OBRES 
DE LA TEULADA DEL COL·LEGI PUIG D’ARQUES 
Les obres d’execució de la 2a fase de les obres de substitució 
de coberta inclinada i canvi de rajola i impermeabilització de 
coberta plana, a l’escola Puig d’Arques està previst que co-
mencin aquest juliol. La previsió era fer-ho tot just acabessin 
les clases per facilitar a l’empresa constructora la seva feina 
i evitar perills, però la falta de material per part dels prove-
ïdors ho ha retrassat. La inversió és de 147.608€, tenen 
una durada prevista de dos mesos i va a càrrec del Departa-
ment d’Educació de la Generalitat. La proposta consisteix en: 
Substituir completament la coberta de teula existent a l’ala 
est per una nova coberta de la mateixa tipologia. Es desmun-
tarà acabat i suport quedant les encavallades vistes, això fa 
necessari el desmuntatge de tots els cels rasos de la planta 
inferior per tal de poder executar la substitució funcional cor-
rectament. Es preveu la col·locació de nou cel ras registrable 
i nova il·luminació integrada. Per altra banda, també s’afegeix 
la reparació del terrat de rajola existent a la mateixa ala tot 
i que forma part del cos principal. S’aprofitarà la intervenció 
per a reparar una fissura a la façana est i també la reparació 
d’unes motllures de façana.

Recta final a les obres 
d'ampliació de la depuradora

Dues imatges de les noves obres dins el recinte.
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PREPAREM UNA NOVA JORNADA 
DE PROMOCIÓ DE L’ESPORT 
CASSANENC
El diumenge dia 5 de setembre al matí, es 
durà a terme la Jornada de promoció de 
l’esport, una jornada que permet  provar 
tots els esports que t’ofereix Cassà i que 
fa dos anys que no podem fer. Aquestes 
activitats es duran a terme entre la plaça 
de la coma i el passeig Vilaret. Hi haurà 
inflables, es podrà muntar a cavall, pista 
de patinatge, hockey, futbolí humà, curses 
d’atletisme, taekwondo, voleibol, tennis, 
circuit de ciclisme, street bàsquet, tennis 
taula, escacs llampec, zumba, demostra-
cions vàries, animació i alguna sorpresa 
més. Totes les activitats son gratuïtes i els 
participants obtindran un obsequi. Aques-
tes jornades es fan perquè es pugui veure 
i provar la varietat d’activitats esportives 
que ens ofereix el nostre poble.

Esports

OBERTURA DE LA PISCINA D’ESTIU
En motiu de l’obertura de la piscina d’estiu s’ha pintat la platja de la pis-
cina, és a dir l’espai entre la gespa i la piscina. S’estan duent a terme 
activitats lúdiques en commemoració del 10è aniversari de la piscina, 
amb una gran acceptació per part dels usuaris de la piscina descoberta.

PAVELLONS PLENS I MANTENIMENTS PER LA 
NOVA TEMPORADA
Els pavellons acullen els diferents casals d’estiu i estades 
esportives que s’han organitzat per aquest estiu, així com 
les pretemporades que es duran a terme a mitjans d’agost 
per preparar la nova temporada esportiva 2021-2022, és 

per això que no es deixa de fer manteniment i els arranja-
ments que calguin per tenir-ho tot a punt.

Aquest agost es preveu fer la restauració del parquet 
de la pista del Foment, així com la col·locació de gàbies 
d’emmagatzematge al futbol i modificar unes parets de la 
sala de recuperació d’esportistes del futbol.

Dues de les obres previstes:  a l’esquerra, el condicionament del local dels antics vestidors de futbol per poder treballar més bé les recuperacions dels 
esportistes. A la dreta, vista del parquet que aquest estiu es polirà i tornarà a pintar.
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El projecte s'executarà a partir de la segona quinzena 
d'agost i tindrà una durada prevista de sis mesos. Es farà 
en dues fases, la primera al carrer Indústria, que durarà 
uns tres mesos, i la segona al carrer Bisbal, que previsible-
ment començarà després de Nadal i que durarà uns tres 
mesos més. Durant el període d'execució de les obres la 
circulació estarà tallada primer al carrer Indústria i quan 
s'acabi la primera fase es reobrirà el trànsit a aquest car-
rer i es tancarà al carrer Bisbal.

Les obres del carrer Indústria s'inclouen en el pla de re-
formes del nucli antic, i les del carrer de la Bisbal en el Pla 
d’accessibilitat municipal i aposten per un nivell únic sen-
se voreres, amb voluntat de prioritzar els vianants davant 
els vehicles motoritzats. Es pavimentaran els carrers amb 
llosetes de formigó tipus Petra de 30x20x10cm  amb un 
lleuger pendent amb desnivell cap al centre del carrer on 
es recollirà l'aigua. La calçada per vehicles del Carrer de 
la Bisbal anirà asfaltada. El projecte també inclou la reno-
vació de l'enllumenat. Per una major eficiència energètica i 
qualitat lumínica al carrer Indústria s'instal·larà el model de 
llumeneres que hi ha a la resta del nucli antic, i al carrer 
de la Bisbal un nou model menys voluminós, totes elles 
equipades amb llum LED. A més també es faran millores 
al pas de vianants de la carretera Provincial, es posaran 
llums LED a l'asfalt i se substituiran els senyals verticals 
de pas per uns senyals lluminosos. Pel que fa a la cana-
lització de l'aigua, es preveu la substitució dels conductes 
de fibrociment per conductes de polietilè als dos carrers i 
s'executarà una nova xarxa de sanejament d'aigües de plu-
ja. També es preveu la construcció d'una xarxa enterrada 
per fer el soterrament de les línies de telèfon. Pel que fa a 
la baixa tensió se soterraran els trams que travessen els 
carrers que actualment són aèries, a més de completar la 
xarxa de gas actual en alguns trams que ara no estan fets.

Les obres afectaran la circulació en ambdós carrers, 
l'accés motoritzat als veïns residents i també l'aparcament 
al carrer Bisbal, tot i que les restriccions s'aplicaran per 
fases.

Urbanisme, Via pública i Veïnats

Les obres dels carrers Indústria i 
de la Bisbal començaran a l’agost

A dalt, el c/ Indústria cantonada Martí Daussà. A baix, el darrer tram del c/ 
La Bisbal abans d’arribar a la cruïlla amb c/ Marina.

NOVA ENTRADA I MILLORES A L’ESCOLA PUIG 
D’ARQUES
Com cada any durant l’època que no hi ha alumnes a l’es-
cola s’aprofita per fer algún dels manteniments que no 
s’han pogut fer i durant aquest juliol i agost es faran les 
obres de reforma de l'entrada dels alumnes d'infantil de 
l'escola Puig d'Arques. Per tant es millorarà l’accés al pati 
que hi ha a la rampa del camp de futbol. L’obra consistirà 
en l'enderroc d'un dels murs laterals de l’escala, la pròpia 
escala, la tanca i la porta, i construir unes noves escales 
amb una amplada de 1,50 m acabada amb pedra. El cost 
d’aquestes obres és de 13.600€.

Per altra banda, es millorarà la canonada d’entrada d’ai-
gua i es pintaran algunes aules. Des de principis d’any els 
manteniments i inversions en el centre ja pugen a més de 
30.000€.

Es farà la instal·lació nova i vista als lavabos de pati in-
fantil per acabar de solucionar problemes de fuites d’aigua. 
També les connexions noves d’aigua que afecten a la zona 
verda de l’entrada.

REUNIONS PRÈVIES AMB ELS VEÏNS 
El 7 i 8 de juliol van tenir lloc les reunions amb els veïns 
dels carrers Indústria i La Bisbal per presentar l’obra d’ar-
renjament d’aquests carrers, detallar el calendari previst, 
les posibles afectacions i escoltar els suggeriments i opini-
ons. El responsable de l'àrea tècnica de l'Ajuntament junta-
ment amb l'alcalde, els regidors d'Urbanisme i Governació 
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van donar les explicacions del projecte. Agraïm la bona 
predisposició i la participació en aquestes trobades.

ADAPTACIÓ DELS LAVABOS DE LA LLAR DE JUBI-
LATS
Durant els mesos de juliol i agost es preveuen les obres en 
els lavabos de la sala gran de la Llar de Jubilats per adap-

tar-los a la normativa vigent d’accessibilitat per a persones 
amb mobilitat reduïda. Es proposa col·locar una porta cor-
redera amb caixó, dos armaris empotrats de melamina 
blanca per a emmagatzematge, es giraran el sentit de les 
obertures dels altres lavabos i s'intal·larà un wàter amb 
totes les mesures d'accessibilitat. El cost de les obres és 
de 14.000€

L’OBRA D’ENDEGAMENT DE LA RIERA VA ENDA-
VANT
Aquest mes de juliol s’ha resolt la licitació de l’obra de l’en-
degament de la riera pel se upas pel polígon industrial, en 
el tram que va del c/ Via a l c/ Pla de l’Estany.

Tal i com es va informar l’objectiu d’aquest projecte és 
que les obres d’endegament segueixin la secció del Pla 
Director d’Aigües Pluvials de Cassà de la Selva, per tal 
d’eliminar les afectacions al talús i a la llera del torrent del 
Pas. Per l’execució d’aquesta obra es contempla l’execu-
ció de tècniques de bioenginyeria en aquells punts on sigui 
possible.

El torrent del Pas travessa el carrer de la Via mitjançant 
un tub corrugat ovalat. A continuació trobem una llosa de 
formigó d’uns 6m de longitud, al final de la qual s’hi troba 
una soscavació de la llera d’uns 2m d’alçada, que ja està 
afectant la llosa actual. Aquesta soscavació probablement 
s’ha produït com a conseqüència de l’augment del cabal 
d’aquesta riera degut a la impermeabilització de la seva 
capçalera en haver-se’n urbanitzat una bona part. Aquest 
augment de cabals provoca una major erosió de la llera 
i els talussos en tot el tram de projecte. Tot el tram de 
projecte es troba ple de canyes especialment els talussos. 
Però el primers 50m es troba també canya a la llera baixa. 
A la part central es localitza una passarel·la de l’empresa 
INPLACASA per comunicar els dos marges, on s’ubica la 
mateixa empresa. Al final de tram hi ha el pont del carrer 
del Pla de l’Estany. Consisteix en un calaix de formigó 3,2m 
x 2,5m d’alçada aproximadament. Aquesta obra de pas 
actual, segons el pendent actual (0%) no té capacitat hi-
dràulica pel cabal de disseny (68,05 m3/s) segons marca 
el Pla Director.

En el Pla Director, ja es pot veure que algunes de les 
obres de drenatge del polígon industrial són insuficients i 

s’en recomana la seva substitució. Concretament, esmen-
ta que les obres de drenatge dels carrers de la Via i del 
Pla de l’Estany són insuficients. També preveu que en el 
tram objecte del present projecte és necessària una sec-
ció d’endegament de 5x2 metres i el cabal previst és de 
68,05 m3/s. Aquesta secció contempla un resguard de 
0,50 metres, quedant una secció de càlcul de 1,50 me-
tres d’alçada.

S’ha seguit la mateixa solució constructiva del projecte 
de l’endegament del torrent del Pas entre el carrer del Pla 
de l’Estany i la carretera GI-65, per tal de ser coherents 
amb l’endegament aigües avall. Es proposa l’endegament 
del torrent del Pas i l’execució d’un sistema de drenatge 
adaptat a la nova solución d’endegament. La longitud total 
és de 233 ml i l’amplada és variable degut a l’existència de 
naus als dos marges. Aquesta amplada d’endegament es 
composa de 5 ml d’endegament d’obra de formigó armat 
“in situ”, murs laterals de formigó armat fins a una alçada 
de 2,0 m i la resta talús natural fins al límit de les finques 
urbanitzades amb tècniques de bioenginyeria, mitjançant 
manta de fibra de coco per tal de protegir els talussos i 
afavorir-ne la seva revegetació. 

Dos moments de les reunions, amb els veïns seguint les explicacions.
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Tal i com es va informar fa mesos, 
es va resoldre la nova licitació de 
la gestió del servei de la Deixalleria 
Municipal i des del gener l’empresa 
Revalora Residus SL és la que se’n 
fa càrrec. A principis del mes de 
juny es va fer una visita a les instal-
lacions i es van demanar tota una 
sèrie de millores que a principis de 
juliol ja podem dir que estan resol-
tes: s’ha pintat la caseta; s’ha col-
locat un embellidor als coberts de 
RAEEs; s’ha renovat la cartelleria 
dels contenidors amb nous pictogra-
mes; s’ha col·locat una xapa metàl-
lica a la caseta de residus especials; 
s’ha netejat la zona jardinada; i, s’ha 
netejat tota la zona entre les parets 
i els contenidors.

NOUS TANCAMENTS A CAN 
NADAL
A mitjans de mes de juliol van co-
mençar les obres per a la substitu-
ció dels tancaments de la planta bai-
xa de l’edifici municipal de Can Nadal 
a on es troben les dependències de 
l’Ajuntament.

Les actuacions consisteixen en 
la substitució de la fusteria exterior 
d’origen (fusta i vidre simple) que es 
troben en mal estat. A més, aques-
ta actuació ha de comportar una mi-
llor estanqueïtat i un millor aïllament 
tèrmic i acústic, guanyant confort 
i qualitat. Aquest fet ha d’implicar 
una disminució del consum de cale-
facció i aire condicionat, fet que aju-
darà a reduir els grans costos eco-
nòmics que això genera. En total es 
preveu fer el canvi de 13 finestres 
sense modificar les dimensions de 
les obertures de la façana (imatge 
de la dreta).

Aquesta obra, amb un cost de 
20.297,15 €, ha rebut una subven-
ció d’11.250€ del programa «Del 
Pla a l’Acció» de la Diputació, desti-
nat als ajuntaments que van signar 
el Pacte d’alcaldes. La línea 3 del 
programa finança accions per mi-
llorar l’eficiència energètica i reduir 
l’emissió de gasos amb efecte d’hi-
vernacle que hagin estat prèviament 
planificades en el Pla d’Acció per a 
l’Energia Sostenible (PAES).

Medi Ambient

La deixalleria municipal es posa al dia

MILLORES AL CARRIL BICI
Aquest mes de juliol s’han arreglat un parell de punts del 
tram del carril bici que travessa Cassà: s’ha posat un nou 

mirall a l’altura de can Bargalló i també s’ha fet una pro-
posta per solucionar la bionda de ferro del pont de can 
Barrina que podia provocar accidents.

S’havien proposat diverses millores per millorar la imatge i donar un bon servei a la deixalleria de Cassà.
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ENDOTERÀPIA 
ALS PLÀTANS 
DEL PASSEIG
A principis de mes de 
juliol es van fer els tre-
balls d’endoteràpia als 
plataners del passeig 
Vilaret per tractar-los 
de diferents patologi-
es. Aquest és el tercer 
any consecutiu que es 
fa aquest tractament 
preventiu per evitar 
fongs i la plaga del ti-
gre. L’endoterapia és un 
mètode alternna tiu de 
tractament fitosanitari 
dels arbres que té un 
baix impacte ambiental. 
El sistema consisteix en 
la injecció en el tronc de 
substàncies nutritives 
o fitosanitàries. Els tre-
balls han anat a càrrec 
de l’empresa cassanen-
ca Magnatura.

VIGILÀNCIA A CAN 
VILALLONGA
L'Ajuntament ha signat 
un acord amb el Consor-
ci de les Gavarres per po-
sar personal de vigilància 
a Can Vilallonga. A causa 
de les diferents mostres 
d'incivisme i de reunions 
de grups que feien bote-
llada a la zona de Can Vi-
lallonga, l'Ajuntament ha 
contractat el personal de 
vigilància que farà guàr-
dia fins a la matinada els 
caps de setmana. Amb 
aquesta iniciativa es pre-
tén preservar l'entorn en 
bones condicions i evitar que la zona quedi plena d'en-
vasos i deixalles cada cap de setmana. Aquest dispo-
sitiu estarà treballant coordinadament amb la Policia 
Local i reforçarà la seguretat de la zona, on a més 
s'han col·locat senyals i cartells per evitar l'accés a 
l'àrea pública de la finca.

Des de l'Ajuntament fem una crida a la responsabi-
litat col·lectiva i al civisme i demanem que es recullin 
les deixalles produïdes per trobades als carrers i pla-
ces o a les zones forestals.

PORTEM 34 LICITACIONS DE CONTRACTES A 
PROVEÏDORS O DE SERVEIS FETS
En aquests dos anys de legislatura es porten fetes 34 lici-
tacions des de l’Àrea de Contractació. Seguint les pautes 
marcades des d’intervenció i secretaria s’han anat convo-
cant les licitacions pertinents de serveis que tenia contra-
ctats l’Ajuntament per ajustar-los a la normativa contrac-
tual.

La intenció de l’equip de govern és que de manera pro-
gressiva es vagin licitant tots els serveis i reduïnt en molta 
mesura els contractes menors recurrents.

APROVACIÓ DE LES BASES I LA CONVOCATÒRIA 
DE QUATRE PLACES DE GARANTIA JUVENIL 
Aquest any s’han tornat a publicar les bases pel procés 
de selecció de persones joves desocupades inscrites en 

el Sistema Nacional de Garantia Juvenil per a la posteri-
or contractació per a l’Ajuntament com a personal laboral 
temporal en la modalitat de contracte de treball en pràcti-
ques a temps complet.

Cal tenir clar que aquest procés selectiu quedarà sense 
efecte, i no generarà cap dret pels aspirants, si l’Ajunta-
ment no obté la subvenció de la Generalitat que motiva la 
tramitació del procés selectiu, si la persona seleccionada 
es considera no idònia pel SOC o per qualsevol altra causa 
que, de forma anterior a la formalització del contracte de 
treball, suposi la no execució del programa de treball al 
qual estan vinculats els llocs de treball objecte d’aquesta 
convocatòria. Les característiques dels llocs de treball que 
s’ha cregut que necessiten un reforç són les següents: 
Educador/a ambiental; Tècnic/a de Promoció Econòmica; 
Administratiu/va per la policia local; i, Informàtic/a espe-
cialitzat en desenvolupament web.

Governació

Hisenda

UNA NOVA ORDENANÇA RE-
GULA L’ÚS DELS PATINETS
L'equip de govern juntament amb 
una comissió d'experts ha redac-
tat una ordenança que reguli l'ús 
dels cicles i vehicles de mobilitat 
personal, VMP. Amb aquesta or-
denança es pretén donar un marc 
legal i ordenar la mobilitat per fer 
que la circulació sigui més segura.

A la ordenança es contemplen 
els diferents tipus de vehicles, des 
de patinets sense motor a vehicles 
destinats a persones amb mobilitat 
motoritzats i ordena la circulació en 
les diferents vies i espais del municipi. 
A més també es regulen la velocitat 

en els diferents tipus de vies o l'edat 
mínima de conducció autònoma que 
va des dels 10 anys amb els cicles o 
els VMP sense motor o els 16 anys 
per portar vehicles de mobilitat perso-
nal amb motor.

Referent a l'ús del casc, es plan-
teja l'obligatorietat en 3 casos:

• Ciclistes, quan siguin menors 
de 16 anys.

• Persones usuàries de VMP 
sense motor, quan siguin menors 
de 16 anys.

• Persones usuàries de VMP 
amb motor.

Aquesta ordenança es va apro-
var provisionalment al darrer Ple, 
estarà en exposició pública i es 

preveu aprovar-la definitivament a fi-
nals de juliol. Després de la seva apro-
vació, hi haurà un temps de divulga-
ció i pedagogia de la nova normativa 
abans d'aplicar sancions.
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Educació - Ensenyament

Ara sí que podem donar pràcticament 
per acabat el curs 2020-2021 i hem 
d’estar molt contents de com ha anat 
tot plegat, si tenim present la situa-
ció en què es va començar el mes de 
setembre. Les escoles de Cassà han 
estat obertes sempre, malgrat les no-
ves variants del coronavirus i les diver-
ses onades que han tingut lloc. 

I tot plegat ens ha fet veure noves 
possibilitats en l’ensenyament, en les 
reunions, en l’organització dels cen-
tres..., i ens ha fet més evident la im-
portància del teixit de xarxes que tenim 
al nostre voltant, que han contribuït 
amb l’educació del nostre poble i que 
han treballat, més que mai, per adap-
tar-se als diferents contextos i norma-
tives de cada moment, per no deixar 
de ser partíceps de l’educació 360.

Una felicitació molt gran als/ a les 
alumnes, mestres i professors, famí-
lies, directors dels centres de Cassà, 
tècnics i personal de l’Ajuntament de 
les diferents àrees, a la Policia Local 
que tan ha col·laborat en les entra-
des i sortides dels centres escolars, 
a l’Agent covid del Cap de Cassà i el 
doctor Josep Figa (sempre disposats 

S’ha acabat el curs

Comunicació - Participació

El 6 de juliol va tenir lloc el Taller Top10 per triar les pro-
postes finalistes dels pressupostos participatius de 2021.

40 persones han participat en la selecció de les propos-
tes finalistes. Al taller s'han puntuat un total de 37 propos-
tes que s'han dividit en tres grans blocs:

1.- Equipaments, instal·lacions i mobiliari urbà: 21 pro-
postes

2.- Via pública, mobilitat i serveis municipals: 9 propos-
tes

3.- Zones verdes, places i parcs: 7 propostes
Totes les propostes han rebut una puntuació consensua-

da pels participants del taller, que han pogut deliberar cada 
proposta de forma individual i dins el seu bloc. Finalment, 
s'han sumat totes les puntuacions i els 11 projectes fina-
listes són:

Construcció d’una pista de vòlei platja: 56 punts; Millora 
de l’acústica i la megafonia del pavelló triple: 45 punts; 
Biblio places: punts d’intercanvi de llibres: 39 punts; Condi-
cionament/adequació del parc del Surolí: 36 punts; Taules 
de ping-pong: 35 punts; Remodelació del teatre munici-
pal del Puig d’Arques, i millora del gimnàs i els vestuaris: 
33 punts; Pavimentació del camí d’accés al Club de Ten-
nis Cassà: 32 punts; Construcció d’un nou skatepark: 31 
punts; Renovació del mobiliari de la biblioteca: 31 punts; 
Bancs: 31 punts; i, Fonts: 31 punts

A partir d'ara els equips tècnics faran la valoració eco-
nòmica les propostes finalistes i a la tardor es farà la fase 

S'han escollit les 11 propostes finalistes dels 
pressupostos participatius

Nombrosa participació en el taller per escollir les propostes finalistes

final de votació on tota la ciutadania de 16 anys o més i 
empadronada a Cassà podrà decidir quin és el projecte 
que resulta guanyador i que serà realitzat amb un pressu-
post màxim de 80.000€. Tota la informació dels pressu-
postos participatius, és consultable a participa.cassa.cat. 
Els propers dies podreu consultar la descripció de tots els 
projectes amb les seves puntuacions.

a atendre els centres escolars fos el 
dia de la setmana que fos i a l’hora que 
fes falta), els conserges, personal de 
menjador i monitors de les extraesco-
lars, personal administratiu i de neteja, 
perquè entre tots ens n’hem ensortit 
molt bé. Moltíssimes gràcies!!!

ESTEM VALORANT 
LES ENQUESTES
A dia d’avui disposem de tots els re-
sultats de les enquestes enviades als 

usuaris de diferents serveis educatius 
de l’Ajuntament: Llar d’infants, Crec, 
cursos de formació d’adults, i serveis 
de Sala Galà. En aquests moments 
s’estan duent a terme les reunions per 
parlar d’aquests resultats amb els res-
ponsables del serveis i poder fer les 
accions de millora oportunes. Des de 
diferents àrees de l’Ajuntament s’està 
treballant amb moltes ganes i il·lusió 
per oferir noves eines educatives als 
centres escolars del nostre poble.

Un moment de l’acte de final de curs dels de 2n de 
batxillerat de l’INST Cassà
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Cultura

El Cineclub Vuitimig de Cassà de la 
Selva oferieix un any més les seves ha-
bituals sessions de cinema a la fres-
ca, un clàssic de l’entitat amb més de 
tres dècades de trajectòria.

Aquest any han presentat la pro-
gramació més completa dels darrers 
anys, amb una selecció de pel·lícules 
de gran nivell que inclou musicals, 
clàssics, comèdies d’èxit, cinema ca-
talà recent i títols infantils de qualitat. 
Les sessions es faran en tres espais 
diferents de Cassà, entre els que 
destaca la novetat d’una projecció a 
la piscina musical en una sessió de 
cinema i bany.

 Sessions fetes al Pati de Can 
Trinxeria: 7 DE JULIOL: "THE LAST 
WALTZ" (Martin Scorsese, 1978); 
14 DE JULIOL: MACCA D'ESTIU Cor-
recurts 2021, Premi Domènech Tor-
rent i taller d'animació amb plastilina; 
21 DE JULIOL: "NO MATARAS" (David 
Victori, 2020). Cinema programat a 
la piscina municipal: 

28 DE JULIOL: "PALM SPRINGS" 
(Max Barbakow, 2020)

       
CINEMA A LA FRESCA AL PARC 
DE L’ESTACIÓ
4 D'AGOST: ONWARD (Dan Scan-
lon, 2020): Un nou triomf de la fac-

toria Pixar. 'Onward' mostra un món 
amb elfs, fades, trols i unicorns que 
ha perdut la màgia. Dos germans, els 
elfs adolescents Ian i Barley Lightfoot 
duran a terme una missió extraordi-
nària per a descobrir si encara exis-
teix la màgia al món.

11 D'AGOST: JO JO RABBIT (Tai-
ka Waititi, 2020): Sàtira del nazis-
me en la que un solitari noi alemany 
que pertany a les Joventuts Hitleri-
anes descobreix que la seva mare 
està amagant una jove jueva a casa. 
Ajudat pel seu amic imaginari, Adolf 
Hitler, en Jojo haurà de confrontar la 
seva ideologia amb les contradiccions 
d'una guerra absurda. Dirigida per 
Taika Waititi i guanyadora de diversos 
premis, incloent l'Oscar i el BAFTA al 
millor guió adaptat.

18 D'AGOST: ATRAPA UN LA-
DRÓN (Alfred Hitchcock)

Recuperem les projeccions de 
clàssics del cinema a la fresca amb 
la pel·lícula més estiuenca d'Alfred 
Hitchcock. Cary Grant i Grace Kelly 
són la inoblidable parella protagonista 
d'una intriga situada a la Costa Blava, 
i en la que no hi falten luxe, elegància, 
lladres de guant blanc, casinos plens 
de glamour i elements de comèdia 
que la converteixen en una de les pel-
lícules més singulars del insuperable i 

genial mestre del suspens.
Podeu reservar les entrades en-

viant un email a cineclubvuitimig@
gmail.com

RECONEIXEMENT A L’ACADÈ-
MIA DEL CINEMA CATALÀ
Aprofitant la recent celebració d’elec-
cions a l’Acadèmia del Cinema Català, 
el Cineclub Vuitimig i l’Ajuntament de 
Cassà volem felicitar la candidatura 
guanyadora dels comicis, encapçala-
da per la cineasta Judith Collell. Desit-
gem molts èxits a l’equip que dirigirà 
durant els propers anys la institució, 
amb la que hem col·laborat darrera-
ment, especialment formant part de 
la programació del Cicle Gaudí, un 
dels majors encerts de l’Acadèmia en 
els darrers anys, i que sempre ha tin-
gut una gran acollida a Cassà.

Així mateix, el Cineclub Vuitimig i 
l’Ajuntament volem agrair la tasca 
feta per l’anterior presidenta Isona 
Passola durant el seu mandat, en el 
qual ha mostrat un gran compromís 
amb la institució i amb el cinema ca-
talà. Passola, que sempre ha mostrat 
el seu suport a la tasca del cineclub 
i ha vingut a Cassà en nombroses 
ocasions, deixa un gran llegat que cal 
reconèixer.

Torna el cinema a la fresca

NOVA EDICIÓ DELS CONCERTS D'ESTIU 'SOLFEJANT'
L'estiu ens porta el nou cicle de concerts del Solfejant, que 
aquest any arriba a la seva 18a edició i que ens permet gaudir 
de la música en directe a l'aire lliure en el magnífic escenari del 
Pati de Can Trinxeria.

Com en altres edicions, aquest cicle és una mostra de la mú-
sica de qualitat de l'escena catalana que ens portarà diferents 
estils i opcions per tots els públics.

El cicle s'estrenà el 15 de juliol amb el concert de Northern 
Cellos i els seus "Violoncels de pel·lícula", un espectacle que feu 
un recorregut per les millors bandes sonores de la història del 
cinema. El 22 de juliol actuà 4Gami, quartet de veus gironí que 
cantà a cappella amb estils molt variats des de música més 
clàssica a havaneres, jazz, música actual i música barbershop. 
El 29 de juliol la Beth (foto de la dreta, inferior) va presentar el 
seu nou disc Origen.

Pels amants del jazz, el 05 d'agost comptarem amb el duet 
de la Magalí Sare i el cassanenc Manel Fortià que presenten el 
seu treball Fang i Núvols, un repertori de cançons tradicionals 
catalanes i iberoamericanes i dues cançons pròpies, fetes a partir 
de poesies, que obren i tanquen l'àlbum. La proposta d'aquest 
duet consisteix a reformular les melodies, les formes i les claus 
rítmiques d'aquestes cançons mitjançant la frescor i el risc de la 
improvisació. El Solfejant tancarà el cicle el 12 d'agost amb l'actu-
ació de l'Orquestra Fireluche combinant pianets de joguina, orgues 
Casio, bateries de pots i altres estris amb la veu i els textos de 
Pau Riba. Un final de cicle a l'alçada que segurament sorprendrà 
amb la música eufòrica del disc "Ataràxia", un crit a la felicitat.

Es pot consultar el programa i comprar les entrades a cassa.
cat/solfejant.
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Escola d'Art Josep Lloveras
MATINS D’ART 2021
Enguany, els matins d’art s’endinsen al fantàstic món de 
l’Alícia al país de les meravelles de la mà de Cocu, associa-

ció cultural. A pocs dies que s’acabin els tallers, us adjun-
tem algunes fotos de les activitats que s’hi estan fent. Al 
proper número us en deixarem veureu més!

INAUGURACIÓ DE L’EXPOSICIÓ 
COL·LECTIVA DELS NENS I 
NENES DE L’ESCOLA D’ART
Després d’un any de confinaments i 
tancaments, aquest 2021 ens ha 
permés, finalment, poder oferir una 
mostra dels treballs que els alumnes 
de 4 a 12 anys, de la mà de la profes-
sora Mar Vivó, han fet durant aquest 
curs. Uns treballs que ens mostren 
la diversitat de tècniques i estils tre-
ballats i, el talent que es cultiva a l’Es-
cola. 

Podeu veure la mostra fins al 27 
d’agost a la Sala d’exposicions de Can 
Trinxeria. No us la perdeu, quedareu 
gratament sorpresos.
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Arriba el mes de juliol i com cada any l’Àrea 
de Joventut de l’Ajuntament de Cassà or-
ganitza el Casal Jove. Un casal per a joves 
de 12 a 16 anys, participatiu i autoges-
tionat pels mateixos joves. Una setmana 
després d’haver començat el casal (en el 
moment que s’està escrivint l’article) ja es 
pot copsar les bones energies dels dos 
grups del Casal Jove. A través d’assemble-
es i dinàmiques de participació, durant els 
primers dies de casal hem organitzat el ca-
lendari del mes de juliol entre tots i totes, 
amb propostes d’activitats, pluges d’idees 
i treball en petit grup, totes les veus han 
estat escoltades i s’ha fet un bon treball 
en equip per crear una programació d’allò 
més divertida. Sortides en bici, tallers, 
jocs, “pijamada”, Master Xef adaptat al co-
vid, gimcanes i jocs d’aigua, són algunes 
de les activitats proposades pels i les joves 
participants per aquest mes de juliol. 

A més a més, per poder cobrir les des-
peses per poder anar a la platja, s’han 
pensat un seguit d’accions per a poder fer 
diners i que el grup s’autofinanci aquesta 
sortida, proposada per ells i elles. 

Esperem que el mes continuï tant bé 
com ha començat i que quan s’acabi 
aquest Casal Jove 2021 el recordem amb 
un somriure d’orella a orella durant molts 
i molts anys.

Àrea de Joventut

Arriba el Casal Jove

ESPAI JOVE L’ESCORXADOR
Els últims dies de curs a l’Espai Jove l’Escorxador van ser 
d’allò més intensos. L’arribada de la calor no va fer baixar 
les energies als i les joves de Cassà i vam poder tancar 
el curs amb un munt d’activitats, com una tarda de jocs 
de taula amb el Dixit com a joc estrella. Quants somriures 
es veien intentant endevinar les cartes dels companys i 
companyes contrincants! No van faltar les ganes de se-
guir jugant a jocs més tradicionals, com el parxís o l’oca, i 
tampoc als jocs de d’agilitat mental, com el Halli galli o el 
dubble. 

Entre mig de dies de jocs, també vam trobar el moment 
perquè l’Agent de Salut juvenil del poble vingués a fer una 
dinàmica per tractar els hàbits saludables. Sempre és 
agraït aprendre i treballar hàbits de bona salut de mane-
ra més distreta i agradable, tot passant una bona estona 
amb amics i amigues. 

L’últim dia de les tardes joves a l’Escorxador va ser la 
cirereta del pastís d’aquest curs, que malgrat les restric-
cions per la covid, cada vegada i molt poc a poc es va 
assemblant a lo que enteníem com a normalitat. Els i les 
joves van recuperar el Panna Futbol, un camp de futbol 
hexagonal, construït per ells mateixos a l’escorxador el 
curs anterior, per fer un petit campionat de Panna Fut-
bol. Aquest joc consisteix en fer partits petits de futbol 1 
contra 1, mostrant les habilitats amb la pilota i intentant 
eliminar al o la rival fent 2 gols o passant la pilota per sota 
les cames de l’oponent.

Ens vam acomiadar tots i totes desitjant-nos un bon estiu 
i amb les ganes i curiositat de saber les històries que ens 
queden per escriure a partir del setembre que ve a l’Espai 
Jove l’Escorxador.
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Què hem fet a la 
biblioteca?

HORA DEL CONTE “CONTES 
CLÀSSICS” AMB JOAN BOHER
Dissabte 12 de juny en Joan Boher 
ens va fer l’última sessió d’hora del 
conte del curs. En aquesta ocasió 
vam gaudir de contes clàssics com 
El vestit nou de l’Emperador, Les set 
cabretes, La caputxeta vermella i La 
Blancaneus. Una sessió divertida i 
amb molt d’humor que ens va fer pas-
sar una molt bona estona.

 
CLOENDA CLUB DE LECTURA 
INFANTIL 
El mateix dissabte 12 acomiadàvem el 
que ha estat el primer curs del club de 
lectura infantil. Els infants de 2n i 3r 
de primària han llegit durant aquestes 
mesos llibres diversos. Àlbums, llibres 
de ficció d’aventures, de por,etc. 

Des de la biblioteca volem felici-
tar-los pel seu entusiasme i les seves 
ganes de participar que han mostrat 

en totes les sessions, fins i tot quan 
les havíem de fer de manera virtual. 
Felicitats i esperem veure-us de nou 
el curs vinent!

Donar les gràcies també a les nos-
tres magnífiques conductores la Lola 
i la Mabel, que hi posen molt d’amor i 
passió en tot el que fan, i això es nota 
i s’encomana!

CLOENDA I VISITA AUTOR JON 
LÓPEZ
Dimecres 16 va ser el torn de la clo-
enda del club de lectura dels dime-
cres, conduït per la Cristina Montiel. 

Aquest ha estat un curs complicat 
per aquest club, on les restriccions 
ens ha deixat sense algunes de les 
sessions que teníem programades. 
Malgrat tot, hem pogut gaudir de lec-
tures i trobades molt enriquidores. 
I no podíem tenir un millor final que 
la visita de l’escriptor Jon López de 
Viñaspre, gràcies al projecte Lletres 
en Viu, de la Institució de les Lletres 
Catalanes. Una trobada (foto de l'es-
querra) on vam poder compartir expe-
riències al voltant de la lectura.

En Jon és autor de títols com La 
Mala petja, Les flors de Matmata o 
Eclipsis la seva darrera novel·la edita-
da per Lapislatzuli editorial. 

CLOENDA I COMIAT ASSUM
I finalment dilluns 5 de juliol (foto de 
la dreta) vam acomiadar no només el 
curs del club de lectura dels dilluns, 
sinó que vam acomiadar també la nos-
tra conductora, l’Assum Guardiola. 

Després de sis cursos compartint 
lectures, històries i vivències ens vam 
dir adéu amb un sentiment agredolç. 
Agre pel comiat i perquè trobarem a 
faltar el seu saber fer, les seves expli-
cacions i el seu entusiasme pels llibres 
i la bona literatura. I dolç pel record 
de tots els moments viscuts i perquè 
sabem del cert que el nou camí que 
emprèn serà fantàstic. Des d’aquí li 
desitgem de tot cor molta sort i molts 
èxits. I aprofitem per recomanar-vos 
la lectura de la seva primera novel·la, 
Blau editada per Comanegra, obra fi-
nalista del Premi Just Maria Casero a 
l’edició del 2019. Moltes gràcies As-
sum per tots aquests anys!

Biblioteca Municipal

PRESENTACIÓ DEL SEGON VOLUM 
DEL LLIBRE DE LA DOLORS GODOY 
“ENTRE EL SOMNI I LA VIGÍLIA”.
Dimarts 6 de juliol vam acollir la presen-
tació del segon volum del llibre “Entre el 
somni i la vigília” de l’escriptora cassanen-
ca Maria Dolors Godoy, que va estar molt 
ben acompanyada per en Joan Carles 
Codolà, director de la revista Llumiguia 
i de l’editora d’Edicions Forment que ha 
publicat el llibre. 

Amics, coneguts i familiars vam poder 
gaudir d’algunes anècdotes i curiositats 
sobre els relats que es troben en aquest 
segon recopilatori. Per acabar la Gemma 
Gonzalez Vilahur va interpretar dues can-
çons precioses que van encisar al públic 
assistent. 
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Recomanacions:
Llum de febrer, d'Eliza-

beth Strout d'edicions de 
1984.

Quina capacitat narrati-
va que té Elizabeth Strout! 
Amb una escriptura preci-
sa i un llenguatge aparent-
ment senzill aconsegueix 
crear una història inobli-
dable i d’una gran profun-
ditat emocional.  Ens situa 
a Crosby, un petit poble de 
la costa de Maine, on pas-
sen moltes coses, relacio-
nades amb major o menor mesura amb el personatge de 
l’Olive Kitteridge. L’Olive és una dona peculiar, poc sociable, 
una mica feréstega, forta i molt sincera. Una dona que 
malgrat tenir un caràcter difícil esdevé molt entranyable i 
es fa estimar molt.

Una reflexió sobre la vellesa, tractada amb respecte i iro-
nia, sobre la solitud, la pèrdua, l'enamorament a la tercera 
edat i la necessitat de sentir-nos estimats. I un cant a viure 
amb plenitud fins al final, a tornar a començar si convé i a 
les segones oportunitats. 

Una prosa intimista, detallista, melancòlica i amb uns 
diàlegs brillants. Un llibre que fa riure i fa plorar, que ens 
consola i ens ajuda i que quan s’acaba i girem l’última pàgi-
na sentim una profunda buidor.
Fins aviat, Olive Kitteridge! 

Snapdragon, de Kat Leyh, editorial Astro-
nave

En nuestro pueblo hay una bruja. Le dio 
de comer su ojo al diablo, se alimenta de 
animales atropellados y lanza hechizos con 
los huesos...

Així comença aquesta fascinant novel·la 
gràfica on la protagonista no dubta ni un mo-
ment en entrar a casa d’una suposada brui-
xa que viu als afores del poble. En realitat, 
però, només és una vella rondinaire que ven 
per internet els esquelets dels animals morts 
que ha recollit després de fer-los un petit ri-
tual per calmar el seus esperits. La troballa 
d’unes cries d’opòssum les portarà a establir 

una relació molt especial on descobriran un vincle entre les 
dues.

L’Snap és una noieta peculiar, valenta, decidida i amb una 
personalitat sorprenent que ens atraparà des de la primera 
pàgina. De trama àgil i fluida, plena de realisme i amb la 
quantitat justa de fantasia i de suspens, aquest és un còmic 
rodó. Amb unes il·lustracions que transmeten d’una manera 
brillant tota l’expressivitat i emoció dels seus protagonistes. 
Destaca especialment el tractament del color i la composició 
de les escenes que donen dinamisme al relat.

Una història de descobriment adolescent, amb subtrames 
que tracten amb normalitat i positivisme temes de molta ac-
tualitat com la identitat de gènere, la complexitat de les rela-
cions humanes o la importància de l’acceptació de la propia 
identitat. Ideal per a infants a partir de 9 anys i més enllà. 
No us la perdeu!

Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari
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Cassà al dia Meteorològiques / Policia Local

Meteorològiques

JUNY 2021
Temperatures:

Mitjana del mes: 21,3º C  La mit-
jana de juny de Cassà és de 20,59º 
(+ 0,71º)

Màxima absoluta: 35,3 ºC dia 13 a 
la una i un minut del migdia.

Mínima absoluta: 10,8ºC el dia 9 a 
les les sis minuts i 4 minuts del matí.

Mitjana de les màximes: 29,06 
ºC 

Mitjana de les mínimes:  13,61ºC
Pluges:
Tres dies amb una mica de preci-

pitació: 
Dia 1      0,9 l
Dia 7      0,5 l 
Dia 20    2,1 l
Precipitació total: 3,9 litres (la mit-

jana global de tots els mesos de juny 
és de 44,78 litres)

Vent dominant:  Xaloc (ESE) durant 
21 dies. Ràfega més forta de vent: 
36 Km/h de ESE (Xaloc) el dia 21 a 
2/4 i 4 i minuts de les 4 de la tarda.

(Dates tretes del Meteocat)

MES CALORÓS I MOLT SEC
Aquest mes de juny ha destacat per 
la forta calor i l’extrema sequera. 
Pensem que les temperatures màxi-
mes s’han acostat i sobrepassat els 
30 graus una bona part del mes, i 
pel que fa a la precipitació, han caigut 

Accidents amb danys materials

Dia 12: - C/Molí/Avall.  Vehicles 
implicats: Renault Partner i Citroen 
Berlingo.

Dia 15: -Rb Onze de Setembre. Ve-
hicles implicats: Land Rover i BMW.

Dia 17: -C/Provincial, 102. Vehi-

cles implicats: Renault Scenic, Piag-
gio Liberty i Honda Dylan.

Dia 29: -C/ Ample, 45. Vehicles 
implicats: Opel Astra. 

Dia 30: -C/ Dr. Robert . Vehicles 
implicats: Volvo V40 i Ford Tourmeo

 
Accidents amb ferits:
Cap

3,9 miserables litres que sembla que 
auguren un estiu molt sec. Veurem 
que passa als propers mesos. 

Recordem que es poden seguir les 

dades meteorològiques en directe a 
l'observatori de  l'Ajuntament: cassa.
cat/meteo/

Policia Local

ACCIDENTS MES DE JUNY

0 

5 

10 

15 

20 

25 

30 

35 

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15 16 17 18 19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 29 30 

Màximes, mínimes i pluges de  JUNY de 2021 
Temp. mitjana : 21,3 ºC  Pluja total : 3,9 litres                                 

Pluja Màximes Mínimes 
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Estadístiques/Necrològiques Cassà al dia

Defuncions
JUNY 2021

Narcís Sureda i Esparraguera
Va morir l'1 de juny de 2021, a l’edat 
de 86 anys; era casat amb Lurdes Her-
nández Closas i deixa dos fills, Bernat i 
Ferran. La cerimònia exequial es va ce-
lebrar el 3 de juny, a les 4 de la tarda, 
a la Sala de Cerimònies del Tanatori de 
Cassà de la Selva.

Salvadora Martí Trias
Va morir el 10 de juny de 2021, a l’edat 
de 94 anys; era vídua de Camilo Mas 
Vila i deixa dos fills, Narcís i Jordi. La 
cerimònia exequial es va celebrar el 12 
de juny, a les 12 del migdia, a la Sala 
de Cerimònies del Tanatori de Cassà de 
la Selva.

Rosa Marsol Coma
Va morir el 28 de juny de 2021, a l’edat 
de 92 anys; era vídua de Francesc Fer-
rés Corominas i deixa dos fills, Jordi i 
Xavier. La cerimònia exequial es va ce-
lebrar el 29 de juny, a les 5 de la tarda, 
a la Sala de Cerimònies del Tanatori de 
Cassà de la Selva.

Rosendo Coll Busquets
Va morir el 28 de juny de 2021, a l’edat 
de 91 anys; era solter. La cerimònia 
exequial es va celebrar el 30 de juny, a 
les 5 de la tarda, a la Sala de Cerimò-
nies del Tanatori de Cassà de la Selva.

Adéu a la Pilar Clara
El passat 13 de juny ens va deixar la Pilar Clara Gispert, 
als 93 anys.

Ella va néixer l’any 1928 a Cassà de la Selva, i va viure 
tota la seva vida a la mateixa casa, la dels seus pares, 
els meus avis, al carrer de la Pau fent cantonada amb la 
rambla, un carrer que en aquelles èpoques era als afores 
i ara es pot dir que és al mig del poble.

Va viure la seva infantesa en l’època convulsa de la re-
pública i la guerra civil i més endavant en l’època autàr-
quica de la postguerra. Quan va acabar la guerra gairebé 
11 anys, i recordava perfectament els bombardejos i els 
primers soldats franquistes que van arribar a Cassà. El 
trauma de viure una guerra i el temps duríssim de la post-
guerra sens dubte van forjar alguns trets del seu tarannà, 
auster, estalviador i privat de capricis o despeses supèr-
flues. L’austeritat en la seva pròpia persona, però, no la 
privava de ser generosa amb aquells que l’estimaven, als 
qui ajudava sempre que podia. La vida la va portar a cuidar 
la seva mare, l’àvia Marina, fins que va morir, després va 
cuidar del seu pare, l’avi Josep a qui molts anomenaven 
Pepet, també fins als darrers dies, i finalment el seu marit, 
l’Amadeu Arderiu i Casadevall, que de professió havia estat 
flequer.

Tenia un caràcter fort però era alegre. Va treballar molt 
durant tota la seva vida, ja fos a la petita fàbrica de sifons 
que va tenir el meu avi durant alguns anys, també una 
temporada a Can Peró i finalment en una petita botiga de 
comestibles que va regentar fins que es va jubilar, botiga 
que molts  cassanencs recorden perfectament, al carrer 
de la Pau.

La Pilar Clara Gispert va néixer, viure i morir a Cassà, 
i poques vegades se n’allunyava. Per a ella els dies més 
assenyalats de l’any eren la festa major i la festa petita, 
dies en els quals convidava la família a dinar. El centre del 
seu món eren la rambla i la plaça de la Coma, i la seva 
principal font d’informació escrita era el Llumiguia, revista 
a la qual va estar subscrita tota la vida i que poques hores 
abans de morir, encara fullejava. La Pilar Clara va ser una 
cassanenca autèntica, com poques en deuen quedar.

Que descansi en pau.

Josep Poch Clara

En record de Joan Bernà
En Joan Bernà Beyras, el nostre pare, ha tras-
passat el dia 21 de maig de 2021, a l’edat de 
93 anys.

Com a molts altres cassanencs i cassanenques, 
l’ha acompanyat, des del mateix naixement, l’uni-
vers del suro, un àmbit que en el seu cas ha im-
pregnat gairebé tots els espais, físics i anímics, 
del seu recorregut vital, els jocs d’infantesa, el rit-
me del nucli familiar, les relacions socials i locals,  
el treball intens des de molt jovenet i la vessant 
empresarial, la fabricació de taps, aglomerats i 
altres productes.

Guardava a la memòria una sensació amable de les escoles on va fer 
l’aprenentatge i especialment dels  Hermanos de la Salle, i es mostrava 
satisfet d’haver estat membre l’any 1957 de la comissió organitzadora del 
75è aniversari de la fundació del col·legi.  Participà en la vida associativa del 
poble i, de manera destacada, en la gestió del Centre Recreatiu, entitat  que 
va presidir durant molts anys i amb la qual se sentia singularment vinculat. 

Compensava les obligacions del negoci amb la devoció per la música i el 
cant, que practicava participant en sopars i trobades, on entonava, de for-
ma natural i espontània, una rere l’altra, havaneres i cançons populars  que 
contagiaven l’entusiasme i irradiaven la bonhomia, la cordialitat i el benestar 
entre els amics i envers tothom.

Dissortadament, va estar sotmès massa temps, en el tram final, a una 
dependència física que li restà qualitat de vida,  però conservava la suficient 
lucidesa per deixar-nos clar que ens estimava molt a tots, l’esposa,  els fills,  
els nets i els besnets.

Ha compartit la llar amb la nostra mare, la Consol Xirgo Brugada, amb qui 
ha estat casat 66 anys i mig, i l’hem conegut com un ésser senzill i orgullós, 
geniüt i compassiu, un home bo. Ha passat per aquest món amb un sentit 
complet del compromís.

El seu record ens dona llum.

Roser, Joan, Josep i Anna           
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Entitats Amics de la Sardana

L’agrupació Amics de la Sardana està 
fent gestions per tornar de mica en 
mica a la normalitat pel que fa a les 
ballades i altres activitats relacionades 
amb aquest món. Aquest juliol hauran 
recomençat els entrenaments de les 
colles i ja s’està estudiant de com es 
poden plantejar les festes tardorals 
com ara la Nit del Cremat per la Fira 
de Santa Tecla, la Diada Tardoral i la 
segona part de la Diada del Soci. 

De moment, s’espera de com evolu-
cionen les normes sanitàries i de mica 
en mica s’anirà adaptant al moment.

Esperem que hi hagi sort.

La platja tota alhora batega d’alegria.
Ja el flabiol enega son refilet brillant
que el tamborí acompanya. La gent 

prompte es destria;
amicalment s’acobla i els rotllos va 

lligant.

Primerament són minsos; després van 
endrandint-se

formant ampla rodona que oscil·la 
lentament

a la dreta i a l’esquerra ; la gent va 
deixondint-se 

al cant de la tenora planyívol com 
lament. 

        Fragment de La Dansa de 
Josep Barceló i Matas 

Baixa la pandèmia i volem 
anar tornant a la normalitat

 Les colles sardanistes ja han fet proves per retornar als entrenaments. Això sí, amb les mesures adequades.

El passat  divendres 18 de juny la Jove Orquestra de 
Cassà va tancar les audicions musicals de fi de curs 
a la plaça de la Coma, organitzades per l’Escola de 
Música de la Sala Galà. Si els dies anteriors havien 
estat presentant els alumnes solistes i els grups 
de cambra, el darrer concert es va dedicar a la 
formació orquestral. La jove Orquestra hi participà 
amb les dues seccions: la infantil dirigida per Mireia 
Vilalta i Albert Solench, interpretant vàries cançons 
de grups de rock catalans com Txarango i Sau. Per 
la seva banda, la secció Juvenil dirigida per Albert 
Bosch va presentar peces d’Alan Parsons Project, 
Bill Conti amb la banda sonora de Rocky i una peça 
de Lady Gaga. Un repertori instrumental fresc per a 
totes les edats que es va barrejar amb el brogit de 
la plaça i amb la bonança d’una tarda de primavera 
amb la pandèmia donant treva en el retorn als actes 
públics a l’aire lliure. 

Foto: Lourdes Sances

La Jove Orquestra de Cassà, 
a l’aire lliure

Entitats Jove Orquestra de Cassà

48    Llumiguia · núm. 821 · juliol 2021 



Parròquia de Cassà Entitats

Els bisbes de les deu diòcesis de Catalunya van emetre 
el passat 16 de juny un comunicat en què es pronuncien 
sobre dos temes actuals i tan diversos com la Llei d’Euta-
nàsia o els indults promesos pel Govern central i que es 
van fer efectius al cap de vuit dies. 

M’ha semblat adient reproduir el comunicat que van fer.

NOTES DELS BISBES DE CATALUNYA EN RELACIÓ 
A L’EUTANÀSIA I EN RELACIÓ AL CONTEXT SOCI-
AL I POLÍTIC QUE VIVIM EN AQUESTS MO-MENTS 
A CATALUNYA
Els Bisbes, a la seva reunió núm. 244 celebrada el dia 16 
de juny de 2021, i en relació a l’eutanàsia manifesten:
«El dia 25 de juny entrarà en vigor la Llei Orgànica 3/2021 
de regulació de l’eutanàsia. No és fàcil ni senzill abordar el 
final de vida ni el patiment.

L’Església Catòlica, des dels seus orígens, ha tingut cura 
de les persones en situacions d’especial fragilitat i vulnera-
bilitat tant en l'àmbit sanitari com social. És des d’aquest 
compromís de servei constant a la societat que vol oferir 
una paraula davant l’eutanàsia.

L’Església Catòlica demana la promoció de les cures pal-
liatives i el desplegament efectiu de la llei de dependència, 
donant realment cobertura a les necessitats dels malalts 
i les seves famílies.

Davant les situacions de patiment i de final de la vida, és 
clau l’atenció integral, abordant patiment físic, psicològic, 
espiritual i social, i no perllongant la vida per tots els mit-
jans possibles. 

En aquest context, és important clarificar que no són eu-
tanàsia aquelles acci-ons, com la sedació, encaminades a 
mitigar el dolor o altres símptomes ni tampoc no ho són la 
retirada o no aplicació de tractaments desproporcionats, 
inadequats o fútils. 

L’objectiu de l’eutanàsia és acabar amb la vida de la per-
sona de forma directa i intencional. Des de la convicció que 
la vida és un do de Déu que cal respectar, el compromís de 
l’Església és el d’ajudar a les persones a viure més d’acord 
amb la seva dignitat intrínseca i afavorir el seu major ben-
estar, especialment en situacions de proximitat de la mort 
o de sofriment.

Aquestes situacions representen un desafiament per a 
malalts i famílies. És desitjable reflexionar-ne des dels pro-
pis valors i creences, i deixar-ne constància per escrit en el 
Document de Voluntats Anticipades, on es pot especificar 
tant el rebuig a l’eutanàsia com a les accions destinades a 
perllongar el procés de mort.

En aquest sentit suggerim signar el Document de Vo-
luntats Anticipades elaborat per la Conferència Episcopal 
i que, properament, es facilitarà a les parròquies i comu-
nitats amb les degudes orientacions. Altrament, recoma-
nem als professionals sanitaris que es plantegin el seu dret 
d'objecció de consciència davant d'aquesta llei».

I, davant el context social i polític que vivim en aquests 
moments a Cata-lunya expressen: 

«Com hem afirmat en nombroses ocasions, ens mos-
trem convençuts de la força que tenen el diàleg i les me-
sures de gràcia en totes les situacions de conflicte. Cre-
iem que l'assoliment d'un recte ordre social que permeti el 
desenvolupament harmònic de tota la societat necessita 
alguna cosa més que l'aplicació de la llei.

És per aquest motiu que cal proposar el diàleg sempre 
com a via efectiva que dona resposta a l'esperança de 
resoldre divisions. Si el diàleg és seriós, capaç i obert, i 
si s'admet que dialogar sempre significa renunciar a les 
pròpies exigències per trobar-se en el camí amb les re-
núncies de l'altre, hi haurà avenços. A més, avançar tenint 
sentiments de misericòrdia i perdó sincers, tot respectant 
la justícia, ajudarà a que els acords que tots esperem s'as-
soleixin aviat. 

Cal imaginar una solució satisfactòria que s'allunyi d'ac-
tituds inamovibles que no ajuden a construir harmònica-
ment la societat. Serà aleshores quan s'aniran vencent 
les dificultats i la capacitat de diàleg començarà a aportar 
possibles solucions».

Els bisbes de Catalunya

Indults i eutanàsia
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Entitats Residència Geriàtrica

A la Residència Sant Josep hem co-
mençat l’estiu amb molta activitat ! 

Aquest any les mesures de segure-
tat i prevenció que ens marca el pro-
tocol per minimitzar el risc de contagi 
de la Covid-19 ens han permès cele-
brar la Revetlla de Sant Joan amb una 
certa normalitat. 

Separats per grups en els diferents 
patis exteriors de la residència, el 23 
de juny vam tirar petards i vam en-
cendre fonts de colors. Tothom qui va 
voler va tirar les conegudes cebetes, 
segures i aptes per a tothom, va men-
jar la tradicional coca de Sant Joan i 
va brindar amb cava !    

I quan encara estàvem amb l’alegria 
de la revetlla, ens va arribar una altre 
celebració, i aquesta de molta més 

envergadura.  El centenari de la Ro-
sario !  

La Rosario va passar el matí de l’ani-
versari, el dissabte 26 de juny, amb la 
seva família i per la tarda, li vam fer 
una petita celebració interna per es-
perar al dilluns, 28, quan tots érem a 
la residència, per fer-li una gran cele-
bració i regalar-li un gran ram de flors 
i un pastís d’aniversari del que en va 
poder menjar tothom.

Va ser una celebració especial, tant 
per ella com per nosaltres.  La Rosa-
rio va estar molt contenta i emociona-
da de ser la protagonista de la cele-
bració i no n’hi ha per menys, doncs 
és poc habitual celebrar aniversaris 
de 100 anys ! 

Per Sant Joan, és també temps 

de ratafia i com a bons coneixedors 
d’aquest típic licor català, també ens 
agrada fer-ne. Els protocols no han 
permès que l’Angeleta, la Mercè i la 
Gemma vinguessin a la residència, 
com cada any, per ajudar-nos en la 
seva elaboració però ens han recollit i 
preparat les més de 40 plantes que la 
composen amb totes les indicacions 
necessàries perquè les poguéssim re-
conèixer bé i que també ens han ser-
vit per parlar de les seves propietats, 
moltes d’elles medicinals. 

Ara la tenim a 40 dies a sol i sere-
na i ja estem pensant en com la co-
larem i farem el tastet per després 
guardar-la i tenir-la a punt per a les 
celebracions que han de venir !

Revetlla de Sant Joan, ratafia 
i centenari de la Rosario
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Llar d’Infants Taps Entitats

Tots els espais de la nostra Llar els considerem espais 
educatius. En ells fem un munt de descobertes! 

A les aules, els petits espais que les nostres educadores 
ens van proposant amb tanta cura, ens possibiliten poder 
gaudir de molts moments plegats: observant, manipulant, 
creant, explorant, investigant... Elles ens van deixant fer, 
esperant, respectant el nostre temps per fer descobertes! 
Ens van observant per poder veure allò que ens interessa 
més i així anar-nos preparant nous espais que continuïn 
afavorint els nostres aprenentatges! 

El pati, és un dels espais exteriors que més ens agrada! 
Un espai ple d’oportunitats educatives! Ens permet esbar-
gir-nos, sentir-nos més lliures per córrer, saltar... Els ele-
ments naturals i tot aquell material que podem trobar en 
ell ens serveixen per jugar i explorar amb els cinc sentits! 

L’hort un espai també exterior que hem viscut amb molt 
d’interès els infants més grans de la Llar! Una proposta 
que ens ha enriquit! En petits grups hem anat tenint cura 
d’allò que hem plantat (regant, traient les males herbes...). 
Hem anat observant com creixien les cebes i els enciams 
fins que els hem pogut recollir. Les plantes aromàtiques 
que hi ha ens han envoltat amb els seus aromes!

Els més petitons de la Llar no hem treballat el projecte 
de l’hort però hem plantat flors en unes jardineres i estem 
tenint molta cura d’elles perquè es facin ben boniques!

I no ens oblidem de tot el temps educatiu que compartim 
en el passadís, en el menjador, en el dormitori... Aquest, 
és fonamental també en el nostre dia a dia.

Aquest curs degut a la COVID ens hem hagut d’adaptar 
i no hem pogut moure’ns lliurement per tots els espais de 
la Llar, però tots els espais que hem pogut gaudir ens han 
permès créixer, compartir estones úniques amb els altres 
infants i el personal educatiu!

Espais educatius a la llar
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Cicloturisme: la costa 
catalana de punta a punta (II)
El mes passat us proposàvem una 
ruta cicloturista per recórrer tota la 
costa catalana el més a prop possible 
de l'aigua des d'Alcanar fins a Port-
bou, i ho deixàvem just després de 
Vandellós, on la costa s'aplana i esde-
vé una platja infinita gairebé comple-
tament urbanitzada i plena de serveis 
que, en aquests moments, malgrat 
que vinguin alguns turistes i gent del 
país, costa molt d'omplir.

LA COSTA DAURADA.
No sabem si s'anomena així pel co-
lor de la sorra o per les expectatives 
de tots els que hi han invertit diners 
per satisfer les necessitats dels mi-
lers de turistes i estiuejants que se 
suposa que hi han d'anar. A finals de 
maig poca gent hi ha i la despropor-
ció entre l'oferta i la demanda és des-
comunal. En tot cas, per a nosaltres 
és fantàstic doncs podem gaudir de 
l'entorn sense aglomeracions i rodant 
per rambles marítimes a plaer.

La primera part de la Costa Dau-
rada seria la badia que es forma en-
tre l'Hospitalet de l'Infant i el Cap de 
Salou. Una platja gairebé continua, 
només trencada pel litoral de Miami 
Platja, que lluny del paisatge de pal-
meres amb què associem la de Flo-
rida, la catalana és una successió de 
caletes arrecerades per uns petits 
penya-segats que formen un llarg al-

tiplà en forma de ziga-zaga edificada 
i resseguida per un preciós carril bici 
arran de precipici.

A partir d'aquí ja no podem continu-
ar per la costa durant uns quilòme-
tres, doncs la platja està cedida a uns 
càmpings que se l'han fet seva, con-
tradient la normativa de costes que 
ens diu que tothom hi ha de poder ac-
cedir. No és fins a Cambrils que ens 
podem enganxar altre cop a l'aigua 
salada en una successió de platges 
que ens menaran fins a Salou. 

A la urbanització de l'Ardíaca, es 
fa evident l'inútil esforç de l'home per 
anar contra natura. Ens pensem que 
posant un mur de formigó arran de 
platja, la mantindrem idíl·lica tota la 
vida, sense ser conscients que les 
platges són un ecosistema mòbil que 
varia en funció de les aportacions de 
sediments de rius i rieres i la mobilitat 
de les dunes que originàriament s'hi 
formen. Llavors es posen espigons al 
mig de mar per formar platges artifi-
cials, fins que la imatge d'un espigó 
al mig del mar, sense sorra que s'hi 
connecti, ens denota com de sobrer 
pot ser a vegades aquest esforç. 

L'entorn del club nàutic de Cambrils, 
just al centre de la població i totes les 
urbanitzacions d'abans i després, ens 
conformaran un paisatge urbà conti-
nu que s'enganxarà amb Salou, on es 
fa evident la més salvatge de les espe-

culacions viscudes al nostre país. Les 
cases arran de mar són substituïdes 
per blocs de pisos i pisos que compe-
teixen entre si a veure qui està més 
a prop de mar i més enlaire. Se suc-
ceeixen passeigs i rambles plenes de 
xiringuitos de tot tipus. S'olora l'ambi-
ent de disbauxa. I la zona del cap de 
Salou, aixafada com qualsevol dels en-
torns de Begur, només que substituint 
casetes amb vistes privilegiades per 
blocs de pisos entre pinedes i penya-
segats. Ni ganes de saber què passa 
quan tothom està al seu apartament, 
amb el cotxe suposem que aparcat a 
dalt d'un pi.

C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA)     TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres

El mapa, amb les nostres etapes pel litoral català.
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A partir del bonic Far de Salou, 
amb vistes espectaculars, ja davallem 
cap a la platja de la Pineda (terme de 
l'etern rival anomenat Vilaseca) i en-
filem cap a Tarragona, no sense difi-
cultats per creuar tota la zona petro-
química, portuària i d'autopistes. Un 
paisatge tot ell desolador, formigonat 
i enximeneiat. Sort que l'arribada al 
Serrallo ens evoca a temps pretèrits 
on la pesca artesanal era una font de 
bon viure.

Visitada la Tarraco Imperial, la plat-
ja del Miracle i l'Arrabassada ens per-
met retrobar-nos amb la costa, però 
de seguida trobem la Platja Llarga, 
regalada als càmpings, cosa que ens 
obliga a agafar la famosa N-340. Lla-
vors ve un tram de costa "brava" au-
tèntica, amb les platges de la Mora i 
Tamarit, en el que podríem considerar 
l'únic tram "verge" de la costa Daura-
da. Un espai no edificat i només ac-
cessible per un camí de ronda (i algu-
na urbanització). Nosaltres continuem 
fins a la gola del Gaià i la platja d'Al-
tafulla, de cert valor ecològic.

A partir d'aquí entrem a Tor-
redembarra i comencem el 
que podríem considerar el pas-
seig marítim més llarg de Ca-
talunya. Costa distingir on ets, 
ja que en realitat s'enganxen 
Torredembarra, Creixell, Roda 
de Barà, Coma-ruga, Calafell, 
Segur de Calafell, Cunit i Cube-
lles. Bàsicament tota la costa 
de l'Alt Tarragonès i el Baix 
Penedès. Només trobem, una 
mica verge, la zona dels Mun-
tanyans, entre Torredembarra 
i Creixell, on hi ha un dels pocs 
trams originals de la costa ca-
talana amb un sistema dunar i 
de platja natural. Un prodigi de 
conservació davant l'agressiva 
especulació que s'ha desenca-
denat en els municipis veïns. 
Un lloc on es pot passejar per 
passarel·les de fusta i obser-

var llacunes salines i tota mena de ve-
getació i fauna d'aiguamolls i sistemes 
dunars. Un recordatori de com seria 
tota aquesta costa sense l'actuació 
de l'home ni la necessitat d'aportació 
de sorra per poder estirar la tovallola.

De la resta, no gaire res a destacar. 
Només comentar que saps en quin 
municipi estàs per la signatura dels 
cartells que vas trobant i només la 
gola del Foix ens regala un petit espai 
on poder descansar de tant de formi-
gó. Des del punt de vista cultural, val 
la pena fer una parada a la platja de 
Sant Salvador, al Vendrell, on es pot 
seguir el rastre de Pau Casals, el seu 
ciutadà més il·lustre. També remar-
car que, si bé abans potser hi havia 
algun pescador en aquestes contra-
des, a diferència de la costa sud de 
Tarragona, actualment tots els ports 
que se succeeixen són marines es-
portives dedicades al turisme. Com a 
mínim l'avantatge és que el camí amb 
bicicleta es fa molt agradable. Cada 
poble fa el seu carril bici a prop de 

mar, cosa que és d'agrair i, a més, en 
qualsevol punt et pots parar i trobes 
un munt de serveis i una terrasseta 
on fer un refrigeri.

LA COSTA DEL GARRAF
Quan s'arriba a Vilanova i la Geltrú, 
el paisatge canvia radicalment. Vilano-
va ja conserva un cert aire de ciutat 
marinera, amb un port mig dedicat a 
marina i, la resta, a vaixells pesquers, 
El poble conserva un cert aire genuí 
que no és només sinònim de turisme 
i platja. I és al tram entre Vilanova i 
el golf de Sant Pere de Ribes on, per 
primer cop, ens podem enfilar sobre 
muntanyes de boscúria verge amb 
excel·lents vistes sobre el mar. Llàsti-
ma que a la baixada ja ens trobem el 
camp de golf, que si més no conserva 
el color que hi havia antuvi.

A Sitges se succeeixen platges i 
platges entre espigons fins a arribar a 
la cinematogràfica estampa de l'esglé-
sia encimbellada damunt de roques 
que cauen directament al mar. I és 

A l'esquerra, el carril-bici infinit de la Costa Daurada; a la dreta, construccions massives, prop del cap de Salou.
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precisament a partir d'aquí que el camí es torna el més 
salvatge de la costa catalana. Les muntanyes del Garraf, 
seques i rocoses, es precipiten de cop sobre el mar sense 
deixar espai gairebé per res ni per ningú. Espai just per 
fer-hi passar la carretera de les costes del Garraf, ben 
atapeïda de cotxes a causa dels peatges que es fan pagar 
per creuar el massís pels túnels. Hi passem doncs, no sen-
se angúnia, pel continu anar i venir dels vehicles, que per 
sort no poden avançar-nos atès el poc espai disponible que 
hi ha a la calçada. Unes quantes àrees de descans ens 
regalen unes boniques vistes sobre una costa que d'altra 
manera és difícil de poder observar.

DEL LLOBREGAT AL BESÒS 
Passades les costes del Garraf, davallem precipitadament 
cap a llarguíssima platja de Castellsdefels-Gavà-Viladecans 
formada pels sediments del Llobregat. Un passeig dolç i 
ben condicionat, com fet a mida per a la gent benestant de 
Barcelona. Res a veure amb el que hem vist a la zona de 
Salou. Poc xiringuito i molta vida, doncs aquí abunden més 
les primeres Residències (amb majúscula). 

És precisament en aquest punt on ens topem amb un 
aeroport que, a més d'ocupar una zona d'especial interès 
biològic, fa de barrera natural a la costa, i ens obliga a 
agafar carrils bici per avingudes que ens fan voltar fins al 
Prat de Llobregat i a la zona Franca. L'existència del port, 
ens obliga, a més, a continuar lluny de la costa (deixem 
el delta del Llobregat per una altra ocasió) fins a pujar a 

A dalt, les costes del Garraf i caletes a Miami Platja. A la dreta la gola del 
Gaià amb el castell de Tamarit i el sistema dunar de Muntanyans.

Montjuïc i poder observar grans vistes sobre Barcelona 
des del castell.

Per acabar amb el que nosaltres anomenaríem la costa 
de Barcelona, continuarem cap al port Vell i recorrerem 
tot el litoral de la capital cata-
lana per les magnífiques plat-
ges de la Barceloneta, Nova 
Icària, Bogatell Mar Bella i Lle-
vant, que amb el seu carril bici 
s'esdevé un paisatge digne de 
parar-se a badar a cada racó.

MÉS...
A partir del Besòs, entra-
ríem ja al que seria la costa 
del Maresme, que deixarem 
juntament amb la nostra Cos-
ta Brava per un darrer capítol 
d'aquest periple ciclístic per tot 
el litoral català.

 Vicens Borrell i Elisa Serra

Amb la col·laboració de:

AIGUA, LLUM, INST. SOLAR, GAS, 
CALEFACCIÓ, AIRE CONDICIONAT, 

DOMÒTICA

C/ De la Via, 78 (Pol. ind. El Carrilet ) 
17244 Cassà de la Selva
Tel. : 972. 46. 44. 50
E-mail:  idamisa@idamisa. com
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Coral Bell Ressò Entitats

Després de més de catorze mesos 
d’inactivitat presencial per culpa de la 
maleïda pandèmia Covid-19, tornem a 
reunir-nos per encarar amb molta il-
lusió el curs 2.021-22.

Cal remarcar, que durant tot aquest 
temps, davant la impossibilitat de tro-
bar-nos físicament i per mantenir el 
caliu de la nostra coral, hem estat tre-
ballant i assajant intensament a nivell 
individual des de casa. Motiu pel qual 
s’agraeix molt especialment l’esforç 
fet a tots els cantaires.

Totes les companyes i companys 
ens trobàrem el passat 12 de juny 
per prendre decisions i planificar com 
volem que sigui la nostra entitat coral 
que comença una nova etapa.

El nostre benvolgut director l’Euken 
Imanol Ledesma, després de dirigir 
la Coral Bell Ressò amb entusiasme 
i compromís durant més de quatre 
anys, i per decisió personal, deixarà 
de ser el nostre director musical. 

Cal esmentar que durant tot aquest 
temps que l’Euken ha estat entre nos-
altres, a part dels assajos setmanals 
i diferents concerts, que n’hi ha hagut 
de molt rellevants per la història de 
la coral, s’han realitzat dos viatges: el 
primer al País Basc i el segon a Itàlia 
(Pompeia, Ercolano i Nàpols). Aquestes 
dues grans vivències sempre les recor-
darem amb molta nostàlgia, combinant 
una fórmula, mantinguda en el temps 
música i turisme. Li agraïm la feina feta 
durant tots aquests anys i li desitgem 
salut i encerts en el futur.  

Per assumir la nova direcció musi-
cal, la Coral Bell Ressò ha apostat per 
en Joan Barranca Masvidal, graduat 
a l’ESMUC (Escola superior de músi-

ca de Catalunya) en pedagogia i gui-
tarra elèctrica en l’àmbit de música 
moderna. També té formació en cant 
modern, cant clàssic i artesania vo-
cal. Treballa en diferents escoles de 
música. Ha gravat una cinquantena 
de discs com a intèrpret (cantant, 
fent cors, com a guitarrista o baixis-
ta) i també es dedica a la composició. 
Com a compositor ha treballat a nivell 
nacional i internacional. Ha rebut di-
ferents guardons reconeixent la seva 
tasca. També va estar preseleccionat 
als premis Goya. 

El proper més de setembre prendrà 
possessió del càrrec i esperem poder 
gaudir-lo per molt temps.

També en la presidència de l’entitat 
hi ha hagut un relleu. L’Albert Bertran 
que ha estat fins ara al capdavant, 

cedeix el càrrec a Carme Pérez, per-
sona que fa molts anys que és entre 
nosaltres, molt activa, amb molt entu-
siasme i coneixement musical, a qui 
desitgem molta sort i encerts en el 
seu mandat.

Tots els cantaires hem dipositat 
molta il·lusió en el proper curs que 
encetem el setembre.

Des d’aquí fem una crida a totes 
les persones que els agrada cantar, 
i que ho voldrien fer en la nostra co-
ral. Aquest grup humà i cohesionat 
espera la vostra presència per enri-
quir l’activitat musical. Sapigueu que 
sereu molt benvinguts. Per a qualse-
vol informació, poseu-vos en contacte 
a través d’algun cantaire. En espera 
d’algun retrobament, moltes gràcies 
per la vostra atenció.

Reprenem l'activitat musical
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Entitats Escola Puig d’Arques

Arribat els últims dies de juliol l’escola tanca el segon curs 
amb la Covid-19. L’equip de mestres valorem positivament 
tot i les dificultats que ens hem trobat, que hem pogut 
arribar a bon port. 

Dues imatges de la festa de comiat als nois i noies de sisè

Tanquem un curs diferent
A diferència del curs anterior, aquest any hem pogut 

acomiadar-nos recuperant les activitats que té arrelades 
l’escola Puig d’Arques. Així doncs, la festa de l’aigua d’in-
fantil i la piscina de primària es van mantenir en un format 
diferent. 

Cada curs d’infantil ho va fer en un dia diferent: dimecres, 
P4; dijous P3 i divendres P5. Entre ells es van esquitxar, es 
van mullar, van trepitjar les basses que s’anaven fent, etc. 
Per assecar-se, van agafar la tovallola i van prendre el sol 
a la pista. A Educació Primària vam poder anar a la piscina 
el dijous 17. Ens vam repartir per cicles i també ens vam 
poder banyar en un dia tan xafogós. 

El dilluns 21 vam fer la “marxa escolar”, tot i que aquest 
any l’hem hagut d’adaptar: vam caminar per tal de no bar-
rejar els grups bombolla. Ens va agradar recuperar aques-
ta caminada perquè ens permet veure tota l’escola fent 
una mateixa activitat i veure’ns amb altres grups en els 
diferents recorreguts. Vam gaudir d’aquest entorn tan bu-
còlic que envolta el nostre municipi. En arribar, cada nen 
i nena va rebre un esmorzar de pa amb xocolata i plàtan 
que ens va regalar l’AMPA. 

Gràcies famílies!
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JUBILACIÓ MERCÈ
Qui dia passa any empeny, i enguany 
ens toca acomiadar-nos de la nostra 
estimada mestra de cicle superior: la 
Mercè Mir. Alumnes i  mestres hem 
après i gaudit de la seva simpatia i el 
seu bon fer a diari, així com de tots 
els teus coneixements i passió per 
l’ensenyament. Persona jovial i riallera 
que fa que el dia a dia sigui molt més 
amè per tothom. Et trobarem a faltar 
moltíssim i esperem que en aquesta 
nova etapa que engegues puguis rea-
litzar tots els teus nous projectes. 

Enguany el tancament del curs ha 
sigut diferent. A resultes de no poder 
fer una festa conjunta i oberta als pa-
res a final de curs, des d’un primer 
moment vam acordar que tots els 
alumnes poguessin pujar dalt de l’es-
cenari en algun moment puntual. Cicle 

mitjà va representar l’auca i Cicle Su-
perior va fer la final de la lliga de glo-
sa. Així doncs, aquest era el moment 
de donar protagonisme als nens d’in-
fantil i Cicle Inicial. Cada curs dalt de 
l’escenari ben guapos va interpretar 
una cançó tot ballant. A més, als nens 

de P5 se’ls va graduar posant-los el 
birret i donant-los pas a la nova etapa 
de primària. 

També va ser el moment d’acomia-
dar als alumnes de sisè. Ells en un es-
pai ben ampli, van fer una coreografia 
que cada any fa moure el cos a tota 

Ens ho vam passar molt bé a la festa de l'aigua!
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A dalt, graduació d'alumnes de P-5; a la dreta, 
la graduació dels nens i nenes de Cicle Inicial. A 

les fotos inferiors, la festa del gelat.

l’escola. En acabar, van dedicar cor-
randes a tots els mestres que han tin-
gut al llarg de la seva escolarització.  

Tots aquests últims dies d’escola, 
amb la calor que hem tingut, hem po-
gut gaudir d’un espai molt verd que té 
el Puig d’Arques, que és el  jardinet on 
hi hem pogut passar estones de pati. 
Els nens de sisè hi van celebrar l’es-
morzar de final de curs. Tota l’escola 
va assaborir un premi dolç, un gelat 
ben refrescant.
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ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORALA. S. CASSÀ ROQUETA, S. L. 

Correduria d'assegurances
Plaça de la Coma, 18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)

Tel. 972 46 07 26 / Fax: 972 46 18 86 / e-mail: aroqueta@cassa. com

Diversos moments de la festa de fi de curs.
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Imatges de les marxes escolars i de la sortida a la piscina
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“Els podem tocar?”, “I si ens mosse-
guen?”, “Mira quina cua tan maca que 
tenen!”. Aquestes són algunes de les 
expressions que més vàrem poder 
escoltar, fent referència als cavallets, 
durant la Festa Major d’enguany. I és 
que, ells només surten per la cerca-
vila i balls de Festa Major, i durant els 
actes de la Fira de Santa Tecla. Els 
cavallets es van crear l’any 1988, 
per en Manel Casserres de Solsona, 
i l’abillament va ser realitzat per les 
senyores de la Llar de Jubilats. Estan 
fets de fibra de vidre i n’hi ha set: dos 
de color negre, dos marró fosc, dos 
marró clar i un de blanc, i represen-
ten el poble i els pagesos. De fet, en el 
ball del dilluns de Festa Major, porten 
una falç que simbolitza la importància 
de la pagesia. Aquesta dansa és molt 
solemne i sempre està acompanyada 
per la Cobla Selvatana i dirigida per en 
Quim Cadanet. En canvi, el ball de diu-
menge de Festa Major, és tocat pels 
grallers i timbalers de la Colla Gegan-
tera i és molt alegre. 

Aquest any, a causa de la crisi sani-
tària, no es va poder fer la cercavila 
del dissabte, però, tot i això, els nens 
i nenes del poble van tenir l'oportuni-
tat de veure els gegants, cavallets i 
capgrossos exposats al pati de Can 
Trinxeria. A més, malgrat la intensa 
pluja del diumenge, es van reorganit-
zar els actes i, afortunadament, el di-
lluns vam poder sortir a ballar amb 
tota la faràndula. La situació mete-
orològica va produir nervis, estrès, 
preocupació, impotència, i alguna que 
altra llàgrima entre els membres de 
la Colla. Aquests sentiments afloren 
quan, prèviament, hi havia il·lusió, ga-
nes, empenta i estima cap a la Festa 
Major, i als seus actes. La cultura, al 
darrer any, s’ha vist molt tocada i molt 
perjudicada per la Covid-19, i poder 
tornar a sortir al carrer a ballar ens 
omplia de goig i eufòria. Tanmateix, 
ens vam veure obligats al fet que, al-
guns dels nostres músics, a part de 
tocar la gralla o el timbal, haguessin 
de ballar amb els cavallets o capgros-
sos per la manca de portadors/es. 
Des d’aquí fem una crida a totes aque-
lles persones que estigueu interessa-
des en participar, perquè sereu molt 
benvinguts/des. A continuació, una 
portadora dels cavallets des de fa set 
anys, ens descriu la seva experiència 
i com ho viu: 

“Em van engrescar a portar els ca-
vallets quan tenia setze anys, ara en 
faré vint-i-tres i segueixo, any rere any, 
amb la mateixa il·lusió de participar a 
la Festa Major i aportar el meu granet 
de sorra. Les setmanes prèvies a la 

Els cavallets

Festa, començo a sentir papallones 
a l’estómac, perquè espero amb mol-
tíssimes ganes poder sortir al carrer 
a ballar amb els cavallets. M’encanta 
l’ambient que es crea a cada assaig 
previ. M’encanta la cohesió, l’amistat, 
l’alegria i la felicitat que sento i visc 
durant les cercaviles i els balls. Però 
sobretot, el que m’acaba d’omplir de 
vida són els somriures dels nens i ne-
nes que, embadalits, observen els ca-
vallets i es pregunten si són de veritat, 
si els hi donem menjar o com dormen. 
Només espero poder seguir ballant 
durant molts anys més i que, malgrat 
els estudis i els problemes quotidians, 
no perdi mai les ganes de participar, 
gaudir i viure la Festa Major del meu 
poble que tanta estimació li tinc. Per 

acabar, vull animar als adolescents, 
joves, -i no tan joves- a col·laborar 
amb la Colla Gegantera perquè no es 
perdin aquestes tradicions tan especi-
als i per tant, que els nostres fills/es 
o néts/es puguin viure i sentir la Fes-
ta Major amb la il·lusió d’un infant.”

Volem agrair a totes les persones 
que cada any donen el millor d’ells/
es mateixos/es per fer de la Festa 
Major, uns dies de retrobament, som-
riures, màgia i VIDA. També volem 
agrair a l’Ajuntament de Cassà per 
l’ajuda rebuda i a tots els cassanencs 
i cassanenques que vàreu participar 
activament en alguna de les activitats 
que es van dur a terme.

GRÀCIES!
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Malgrat la calor, els nens i nenes d’In-
fantil no hem parat, aquest mes de 
juny. Com sempre, hem investigat, 
manipulat, jugat amb gel, ens hem em-
brutat, hem tastat i caigut de culs a 
terra. Les nostres mestres saben que, 
com més sentits intervinguin a l’apre-
nentatge, més eficaç i durador serà. 

A Primària tampoc. Aquestes darre-
res setmanes les hem dedicat a conèi-
xer millor el poble a través de gimca-
nes, excursions i sortides. Traslladar 
la classe a l’exterior és una gran ma-
nera d’aprendre de manera viviencial!

Últims 
dies
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PROJECTE DE CINQUÈ
Els nens i nenes de cinquè han tancat el tercer 
trimestre amb un projecte sobre la historia. Al 
llarg d’aquesta setmana han fet un lapbook, 
eixos cronològics i han reproduït estris de 
l’antiguitat. El projecte s’ha fet de manera co-
operativa, i cada grup ha presentat una època 
històrica determinada. 
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Nins,  
Tal i  com  diu  la  mestre  Sílvia;  fa-

rem un discurs amb una introducció, 
un nus i un desenllaç. Molts de nos-
altres portem la vida en aquesta es-
cola i, tot i que aparentem unes ganes 
terribles de  marxar, en  realitat  sa-
bem  que no  és  així.  Ens  hem  en-
dut  records  inoblidables  i el  nos-
tre  cor  serà sempre una pinya.  La 
realitat és que la majoria portem 
tretze anys en  aquesta  escola, 
dins d’aquestes parets taronges i 
les xarxes amb els focus al capda-
munt, que provoquen una petita sen-
sació d’opressió a l’entrar i  una  lli-
bertat  quan  sortim a les cinc.  Les 
coses són així, ai perdó, no existeixen 
coses, sinó  els  quelcom.  Retornant 
al tema principal, ningú oblidarà mai 
els professors d’infantil, els primers 
que ens van veure arribar a molts de 
nosaltres, que sorprenentment eren 
capaços d’aguantar a una vintena de 
nens cridant i xisclant, aguantant va-
lentament el mal de cap que segur 
que els hi apareixia, dia sí i dia tam-
bé.  Molt menys  oblidarem  als  mes-
tres  de primària que ens van anar 
guiant des de primer de primària fins 
arribar a la ESO, veient com passà-
vem de ser uns taps de bassa, a uns 
nois i noies de metro cinquanta (i cap 
amunt), amb tot el que això compor-
ta. És evident que tots recordarem la 
primera vegada a l’ESO quan en Joan 
Ramon ens va dir: “Ara us repartiré 
els exàmens cap per vall, els exàmens 
no jo”. O els moments crítics on esta-
ves de peu i el mestre Miquel et pre-
guntava: “Capital d’Alemanya!” i tu no 
recordaves ni quina era la d’Espanya. 
Tampoc oblidarem els exàmens de bi-
ologia on no sabies ben bé què esta-

Carta dels finalistes
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ves responent i per si de cas afegies 
“i alguns bacteris” o  els Carpe  diem 
que ningú no entenia del tot. Crec que 
coincidim quan dic que la  Salle més 
que una escola, és la gent que hi hem 
conegut i dels quals ens n’endurem 
una part ara que mirem enrere i co-
mencem una nova etapa. Trobarem a 
faltar  les taules de xocolata  als pro-
blemes de matemàtiques, el moment 
en què dos trens es  tropicaran o el 
verb espavilar-se.  Esperem tornar a 
tenir aquelles últimes hores de la set-
mana quan fèiem castellà, o millor en-
cara, informàtica,  i la  paciència d’al-
guns mestres quan algú no feia gaire 
més que parlar i riure. Això sí, desit-
gem que no plogui cada divendres, i 
la mestre Eva ja sap de què parlem. I 
prometem tenir paciència i no perdre 
ni una làmina, no fos cas que suspen-
guéssim el trimestre sencer. Sabem 
amb certesa que ens submergirem 
en un mar d’emocions i ens quedaran 
fotografiats a l’ànima els rostres dels 
companys.  

D’aquí res  començarem un perío-
de  d’empollar  una mica i somiar en 
sintaxis, anàlisis  en forma d’arbre  o 
bé en ADN i la fórmula de l’MRUA. De 
conèixer nova gent,  d’iniciar debats 
d’una hora a partir d’una reflexió  i 
d’ampliar horitzons. Descobrirem que 
el món  és més gran que les quatre 
parets de les aules i els ordinadors. 
Veurem que ja no som aquells nins 
que van entrar per primera vegada a 
l’escola, sinó que ja som uns adults, 
potser joves, però en definitiva uns 
adults. Haurem après a caure i tor-
nar-nos a aixecar, perdre i guanyar, 
esforçar-nos fins a caure rendits i llui-
tar per allò que creiem just. Potser 
no tots ens  retrobarem en un futur, 
però tots recordarem els bons i mals 
moments que vam viure.  Per tant, a 
tot l’alumnat, professorat i als pares 
que sempre han estat al nostre cos-
tat guiant-nos, us volem dir de tot cor, 
moltes gràcies!  

Alumnes de 4t d'ESO, finalistes de 
la Salle Cassà
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PLANTEM LA PAU
La primera setmana de 
juny, La Salle Cassà ha 
participat a la quinzena 
edició de la “Plantem la 
Pau” dels Amics de la 
UNESCO. Ens afegim així 
a la iniciativa dels recor-
regut dels Jardins per la 
Pau, pensada per cons-
truir un món millor, més 
net i sostenible. Gràcies 
a tots i totes per fer-ho 
possible, l’arbre creix fort 
i saludable al nostre pati!

RENOVEM EL CERTIFICAT MULTILINGÜE
El dimarts 8 de juny la nostra escola va renovar el cer-
tificat d’escola multilingüe que atorga la FECC. Aquest 
certificat garanteix que l’escola duu a terme la imple-
mentació de les llengües estrangeres en el dia a dia es-
colar. Per assolir-lo, cal superar una inspecció rigorosa 
i exigent, i per tant renovar-lo sempre és una alegria i 
un privilegi

Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai
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Puntualment com cada any, pels volts 
de Sant Joan va arribar el final de curs, 
aquesta vegada el més complex, intens 
i estressant dels que mai havíem viscut. 
I, doncs, toca fer-ne el balanç, tant dels 
resultats acadèmics com de la incidència 
del virus.

Pel que fa a les dades d’aquest darrer 
capítol, hem tingut al llarg del curs 2020-
21 fins a 17 grups confinats, s’han fet 
1173 PCR als alumnes (i també al pro-
fessorat que ho va voler), 42 alumnes 
han donat un resultat positiu a les proves 
i, malgrat tot, hem tancat el curs amb to-
tes les classes presencials (excepte a se-
gon de Batxillerat, per prevenció davant 
les PAU) i amb uns resultats acadèmics 
que podem considerar molt bons, si no 
excel·lents.

Així, al primer cicle d’ESO ha promoci-
onat el 99% dels alumnes; a 3r d’ESO, 
el 98% i, a 4t curs, ha graduat el 92% 
dels joves que acaben l’etapa d’escolarit-
zació obligatòria. Només hi ha hagut 9 
alumnes que no han graduat, d’un total 
de més de 120. Pel que fa al Batxillerat, 
el primer curs encara no està tancat per-
què falta la convocatòria de setembre, 
mentre que a segon hi haurà entre dos i 
quatre repetidors. 

Com els últims anys, en les proves 
d’accés a la Universitat hem fet el ple: 69 
alumnes aprovats de 69 de presentats, 
amb la particularitat que enguany hi ha 
hagut quatre d’aquests alumnes que han 
obtingut una nota mitjana de 9 o superi-
or. El Departament d’Ensenyament ha fet 
arribar al centre una nota de felicitació 

Premis, graduacions i jubileu
Tres imatges del final de curs (activitats de platja, equip de l'Institut i les tres jubilades) i la portada del treball guardonat.
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pels resultats i, òbviament, aquests alumnes que han excel·lit 
rebran el reconeixement oportú per part de la Generalitat de 
Catalunya.

Continuant amb l’apartat de premis, com ja us informàvem 
en la crònica anterior, en Joan Tubert (B1A) va rebre el guar-
dó que el reconeix com a millor estudiant de Batxillerat del 
Fem Matemàtiques; Òmnium Cultural, entitat que organitza 
el Premi Sambori de narrativa juvenil, ens ha reconegut amb 
un diploma la participació en aquest concurs i, finalment, la 
Laura Fuentes Ibars, de segon de Batxillerat, ha estat una 
dels cinc finalistes dels Premis UB-Santander, en la modalitat 
de Química, a treballs de recerca pel seu estudi titulat Cre-
ació de sabons artesanals. L'acte de lliurament del premi 
va tenir lloc el 5 de juliol al paranimf de l'edifici històric de la 
Universitat de Barcelona. L’enhorabona a tothom!

AiguA, LLum, instAL·LAcions soLArs, gAs, 
cALefAcció, Aire condicionAt, domòticA. . . 

C/Ardenya, 9 / 17244 Cassà de la Selva
972 46 44 50 / 620 01 09 92

email: info@itcassa. com

Fotografies de la sortida a Tossa i l'Aquadiver.
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SORTIDES FI DE CURS
L’última setmana de curs va ser aprofi-
tada per fer un seguit de sortides que 
convenien a tothom, bàsicament de ca-
ràcter lúdic i per fer esport i celebrar el 
final de curs. Segon i tercer d’ESO van 

anar a l’Aquadiver i a Sant Feliu, respec-
tivament; quart d’ESO va realitzar una 
cursa d’orientació als boscos de Can 
Vilallonga, que va guanyar la parella 
formada per Biel Borrell i Roger Vallès 
(noms recurrents en altres cròniques 

del curs), i segon de Batxillerat va des-
plaçar-se fins a Tossa de Mar per fer 
esports aquàtics i de platja. De totes 
les activitats, n’hi ha informació gràfica.

D’altra banda, la Montse Llach, co-
ordinadora del Servei comunitari de 

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E. O. 
B. (Barcelona) i 

per la Universitat 
de Maidstone 
(Anglaterra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93

Sortides a Tossa i Sant Feliu
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l’institut, ens ha volgut agrair a tothom 
que hi ha participat, la col·laboració a 
l’hora de tirar endavant aquesta activi-
tat implantada pel Departament des de 
fa uns anys i que consisteix a realitzar 
tasques en benefici del comú, sobre-
tot de sectors socials més desfavorits. 
Aquest any ha calgut adaptar-nos a les 
noves necessitats que ens ha portat la 
pandèmia i s'han fet mascaretes, un re-
capte d'aliments des de l'institut, videos 
divulgatius de l'ús de les mascaretes i el 
gel hidroalcohòlic i fins i tot un video de 
presentació de l'institut. Tot plegat ha 
fet que el curs hagi estat diferent, però 

tot i això hem sentit que la nostra feina 
i aportació era benvinguda i necessària.

De cares al curs vinent, s’anuncien 
novetats: el centre creix en nombre 
d’alumnes i fan falta nous espais per 
fer-hi classe. També s’haurà de revi-
sar el pla de digitalització perquè amb 
els ordinadors que tenim ja no en fem 
prou. I caldrà estar expectants pel que 
fa a la normativa de prevenció de la co-
vid-19, ja que sembla que, malaurada-
ment, continuarà…

I bé, com cada any, s’havia de cele-
brar l’acte de graduació de la promo-
ció 2019-21, la de la pandèmia, i es 

va optar per fer-lo presencial però amb 
totes les prevencions i força imagina-
ció. La coordinadora de Batxillerat, la 
Roser Carles, ens ho explica al final de 
la crònica.

TRES JUBILACIONS
Però potser l’acte més entranyable i 
emotiu encara havia d’arribar coincidint 
amb el final del mes, i del curs. I és que 
enguany es jubilaven d’una tacada tres 
professores que han deixat petja a l’ins-
titut, cadascuna des de la seva especi-
alitat i amb la seva manera particular 
de fer. I de ser. Es tracta de l’Imma Arti-

• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www. tottan. com
c. e. : info@tottan. com

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14. 30

Prova d'ortientació a can Vilallonga
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gues, professora de Llengua castellana 
i literatura i apassionada de la lectura; 
la Cristina Abellí, professora de Visual i 
Plàstica (allò que en dèiem Dibuix) i que 
ha batallat per fer sortir la sensibilitat 
dels seus alumnes, i la Roser Carles, 
professora de Llengua catalana i litera-

tura, coordinadora de Batxillerat, com 
dèiem abans, i enamorada de l’Àfrica. 
En conjunt, com es destacava en l’acte 
d’homenatge i de celebració que vam 
fer a la pista amb graderia de l’institut, 
entre les tres han acumulat un segle 
(sic: un segle!) de docència a Cassà. És 

allò de tota una vida laboral dedicada a 
un poble, a fer pujar els nois i les noies 
que tot just comencen a descobrir les 
seves vocacions. Les vocacions de l’Im-
ma, de la Cristina i de la Roser estan 
fora de tot dubte. Feliç jubileu! I bon es-
tiu a tothom.

Diversos moments de l'acte de comiat per jubi-
lació de les professores Ima Artigues, Cristina 
Abellí i Roser Carles (d'esquerra a dreta en les 

imatges superiors).
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ACTE DE COMIAT DE 2N DE BATXILLERAT
El passat 18 de juny vam celebrar l’acte de comiat de la 
promoció 19-21 de l’institut, que enguany ha acabat 2n 
de Batxillerat.

L’acte es va fer al pati de l’institut, on hi havia l’alumnat i 
el professorat i va ser retransmès en directe, gràcies a la 
col·laboració de l’AMPA, per tal que les famílies el pogues-
sin seguir des de casa.

Va ser un acte molt emotiu, que a tots ens feia molta 
il·lusió de poder celebrar després del Batxillerat atípic que 
hem hagut de viure aquests dos darrers cursos.

Emotivitat que es va fer sentir en les paraules de tot-
hom: dels alumnes que van agrair l’acompanyament dels 
professors i també de les famílies. Dintre les parets de 
l’institut han crescut acadèmicament i també personal-
ment; van recordar bons moments, riures, aprenentatges 
i amics, l’empenta que han necessitat per sortir-se’n, i no 
es van oblidar de donar l’enhorabona i desitjar sort als 
companys ara que s’obren les portes d’un nou futur. Van 
assegurar que dirien que venien d’un lloc on l’ensenyament 
va més enllà dels aprenentatges.

El Director del centre, l’Alcalde de Cassà i el President 
de l’AMPA també van voler ser-hi per acomiadar-los i de-
sitjar-los sort.  Les tutores també van voler recordar la 
singularitat del curs i la gran força que han tingut els alum-
nes  per a superar els entrebancs i van encoratjar-los a 
emportar-se una maleta plena d’il·lusió, empenta i resilièn-
cia, sempre obrint  portes per mirar més enllà.

L’acte també va comptar amb magnífiques actuacions 
musicals preparades pels alumnes.

Com deien els alumnes, ara  que deixen la infància enre-
re,  volen gaudir de la força de l’estiu per poder empren-
dre amb il·lusió el camí cap a la universitat.

De ben segur que l’institut els enyorarà. Molta sort a 
tots!!

Entitats Institut de Cassà
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Benvolgudes famílies,
Amb aquestes línies us volem presen-
tar l’ AMPA de l’institut de Cassà de 
la Selva, qui som, què fem, quines 
activitats hem pogut desenvolupar en 
aquestes condicions tan excepcionals 
que ens ha tocat viure a tots plegats 
per culpa del COVID 19 i el que tenim 
previst fer per al curs vinent.

L’AMPA som un grup de persones 
motivades de Cassà, de Riudellots i de 
Campllong que ens reunim com a mí-
nim 1 cop al mes. Periòdicament tam-
bé ens reunim amb l’equip directiu del 
centre per a intercanviar informació i 
coordinar les actuacions que portem 
a terme.

Ens comuniquem amb les famílies 
sòcies mitjançant correu electrònic 
i a través del grup de distribució del 
mòbil de l’AMPA 633045761, perquè 
estiguin informades i puguin disfrutar 
de les activitats i tasques organitzades 
per l’AMPA.

Pel que fa a les activitats i serveis 
que ofereix l’AMPA, a continuació us 
mostrem el que s’ha portat a terme 
durant aquest curs 2020-2021:

1. Servei de compra de llibres amb 
la possibilitat de Reciclatge a través 
d’Iddink.

2. Pagament d’una part de la par-
tida de MATERIAL DE DESINFECCIÓ 
PERSONAL de l’Institut per lluitar con-
tra el COVID 19 (dispensadors, gel, 
paper, etc).

3. Pagament íntegra de 5 TAULES 
DE FUSTA instal·lades en forma de 
ventall al pati dret de l’entrada perquè 
es puguin utilitzar per TOTS ELS ES-
TUDIANTS DE L’INSTITUT, tant per fer 
classes a l’exterior com per les hores 
dels patis.

4. Pagament del material necessari 
per la construcció de 5 PAPERERES 
per instal·lar-les al costat de les taules. 
PROJECTE ESCOLA OBERTA.

5. Pagament de 25 micròfons amb 

ALTAVEUS pel professorat perquè se 
sentin millor les classes.

6 Pagament de 2 impressores 3D.
7. Taller en línea de “Com parlar 

amb els fills de sexualitat” impartit per 
la sexòloga i docent Marina Castro.

8. Subvenció del 25% de les taxes 
dels exàmens de Cambridge d’Anglès i 
el Delf de Francès.

9. Aportació econòmica de 50,00 € 
pels Premis Sant Jordi (apostant pel 
comerç local, llibreries de Cassà i Es-
tanc de Riudellots).

10. Suport i col.laboració especial 
en el Comiat de Segon de Batxillerat 
(pagament de l’Orla i el vídeo)

11. Suport i col.laboració especial 
en el Comiat de 4t d’ESO. Pagament 
excursió de l’Aquadiver)

Les aportacions i activitats orga-
nitzades les hem fet coordinadament 
amb les necessitats i peticions de 
l’Equip Directiu de l’Institut.

CURS 2021/22
Pel que fa al curs vinent, ja estem 

preparant la nova inscripció a l’AMPA 
del curs  2021-2022 que us farem 
arribar i, ja estem preparant les activi-
tats que volem portar a terme perquè 
TOTS ELS SOCIS SE’N PUGUIN BENE-
FICIAR:

1. Servei de compra de llibres amb 
la possibilitat de Reciclatge i de les lli-
cències de llibres electrònics a través 
d’Iddink

2. MILLORA DEL WIFI de l’Institut, 
més potent, més segur i que arribi a 
totes les aules.

3.  Curs de tècniques d’Estudi a pri-
mer i segon d’ESO.

4. Xerrada / Taller (en línea si és 
necessari) de Paco Cascón sobre la 
“Resolució de conflictes” (Assessor de 
diferents centres educatius d’infantil, 
primària i secundaria en temes de re-
solució de conflictes, convivència, pre-
venció de la violència i l'assetjament, 

Activitats de l'AMPA

educació per a la pau i els drets hu-
mans, des de l'any 1992).

5. Pagament d’una part de la par-
tida de MATERIAL DE DESINFECCIÓ 
PERSONAL de l’Institut per lluitar con-
tra el COVID 19 (dispensadors, gel, 
paper, etc).

6. Altres necessitats que ens comu-
niqui l’Equip Directiu.

7. Altres aportacions que ens comu-
niquin els pares/mares a través dels 
canals establerts.

Agraïm la col.laboració dels tots 
els pares i mares socis perquè sense 
vosaltres no seríem possible i també 
volem agraïr la col.laboració dels Ajun-
taments de Cassà de la Selva, de Riu-
dellots de la Selva i de Campllong per 
donar-nos suport.

Salutacions cordials

AMPA de l’ Institut de Cassà de la 
Selva

Dades de contacte: http://ampa-
iescassa.blogspot.com/  -  https://
agora.xtec.cat/iescassa  -  ampa.ies.
cassa@gmail.com. Grup de difusió de 
Whatsapp 633045761. 
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Hem arribat a fi de curs i en les darre-
res setmanes hem dut a terme diver-
ses activitats, sempre amb les restri-
cions i prevenció que ens  ha imposat 
la pandèmia. 

En aquestes pàgines, repassem al-
gunes d'aquestes activitats

COMIAT A SISÈ
El dia 22 de juny, la nostra escola va 
acomiadar els i les alumnes de sisè. 
Primer la direcció del centre els va 
dedicar unes paraules  i després dos 
alumnes de cada nivell  van llegir un 
petit escrit  per recordar-los que han 
format part de la nostra escola i que 

sempre els recordarem.
També els van desitjar bona sort en 

la nova etapa que començaran el curs 
vinent a l’institut.

L’acte va acabar amb  la cançó: 
L’hora dels adéus que va cantar i ba-
llar cada grup bombolla. Tot va ser 
molt emotiu.

CICLE MITJÀ I 
SUPERIOR VISITEN LA 
PISCINA MUNICIPAL 
DE CASSÀ DE LA 
SELVA
El dia 18 de juny els alum-
nes de cicle mitjà i cicle 
superior van poder anar a 
la piscina per gaudir d’un 
refrescant bany. Va ser 
una altra manera diverti-
da d’anar tancant aquest 
curs.

Activitats de fi de curs i 
comiat als nens i nenes de 6è

A les imatges superiors, diversos moments de la festa de comiat als nenes i nens que han han fet sisè.
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ELS DE 6È, DE COLÒNI-
ES A CAN MAIOL
Els dies 14 i 15 de juny hem 
fet les colònies de final de 
primària amb les noies i els 
nois de sisè a Can Maiol. 
També es va aprofitar per 
fer-los la festa de comiat. 
Habitualment aquesta fes-
ta es feia amb les famílies, 
que sopaven a l’escola junt 
amb els/les mestres que 
havien tingut als nens i ne-
nes. El Covid ha canviat els 
plans d’aquesta festa però 
ens ho vam passar igual de 
bé!

PROVES CANGUR 2021
En Gerard Codina de 6è B ha rebut una menció honorífica 
per haver quedat en el lloc núm. 34 de les Proves Can-
gur en l'àmbit de Catalunya. En Gerard ha competit amb 
12.344 participants.

Haver rebut aquesta menció honorífica li dóna la possibi-
litat de participar en el Campus-Cangur que es realitzarà al 
mes de setembre. Moltes Felicitats!
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FESTA FINAL DE CURS
Enguany, les i els alumnes de tercer hem estat els organit-
zadors de la festa de final de curs a l'Escola Aldric.

Degut a la situació de pandèmia i de restricicons, aquesta 
festa s’ha celebrat en diferents dies, tot respectant els 
grups bombolla.  
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Aquest estiu no s’ha aturat l’activitat 
esportiva al camp d’esports Municipal, 
ja que  tot i la fi de les competicions, 
des de la UD Cassà s’ha continuat 
amb activitats destinades  a mantenir 
el caliu esportiu del futbol al nostre 

poble; una de les activitats amb més 
èxit han estat els camps  d’estiu.  

Als entrenaments d’estiu de la Unió 
Esportiva Cassà hi han participat un 
total de 150 nens i nenes. Enguany, 
des de la darrera setmana de juny 

fins a finals de juliol els infants i joves 
del municipi han dut a terme entrena-
ments específics de futbol i diferents 
activitats juntament amb l’equip de 
monitors/es del club.

 Des del club s’ha fet una inversió 

A l'estiu, també hi ha futbol
Els entrenaments d'estiu han aplegat 150 nois i noies al camp de futbol durant els matins del mes de juliol.
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de material per tal de millorar les ac-
tivitats i fomentar les activitats rela-
cionades amb el futbol als seus par-
ticipants. A més, hem anat diverses 
vegades amb les bicicletes fins a la 
Pineda Fosca, hem organitzat torne-
jos i gimcanes i hem fet jocs d’aigua 
fer front a la intensa calor. En aquest 
sentit, cada dia passem una estona 
a la piscina per fer una remullada i 
estar més fresquets.

 També s’ha fet sortida al parc aquà-
tic WaterWorld de Lloret de Mar. Fi-
nalment, l’última setmana de juliol es 
van dur a terme les esperades colòni-
es a Can Caballé, Aiguaviva, on realit-
zaren curses d’orientació, gimcanes i 
jocs populars. Una excel·lent manera 
de tancar l’estiu i l’etapa dels entre-
naments d’estiu per a tots els joves 
esportistes que estimen el futbol!

TORNEIG DE FUTBOL 7
Mentre al matí hi ha l'activitat dels en-
trenaments d'estiu, cada vespre i nit 
el camp de futbol de Cassà ha estat 
l'escenari del torneig de futbol 7 que 
cada estiu és una cita inexcusable per 

a jugadors de totes les edats.
Més de 50 equips de diferents ca-

tegories han disputat aquest torneig 
que, després d’un mes ha finalitzat la 
seva competició a finals de juliol amb 
els partits corresponents a les fases 

Diversos moments d'un dia d'activitats a les sessions d'entrenaments d'estiu.

finals de cada categoria.
Enguany, novament ha calgut extremar les 

mesures de protecció anticovid especialment 
controlant l’ús de les mascaretes a les instal-
lacions i la temperatura de tots els participants 
en aquest torneig.

PREPARANT LA NOVA TEMPORADA: 
MÉS EQUIPS
Aprofitant l'estiu des de la UD Cassà s'estan fent 
els preparatius per endegar en plenes condici-
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Aparells d’aire condicionat, electrodomèstics 
i mobles de cuina

C/ de la Via, 19 - Cassà de la Selva 
 Tel. 972 46 07 11 contacte@lavia.cat

ons la nova temporada que es preveu 
que tingui algun equip més que l'any 
passat i dels 21 es podria arribar als 
24 o 25, atès el ritme de les inscrip-
cions dels nois i noies que volen jugar 
a futbol al nostre poble; un d’aquests 
equips seria de futbol formatiu feme-
ní, cosa que demostra que l’esport 
femení, una de les apostes del club, 
està arrelant en les nenes i noies de 
Cassà.

Per tal de donar un millor servei a 
tots els esportistes, amb el suport de 
l'ajuntament de Cassà s'han arranjat 
els vestidors vells del camp, eliminant 
les zones de dutxa; aquests espais 
que ara s’utilitzaran per a diferents 
activitats de suport a la pràctica es-
portiva, a la formació d’entrenadors i 
a la recuperació física. Des del club 
s'han adquirit diferents aparells des-

tinats a aquestes activitats; la prepa-
ració dels nous espais  la van fer els 
propis entrenadors i tècnics que van 
encarregar-se de fer la neteja dels lo-

cals i adequar el material en els nous 
espais , cosa que permetrà una millor 
organització de la feina de jugadors/
ores i entrenadors/ores.

Activitats dels entrenaments i, a la dreta, 
ordenant el material per a la preparació física i 

recuperació de jugadors i jugadores.
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He anat a les oficines del 
F.D.Cassanenc al comença-
ment del mes de juliol i he es-
tat parlant amb la coordinado-
ra dels Entrenaments d'Estiu 
del Foment Deportiu Cassa-
nenc, Belen González, la qual 
ens ha informat de les tres 
seccions del club que fan les 
activitats aquest estiu.

Es van començar aquestes 
activitats el 23 de juny i acaba-
ran el 30 de juliol amb horaris 
que van des de dos quarts de 
nou del matí fins a les tres de 
la tarda, de dilluns a divendres.

A la secció d'Hoquei Patins 
hi ha quatre monitors que són 
Marc Reixach, Oriol Torres, 
Eduard Masferrer i Sebastiá 
Montcusí, amb 37 partici-
pants.

A la secció de Patinatge hi 
ha set monitors: Jinli Huertas, 
Silvia Currius, Ana Torres, Ma-
rina Tomás, Nuri Tomás, Lau-
ra Alba i David Canyet; en total 
hi ha  uns 64 participants.

Als entrenaments de la sec-
ció de Bàsquet hi ha cinc mo-
nitors i monitores: Clara Bus-
quets, Claudia Garcia, Cristina 
Porsell, Joel Abulí i Iker Cue-
llar. Hi particen 38 nens i ne-
nes.

A part de les activitats de 
cada secció (bàsquet, patinat-

Entrenaments d'estiu de l'FDC
A la foto superior, els nens i nenes participants als entrenaments d'hoquei; a sota, a la dreta, els de bàsquet i patinatge.
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ge i hoquei) han fet servir el pavelló el 
F.D. Cassanenc, el PAV3 i  també han 
fet sortides amb bicicleta a la Pineda 
Fosca on han fet diferents jocs. Tam-
bé s'han repartit per grups per anar a 
la piscina descoberta municipal.

X. Carrera

En aquestes fotografies hi podem veure la coordinadora, Belén Gonzàlez, i grups de monitors de 
bàsquet i patinatge amb algunes participants, al pav3.

Mútues concertades: DKV, Medifiatc, Sanitas, 
Mútua General de Catalunya, CASER
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A l'esquerra, l'equip preinfantil masculí del Foment. Drets: David Suñer, David Puigmolé, Eduard Artero (entrenador, Marti Amores, Adriá Solench; 
ajupits: Oriol Nin, Cesc Amat, Aniol Pérez, Martí Duran. A la dreta, l'equip mini masculí. Drets: David Palomo, Marc Masachs (entrenador), Arcadi 
Vilá, Joan Teixidor(entrenador), Biel Serra; ajupits: Eloi Reyes, Pau Fajula, Tomeu Defranchi i Joan Bou.

Acabem la temporada de bàsquet,  
marcada per la pandèmia de Co-
vid-19, amb els següents resultats en 
les diferents competicions on juguen 
els equips de l'FD Cassanenc:

SOTS 21 MASCULÍ PREFERENT
FD Cassanenc 79 - CB P. Dalt 47
Cassanenc: Marc Delos (15), Torren-
tó (19), Roca (8), Torrent, Ortega (9), 
Ferre (18), Benages, Massegur, Prie-

to (5). 18 faltes pers; eliminat Roca; 
10 de 13 tirs lliures; 9 triples: 3 
Marc Delos, 3 Torrentó, Ortega, Pri-
eto, Ferre. Parcials cada 5 minuts: 
23-15, 39-22, 61-35, 75-47.

Fi d'una temporada atípica
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Últim partit d'aquesta temporada on 
l'equip cassanenc ha passat per so-
bre del seu rival; els jugadors ho han 
donat tot a la pista fent un gran par-
tit. Amb aquesta victòria l'entrenador 
Raül Masallé s'acomiada dels juga-
dors i del club, ja que no tornarà a 
entrenar al FD Cassanenc després de 
moltes temporades al club.

1A CATALANA SÈNIOR FEMENÍ
FD Cassanenc 75 - Argentona 47
Cassanenc: Pairó (9), Ripoll (6), Mar-
tinez (4), Oduber (6), Gonzalez (5), 
Diez, Barnés (9), Asso (4), Mayoral 
(23), Ramirez (7). 19 faltes pers; 
cap eliminada; 10 de 16 tirs lliures; 
5 triples: Mayoral, Barnés, Gonzalez, 
Asso i Ramirez. Parcial cada 5 mi-
nuts: 20-4, 36-11, 56-29, 75-47.
El Foment va anar per feina des de 
el primer minut i en acabar el primer 
quart el lluminós marcava un clar 20-
4; s'havia fet una molt bona defensa, 
pressionant al rival a tota la pista, 
cosa que va dificultar les accions ata-
cants de les visitants. El nostre equip 
va continuar amb el mateix ritme de 
joc fins a arribar al final del partit amb 
el resultat de 75-47.

Amb aquest partit s'acaba aquest 
campionat de la Covid-19 en el que 
l'equip cassanenc ha jugat 9 partits 
amb 8 victòries i 1 derrota, amb 591 
cistelles a favor i 411 en contra.

JÚNIOR MASCULÍ
FASE FINAL: La fase final la juguen en 
el grup 01, CB Llagostera, F.E. Begur 
i el FD Cassanenc.
 CB Llagostera 39 - FD Cassanenc 
44
Cassanenc: Cuéllar (4), Piña (9), Avi-
lés, Tena (18), Freixa (5), Comalada 
(5). Parcials: 10-17, 25-30, 37-37, 
39-44.
Partit de la màxima rivalitat entre 
el Llagostera i el Cassà, amb molta 
igualtat. Al final dels 40 minuts els 
cassanencs han estat més encertats 
en el tir i s'han emportat la victòria.
FD Cassanenc 57 - F.E.Begur 27
L'equip júnior masculí acaba aquesta 
fase final al primer lloc amb 2 partits 
jugats amb 2 victòries i cap derrota. 
Amb 101 cistelles a favor i 66 ciste-
lles en contra.

CADET MASCULÍ 
Tornada: 12 de juny.
CB Bescanó 48 - FD Cassanenc 71

CADET FEMENI
Tornada: 12 de juny
FD Cassanenc 22 - CB Campdeva-
nol 39

PRE- INFANTIL MASCULÍ  
FASE FINAL - GRUP 02 - NIVELL B
Anada: 5 de juny 2021.
Montessori 77 - FD Cassanenc 39
Tornada: 18 de juny.
FD Cassanenc 50 - Montessori 68

PRE-INFANTIL FEMENÍ
FASE FINAL - GRUP 04 - NIVELL B
Anada: 5 de juny 2021.
FD Cassanenc 30 - CB Torroella 76
Tornada: 12 de juny.
CB Torroella 38 - FD Cassanenc 37

MINI MASCULÍ 
Tornada: 12 de juny.
CB Sant Gregori 74 - FD Cassa-
nenc 30

MINI FEMENÍ 
FASE FINAL - GRUP 04 - NIVELL B
Anada: 5 de juny 2021.
FD Cassanenc 65 - B.C. Fontajau 
39
Tornada: 12 de juny.
B.C.Fontajau 66 - FD Cassanenc 
39

PRE-MINI MASCULÍ
FASE FINAL - GRUP 01 - NIVELL B.
Anada: 8 de juny 2021 
FD Cassanenc 27 - Bisbal B. 77
Tornada: 12 de juny.
Bisbal Bàsquet 86 - FD Cassanenc 
36

PREMINI FEMENÍ 
FASE FINAL - GRUP 02 - NIVELL B 
Anada: 5 de juny 2021: FD Cassa-
nenc 67 - G.E i E.G –Uni Girona 17
Tornada: 19 de juny: G.E.i.E.G- Uni 
Girona 25 - FD Cassanenc 66
L'equip de Premini femení ha demos-
trat al llarg d'aquesta temporada que 
hagués estat un dels equips sorpre-
sa per poder assolir un campionat. 
Aquest equip si continua treballant 
com ho ha fet fins ara i manté el ma-
teix bloc de jugadores, en el futur pot 
ser un equip campió.

S'acaba una temporada 2020-
2021 on els equips de bàsquet que 
han valgut disputar partits ha estat 
una experiència positiva, demostrant 
que l'esport tot i patir la Covid-19 a 
sobre s'ha pogut practicar, natural-
ment fent cas de les advertències 
sanitàries. Esperem que en la nova 
temporada 2021-2022 sigui la de 
normalitat en tots els aspectes.

L'equip del Foment de mini femení: drets: 
Cristina Porsell (ajudant d'entrenador), Aina 
Basacoma, Martina Pozo, Anna Vilá, Gerard 

Jiménez (entrenador); ajupides: Arlet Bou, Elia 
Duran, Jana Esparraguera, Mariona Lloveras, 

Marina Valentí.

juliol 2021 · núm. 821 · Llumiguia    83



Esports FD Cassanenc / Bàsquet 

Estem al 8 de juliol (dijous) del 2021; 
hem  anat a veure l'Albert Arderiu, a 
casa seva, per parlar de  la seva tas-
ca com a entrenador  de l'equip de 2a 
catalana sènior masculí de l'FD Cassa-
nenc
Per què no ha competit l'equip en 
aquesta temporada 2020 - 21?
No s'ha competit perquè el risc no 
valia la recompensa. Ha estat un any 
on ni es pujava ni es baixava i on els 
que han jugat, no ho han fet tampoc 
de forma continuada. Llavors, després 
d'avaluar la situació i de parlar amb 
l'equip, per majoria , es va decidir no 
competir aquesta temporada i esperar 
la següent. Les situacions personals 
de cadascú van ser determinants per 
prendre aquesta decisió. Malgrat això, 
després de Setmana Santa vam tornar 
a entrenar i ens ha servit per comen-
çar la pretemporada.
Com pot afectar tota una tempora-
da sense competir?
És una incògnita. Després d'un any i 
mig on ningú ha competit en condici-
ons normals, no sabem que passarà 
exactament. D'inici, una de les pri-
meres conseqüències, i que per sort 
a nosaltres no ens ha afectat, és el 
nombre de baixes que hi ha hagut. Per 
altra banda la pròxima pretemporada 
serà delicada perquè si apretem mas-
sa hi ha molt de risc de lesions mus-
culars... Es pot fer massa llarga tant a 
nivell físic com mental.
Com valores l'activitat dels entre-
naments d'aquesta temporada?
En general correcte; sí que és cert que 
no pot ser mai  com quan els caps de 
setmana hi ha partit, però els jugadors 
estan implicats i han entrenat bé du-
rant aquests mesos.

Ens ha servit per treure la mandra 
a algun que estava molt bé al sofà de 
casa, per avaluar l'estat físic dels ju-
gadors i sobretot per tornar a agafar 
tacte amb la pilota i reunir-nos de nou.
De cara a la nova temporada 2021-
2022 ens podries donar les altes i 
baixes i els llocs que ocupen en la 
pista i d'on provenen els jugadors 
nous?
A nivell de baixes, tot i que són sensi-
bles, com ja he dit ens ha afectat poc. 
Bàsicament n'hi ha dos: per una banda 
l'Albert Ros, que després d'un temps 
llarg amb nosaltres, serà baixa per la 
pròxima temporada. No se li ha d'ex-
plicar a ningú la importància que tenia 
per nosaltres, no només per l'anotació 

sinó pel lideratge i per tot el que ense-
nyava als jugadors més joves; espero 
que després de tants anys, tots hàgim 
après realment d'ell i siguem capaços 
de fer un pas endavant per pal·liar 
aquesta baixa. I per altra banda tenim 
en Marc Busquets, una altra baixa 
sensible per nosaltres que espero que 
no sigui definitiva i el puguem fer canvi-
ar d'opinió; però a dia d'avui, és baixa. 
Ell també feia molts anys que era amb 
nosaltres i també serà una baixa molt 
difícil de suplir sobretot pel seu saber 
estar a la pista, per com llegia els 
moments i el que l'equip necessitava; 
tenia una gran  capacitat de generar, 
amb i sense pilota; sempre que es mo-
via passava alguna cosa positiva.

Pel que fa a les altes, n'hi ha tres: 
en Martí Torrent i en Guillem Torren-
tó, un dos i un tres-quatre respectiva-
ment, que venen  del sots-21 prefe-
rent per ajudar-nos. I a més a més hi 
ha la incorporació de l'Eric Milán, un 
aler provinent del Pallejà de Copa Cata-
lunya que segur que sumarà en molts 
aspectes del joc. A part d’això, sembla 
que tindrem un Sènior B liderat per en 
Damià Xifra a 3a Catalana amb juga-
dors molt interessants que ens podran 
ajudar tant en els entrenaments com 
en els partits.
Quan començarà la pretemporada?
La pretemporada començarà el dia 
16 d'agost. D'aquesta forma tindrem 
6 setmanes de pretemporada més 
la setena que serà la primera de lli-

ga. Serà una pretemporada una mica 
més llarga del que solem fer, però ve-
nint d'on venim és necessari. Val més 
allargar-la i poder augmentar les càr-
regues més progressivament que no 
pas amb menys temps i córrer el risc 
de passar-nos amb les càrregues i 
amb la intensitat. A més a més amb 
tres incorporacions i les dues baixes, 
s'hauran d'agafar nous rols, els  juga-
dors hauran de trobar el seu lloc dins 
l'engranatge i caldrà molt treball tàctic 
perquè els nous coneguin i funcionin 
amb les nostres normes.
Ja hi penses en el IX Torneig de bàs-
quet ”XEVI CARRERA”?
Sí que hi pensem; és una de les nos-
tres dates fixes de pretemporada que 
ens serveix per tenir un rival de més 
categoria que ens permet treballar i 
posar-nos a punt per la  temporada. 
Sé que no estem habituats a gua-
nyar-lo, i molts cops em pregunten per 
què no porto un rival de menor cate-
goria, però la realitat és que juguem 
el Torneig en una fase avançada de la 
pretemporada i el que necessitem és 
una altra cosa, un rival que ens porti al 
límit de veritat, malgrat tot, la nostra 
intenció  sempre és guanyar-lo.

És una mica tard, són quasi les 9 
del vespre, la xerrada ha estat interes-
sant. Ens fem la foto i ens acomiadem 
de l'Albert, fins al 16 d'agost que co-
mençarà la pretemporada.

Xavier Carrera

'És una incògnita el que passarà 
després d'un any sense jugar'

Entrevista amb Albert Arderiu, entrenador del sènior de 2a catalana
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Joan Caldas, exmembre de la junta de bàsquet del Foment

'A la Diada del bàsquet hi 
havia 700 jugadors a Cassà'
Una de les persones que va entrar 
a la junta del F.D.Cassanenc, va ser 
en Joan Caldas; ell és una persona 
de poques paraules en fer-li aquesta 
entrevista, però sé molt bé que ha 
estat treballant durant molts anys 
pel bàsquet, tant a Cassà, com tam-
bé va estar durant 10 anys dintre de 
la Territorial Gironina de Bàsquet; en 
aquest aspecte el recordo quan a fi-
nals de cada temporada cap al mes 
de juny al pavelló de Llambilles es feia 
el repartiment de trofeus (campions 
i sots-campions) de totes les cate-
gories masculí i femení. Dues hores 
abans molts col·laboradors prepara-
ven una gran quantitat d'entrepans 
per els nois i noies, entrenadors, de-
legats i pares acompanyants; ell era 
un d'aquest col·laboradors. Fins i tot 
els últims anys que ja no estava dintre 
de la junta de la Federació també hi 
col·laborava.

També el recordo en la tempora-
da 2008-2009 que va estar present 
com a representant de la Federació 
Catalana de Bàsquet, en l'entrega del 
trofeu a l'equip de 2a Catalana Sèni-
or masculí  B del F.D.Cassanenc, que 
va quedar campió de Catalunya en un 
acte que es va celebrar al pavelló de 
l'FDC. Actualment també col·labora 
quan fem la diada dels veterans i vete-
ranes el dia 26 de desembre a Cassà; 
en Joan va nàixer el 8 de setembre 
del 1957
Com és que entressis a la junta del 
Foment?

Com recordes, tu mateix Xevi Carre-
ra en va demanar l'ajut, ja que falta-
va gent a la junta dintre de la secció 
de bàsquet. I vàrem entrar en Jaume 
Freixas, en Pere Joan Xifre i jo.
Recordes els companys d'aquella 
junta?
L'any 1997 vaig entrar a la junta del 
Foment érem: Kiku Nadal (president), 
Alfons Duch (Vice-Ppesident), Jaume 
Costa, Ester Ortiz, Xavier Carrera, 
Jaume Freixas, Joan Caldas, Pere 
Joan Xifra, Francesc Jimenez, Pilar 
Vilella, Rosa Gimbernat, Jordi Bado-

sa, Ferran Badosa, Gerard Nadal.
Abans de ser a la junta, havies 
practicat algun esport?
Vaig jugar fins als 28 anys a bàsquet 
en totes les categories i en diferents 
clubs, primer el Foment, després al 
C.B. Caldes de Malavella, el Montes-
sori de Palau de Girona i el Bàsquet 
Girona.
Explica algun fet important de 
quan vares estar a la Junta del 
F.D. Cassanenc...
Per la Diada del bàsquet de dos dies 
(el dissabte les categories inferiors i el 
diumenge els cadets i júnior masculí i 
femení) durant tot el dia de les 9 ho-
res del matí fins a les 19 hores i els 
participants (jugadors, jugadores, ar-
bitres, taules i pares col·laboradors) 
anaven a dinar al menjador del col·legi 
Puig d'Arques fent dos torns. Amb 
una participació de 28 clubs i 700 
nois i noies de la província i algun club 
de Barcelona.
Què fas actualment?
Treballo.
Segueixes l'actualitat del club?
Cada mes miro la revista cassanenca 
LLumiguia i d'aquesta manera segueixo 
el que passa al món de l'esport i prin-
cipalment el bàsquet.

Ens acomiadem d'en Joan; espero 
poder-nos veure en algun partit de 
bàsquet i potser aquest any el 26 de 
desembre en la diada dels veterans.

Salut!

Xavier Carrera Bosch

A l'esquerra, l'equip del Foment sènior masculí de la temporada 1973- 1974: Joan Caldas, Carles Nadal, Xevi Carrera, Josep M. Martí, Paco Vegas, Lluís 
Sayeras; ajupits: Jordi Puig, Miquel Rabassedas, J.M. Batallé i Quim Felip. A la dreta, un grup de jugadors veterans: Miquel Rabassedas, Jordi Puig, Pere-
Joan Xifra, Xevi Carrera i Joan Caldas. A sota, en Joan en l'actualitat.
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I Campionat de 
Salts de Cassà
El passat 12 de juny vam organitzar 
aquí a Cassà la primera edició del 
campionat de salts. Aquest campio-
nat anava dirigit a tots aquells nens i 
nenes d’entre 4 a 14 anys sense cap 
cinturó mínim per participar. Vam re-
unir uns 130 esportistes de clubs de 
Figueres, Vilafant, Llançà, Camprodon 
i Olot.

En aquest campionat calia realitzar 
3 proves, Tuio ap chagui (salt amb 
patada frontal), Tuio yop chagui (salt 
amb patada lateral) i un circuit d’agili-
tat. Els participants estaven repartits 
en grups segons l’edat i el sexe, ells 
guanyaven punts en funció de la clas-
sificació de cada prova i al final hi ha-
via un guanyador a cada grup. Es va 
fer podi fins al quart classificat i tota 
la resta de participants es van endur 
una medalla de participació.

Els resultats van ser
- Joel Vadillo: 2n. classificat
- Kenrrik Berrios: 2n. classificat
- Damià Ribas: 2n. classificat
- Isaac Pelegrina: 2n. classificat
- Lluna Fornells: 2a. classificada
- Mia Gálvez: 3a. classificada
- Martí Lacoba: 3r. classificat
- Ivan Dereziuk: 3r. classificat
- Mey Muntada: 4a. classificada
- Izan Abras: 4t. classificat
- Aleix Cánovas: 4t. classificat
- Vanesa Sánchez: 4a. classificada
- David Ferrer; 4t. classificat
- Malick Sawo: 4t. classificat
En la categoria dels més petits no hi 

havia guanyador i nens i nenes tenien el 
mateix premi. Del nostre club van par-
ticipar en aquest grup en Roc López, 
la Sira Muntada, en Bru Blanquet, en 
Nicolás Santana i en Jordi López.

Bona cloenda de temporada del Jorsan

A les imatges diversos moments del campionat de salts de Cassà; de dalt a baix i d'esquerra a dreta: 
David Ferrer realitzant "Tuio ap chagui";  Nicole Vilà realitzant "tuio yop chagui"; un grup d'alumnes 
i els participants de la categoria dels petits (categoria sense guanyador): Roc L., Nico S., Sira M., Bru 
B. i Jordi L. A l'esquerra,  Nicolás Riccitelli 1r classificat al podi i, a sota, Dúnia Belhaj 1a classificada 
i Mia Gálvez 3a classificada, també al podi.
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Volem agrair la col·laboració en el 
campionat a les empreses Vichy Ca-
talan i Original Sports i al centre tera-
pèutic Kalma d’aquí a Cassà.

El següent campionat on han parti-
cipat els nostres esportistes ha sigut 
el campionat d’Espanya cadet, dispu-
tat els dies 26 i 27 de juny a La Nucia 
(Alacant).

ÀLEX DE DIOS TERCER 
D’ESPANYA CADET DE 
TAEKWONDO
Del nostre club van participar-hi l’An-
dreas Lepape i l’Àlex de Dios que van 
participar com a membres de la se-
lecció catalana i en representació de 
Catalunya.

L’Andreas va participar en el pes 

mosca (33-37 kg.), ell va guanyar les 
dues primeres rondes per diferència 
de 20 punts en els representants de 
Cantàbria i d’Astúries, però va quedar 
eliminat a quarts de final pel valencià 
que es va endur el títol així que tot i fer 
un molt bon campionat no va poder 
pujar al podi.

Per altre costat, l’Àlex de Dios va 
participar en el pes lleuger (45-49 
kg.), ell va guanyar en els represen-
tants de Canàries i d’Euskadi, però va 
perdre a la semi-final per 2 punts de 
diferència contra un andalús. Així que 
s’hagué de conformar amb una me-
rescuda tercera posició.

Moltes felicitats a tots els que heu 
participat en algun dels campionats!

Àlex de Dios tercer classificat, al podi del campionat d'Espanya cadet; a sota, la selecció catalana cadet 
que ha participat al campionat d'Espanya (entre ells l'Àlex i l'Andreas).
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Esports Automobilisme

L’equip cassanenc d’ACMotorsport (fotos superiors) i alguns 
dels aficionats aquest cop van sortir del territori català per 
dirigir-se a Barbastro (Osca). Allà es disputava el dia 12 de 
juny el 4rt Ral·li Barbastro, puntuable pel campionat d’Ara-
gó. Aquesta és la primera aventura que l’equip fa fora de 
Catalunya, amb ganes de conèixer carreteres noves, gent 
nova i ser competitius allà on van.

L'equip ACMotorsport 
triomfa al ral·li de Barbastro

Alcalà - Company, cinquèns de la general i primers a Classe 1

La inscripció es va veure afectada pel tema Covid-19, ja 
que es va limitar a 75 participants; que al final en van ser 
79, comptant totes les categories. Pel que fa a velocitat, on 
l’equip ACMotorsport competia, eren un total de 38 inscrits 
amb gent vinguda des de Catalunya fins al País Basc.

Els trams de la prova eren inèdits, ja que no s’havien fet 
mai (Naval, La Fueva i Central San Roque) i s'havien de re-
petir en tres ocasions, amb un total de 113 kms cronome-
trats.

La parella cassanenca aconseguien marcar un bon ritme 
des de l’inici, i després del segon tram del dia s’enfilaren 
fins la primera posició de la classe 1, posició que ja no van 
abandonar fins la finalització del ralli.

La calor va ser un factor a remarcar durant tota la jor-
nada, tant per als participants com per la mecànica dels 
vehicles.

Tot l’equip dona gràcies a la gent que es va desplaçar i els 
va donar suport en tot moment, fet que els va donar forces 
per continuar amb el gran ritme de competició marcat. Per 
a ells, familiars i patrocinadors va dedicada aquesta victòria 
de categoria i també una meritòria 5a posició general del 
ral·li davant de vehicles molt superiors en mecànica.

Gràcies a tots pel vostre suport, bon estiu i ens veiem 
aviat. I recordeu: gel, mascareta i distància.

Zona Industrial Susvalls - Nau B
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Al terme municipal de Cruïlles hi trobem l’ermita de Santa 
Pellaia, de sobres coneguda per tots els cassanencs. Els con-
vilatans sempre hi hem tingut certa tirada, i és per això que 
es troba sota la jurisdicció de la parròquia de Cassà de la 
Selva. Amb l’acurada atenció de la família Mascordet, la seva 
conservació ha estat possible i s’han portat a terme arranja-
ments al seu interior per evitar el seu deteriorament. L’indret 
és visitat per excursionistes, boletaires i ciclistes, amb unes 
vistes espectaculars a la badia del Montgrí amb les illes Me-
des de fons.

Al mateix indret, una miqueta més avall de la placeta de 
l’ermita, hi trobem una magnífica plantació de vinya. És de 
la varietat garnatxa blanca i està situada en una zona amb 
vistes excel·lents al mar, en terrenys pedregosos i assolellats 
ideals per al seu cultiu. La vinya va estar plantada ara fa uns 
deu anys i és propietat d’una família de Botswana (país d’in-
terior al sud del continent africà). Potser l'enyorança de no 
veure mar va enamorar els propietaris d‘aquest indret, que 
van decidir-hi engegar un projecte.

Vaig descobrir el FOLLARAÏMS en un dinar a un restaurant 
de Girona aquest hivern passat. Tenien una selecció de vins 
naturals i em va cridar l’atenció el seu nom i el seu etiquetat-
ge. Al parlar amb el sommelier em va donar més informació 
del celler i de la seva elaboració i, després de la meva recer-
ca, vaig descobrir que el vi que havia begut provenia dels ceps 
de Santa Pellaia. Em va fer especial il·lusió, perquè coneixia la 
vinya, que sempre havia trobat magnífica. L’endemà vaig anar 
a fer un foto del lloc per ensenyar l’indret d’on havíem pres 
aquest vi, amb la casualitat que em vaig trobar amb els seus 
propietaris. Amb el seu castellà bàsic, em van explicar que 
la seva explotació l’havien cedit als Cellers de Madremanya.

No sabia que a Madremanya hi havia celler, així que m’hi 
vaig posar en contacte per fer una visita i perquè m’expli-
quessin què es feia. Allà vaig conèixer en Nil Roca Pineda, 
un jove pagès, agricultor, jardiner i explorador del camp. Una 
persona oberta, sincera i natural, amb una filosofia de vida 
molt simple i personal. Treballar el que dóna la terra per gau-
dir del seu retorn. En Nil va arribar de Barcelona a aquests 
indrets perquè havia tingut arrels empordaneses per part de 
l’àvia, que era d’Ullastret. No és un estudiós d'enologia, però 
sempre ha volgut treballar al camp i a l’hort. Va estar a les 
vinyes de Mont Rodó, a Sant Martí Vell; Sota els Àngels, de 
Cruïlles, i Mas Oller, de Torrent. Treballar amb aquests cellers 
li va permetre conèixer el procés d’elaboració i les tècniques 
de vinificació que ell, com a autodidacta, ha anat experimen-
tat al seu magatzem-celler. Treballa amb vinificacions d’inox, 
ceràmica o bota de roure. Fa cervesa artesanal, vi licorós o 
limoncello amb tocs d’herbes aromàtiques.

Forma part d’una unió de petits productors anomenada 
xarxa de la terra, on s’apleguen uns 250 pagesos, ramaders 
i artesans que s'intercanvien productes i s’ajuden mútuament 
mitjançant assessorament i experiències personals. Molts 
d’ells els trobarem a mercats ecològics o de proximitat. Ce-
llers de Madremanya està present al mercat Món Empordà, 
on es potencia el producte local i que se celebra ‘in itinere’ 
els dissabtes de cada mes a les poblacions de Rupià, Corçà 
i Torroella de Montgrí.

En Nil s’ocupa d’explotar i cuidar petites vinyes que es tro-
ben al voltant del massís de les Gavarres. Vinyes que potser 
havien estat abandonades, algunes d’elles híbrides o de poca 
productivitat, i que en Nil, amb els seus coneixements de 
la terra i amb les experimentacions en la vinificació, els ha 
donat nova vida i ha evitat així el seu abandonament definitiu. 
Cellers de Madremanya va estar convidat a la Fira del Tap de 

Follaraïms blanc 
(cellers de Madremanya)

Cassà, on es van poder tastar alguns dels seus vins.
FOLLARAÏMS blanc, en aquest cas, és un vi de garnatxa 

blanca. Em va sorprendre la seva contundència i naturalitat. 
Color groc verdós i brillant, un vi ampli, fresc, golós, dens, 
amb molt bona acidesa i tocs molt mediterranis. La vinya 
amb mirada al mar i envoltada de Gavarres expressa aquest 
arrelament a la terra. Herbes aromàtiques, pinassa i alzinar 
es barregen per omplir la boca amb una agradable sensació 
de proximitat i benestar personal, per fugir de les malures i 
els mals auguris. Els goigs de Santa Pellaia ens ho diuen així: 
Puix que sou tan venerada, en eixa terra mortal, oh gentil 
Santa Pellaia, deslliura’ns de tot mal.

Amb Cellers de Madremanya i en Nil Roca he descobert 
una nova manera d’entendre la vinya. Aquí es fan vins natu-
rals, sense trampa ni engany. El vi tal com surt, sense cap 
addició de sulfits i productes nocius pel raïm. Gairebé mai el 
vi serà igual, la naturalesa marca el seu destí.

Preu aproximat: 10 euros.

Salut i que vagi de gust!
 

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)

El Vi de la Pilar Viure bé
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Col·laboracions Entre el somni i la vigília

Vaig anar a passar un parell de dies a la 
capital d’aquell bonic país eslau, ja que 
una amiga esperantista m’havia deixat 
el seu país aprofitant que ella marxava 
de viatge.
M’havia donat l’adreça i l’avís de què les 
claus les havia de demanar a la portera 
que ja estava avisada.
Així ho vaig fer en quant vaig arribar a 
l’adreça correcta. He de dir que em sé 
orientar millor en les grans ciutats que 
en el bosc buscant bolets!
Em vaig trobar amb una portera com 
les nostres de fa anys: una velleta molt 
polida, asseguda davant l’entrada de 
la casa i fent mitja tranquil·lament. No 
havia comptat amb el problema de la 
llengua i aquella dona que m’havia fet 
la impressió d’una gran beatitud, va 
començar a perdre la paciència i, per 
fi, gràcies a l’ajut d’uns quants vianants 
encuriosits i a un llenguatge de signes 
que m’he vist forçada a utilitzar en els 
meus viatges, ens en vàrem sortir.
Tampoc havia comptat que em calia 
pujar a un cinquè pis sense ascensor 
i carregada amb la pesada maleta. La 
primera recerca fou la dutxa on treu-
re’m la sufocació i d’allà caure damunt 
el llit curosament preparat i en una ha-
bitació molt acollidora.
Vaig haver d’assumir, molt a disgust, 
que ja no tinc edat per aquestes aven-
tures i que m’havia d’organitzar molt bé 
la visita a la ciutat on hi havia moltes 
coses interessants per veure, calculant 
bé les possibilitats de les meves cames.
Després de sopar una miqueta baix 
l’atenta mirada d’un gat que m’havien 
deixat per companyia el qual, de tant 
en tant, em dirigia una mirada com-
passiva que em portava mals presagis, 
vaig anar a obrir el balcó de la part 
de darrere de la casa, que donava a 
un pati comunitari de veïns i m’hi vaig 
abocar, mig cos enfora, per omplir els 
meus pulmons de l’aire fresc d’aquella 
nit d’estiu.
El gran quadrat que quedava enmig del 
darrere d’un grup de cases d’aquella 
barriada, semblava brindar-me l’inici 
de mil historietes que tant esperonen 

la meva inquieta imaginació, sobretot 
l’espectacle que es desenvolupava cinc 
pisos més avall d’on jo em trobava.
Les cases semblaven, des de la meva 
perspectiva, com uns grans trasters on 
guardar gent, mobles i gats.
En aquell plàcid jardí interior, ornat amb 
garlandes i fanalets, s’hi celebrava una 
festa no sé si familiar o veïnal.
En un dels pisos de davant del meu, una 
senyora tocava, molt cerimoniosament, 
en un  piano de cua, una bella simfonia 
que ningú escoltava, ja que, en el pis 
veí, una família mirava amb interès la 
tele posada a tot volum.
En un entresol d’aquell entreteixit de pi-
sos, una minyona, amb còfia i davantal, 
festejava amb un xicot molt clenxinat 
de l’entresol veí i si dic que festejaven 
és perquè, sense cap prejudici, s’envi-
aven petonets posant aquella cara de 
ximplets que solem posar quan estem 
enamorats.
Cada llum que s’encenia en qualsevol 
dels pisos, era una nova llum que il-
luminava els meus somnis. Val a dir que 
a mi em cal portar ulleres i els vidres 
graduats em porten les imatges una 
miqueta diluïdes  i tot ho fa més tendre 
i més dolç.
Això era el que m’estava passant aque-
lla primera nit en aquella desconeguda 
barriada d’una no menys desconeguda 
ciutat: tot s’oferia a la meva mirada en 
una nova dimensió desconeguda: les 
olors d’uns ametllers que hi havia en un 
cantó del pati, la barreja de converses, 
la senyora del piano, el romanticisme 
dels enamorats i totes aquelles barrija-
barreges de sensacions.
De sobte m’agafà un rampell: volia veu-
re el meu carrer i el carrer veí. Em vaig 
arreglar una mica (no sóc gens presu-
mida) una raspallada als cabells, un cal-
çat còmode, la cartera i escales avall!
Em va cridar tot seguit l’atenció l’aglo-
meració de gent passejant-se probable-
ment a la recerca de l’aire fresc; en el 
bar cantoner jugadors de dominó rient 
i cridant, el soroll del pas espaiat dels 
tramvies. M’havia llançat al carrer sen-
se saber ben bé per què, amb una gran 

Idiomes universals

Si esteu 
interessats/ades 

en aprendre 
ESPERANTO, po-

seu-vos en contac-
te amb M. Dolors 
Godoy Rotllens
Tel. 665771294

tafaneria sentint-me estúpidament feliç.
Vaig arribar al carrer veí, allà on creia 
que hi havia els pisos que donaven al 
pati veïnal. 
En el balcó d’una planta baixa, damunt 
una petita barana plena de testos de 
flors, s’hi abocava una vella dama de 
blancs cabells aplanats damunt les gal-
tes com dues llesques de pa amb man-
tega i que anava vestida amb una bri-
llant túnica setinada. Volent ser amable 
la vaig saludar amb una de les poques 
frases que havia après d’aquell difícil idi-
oma eslau amb el fatal resultat de què 
la dona, segurament per matar la so-
ledat, em va respondre amb un incom-
prensible i inacabable discurs del qual 
no sabia com desempallegar-me...
Vaig posar mà a la cartera per cercar 
el meu diccionari i llavors va saltar l’alar-
ma: les claus! No havia agafat les claus.
Vaig córrer de nou cap al meu carrer 
i cap a la casa de la meva amiga. La 
portera havia desaparegut. Ella, cadi-
ra i tricot! Vaig començar a parar a la 
gent, a intentar fer-me comprendre. 
Era inútil, em miraven com si m’hagués 
tornat boja i, allò que ens prediquen de 
què l’anglès és l’idioma universal, no us 
ho cregueu gens ni mica si viatgeu cap 
a l’est d’Europa, d’universal res i n’he 
tingut vàries experiències fins i tot en 
comerços i restaurants.
Vaig acabar plorant a llàgrima viva i sols 
i va haver-hi una reacció quan vaig cri-
dar: “Police, Police!”. No vaig tardar a 
tenir-ne un parat davant meu esperant 
el meu discurs. No sé què va entendre, 
però em feu entrar en la furgoneta i em 
va portar cap a comissaria.
I vaig constatar una cosa que em va en-
tristir molt: No m’havien entès en l’an-
glès universal, però en aquell barri tam-
poc ningú sabia l’altre idioma universal: 
l’esperanto!

M. Dolors Godoy Rotllens
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Ocells de Cassà Col·laboracions

Nius a les nostres cases
Ja som a ple estiu, fa dies de caloras-
sa, amb un sol que estella les pedres i 
la majoria d’ocells ja han acabat el seu 
període de cria, que en el cas dels més 
primerencs va començar a principis de 
març i, en el cas dels més tardans, cap 
a mitjans juny, quan encara hi havia es-
pècies  que feien la seva segona posta.

Són moltes les espècies d’aus que es-
cullen les cases del poble i de pagès per 
a fer els seus nius. La proximitat huma-
na els proporciona aigua de  basses, 
piscines o safareigs; s’aprofiten de les  
restes de menjar en patis, jardins i es-
combraries i troben protecció en forats 
a les parets o a les teulades. Ara els 
pollets ja han  abandonat els nius, els 
Nidífugs ho van fer ben de pressa i en 
un estat poc desenvolupat; els Nidíco-
les, en canvi, es van quedar 2 o 3 set-
manes sota la protecció i alimentació 
dels progenitors fins a assolir un estat 
fisiològic més desenvolupat. És doncs 
el moment de contemplar els pares 
ja menys atrafegats i sovint acompa-
nyats d’aquests pollets volanders, amb 
el seu plomatge juvenil, sempre molt 
més críptic, aprenent a volar i a alimen-
tar-se tots sols. També és el moment 
d’acostar-nos al niu, sense por de des-
torbar, per admirar-ne els materials, 
la construcció, la netedat i la solidesa 
d’aquestes estructures, que ja sabem 
que són de vital importància per a la 
reproducció de qualsevol ocell aportant 
seguretat i aixopluc als ous i als pollets.

Avui us parlaré de dues espècies 
que han escollit cases del poble per a 
acomplir el seu període reproductor i 
han construït el seu niu sota porxos del 
pati.  Aquests són dos petits ocells pas-
seriformes, dels quals ja n’hem parlat 
en números anteriors de la revista, en 
aquesta mateixa secció: l’oreneta vul-
gar i la cotxa fumada.

NIU, OUS I POLLETS D’ORENETA 
VULGAR
En el cas de l’oreneta vulgar, tot i que 
el més comú és que els seus nius es 
trobin en cases de pagès, n’he pogut 
seguir tres en un cobert d’una casa del 
carrer del cementiri. En la construcció 
del niu hi van participar tant els mas-
cles com les femelles (a diferència d’al-
gunes espècies d’ocells on el mascle 
construeix el niu tot sol i la femella tria 
el mascle que té el niu més ben cons-
truït, folrat i acabat per a reproduir-se).  
Els van fer sota d’unes bigues de fusta 
del porxo, amb fang i trossets de palla; 
de dins el van folrar amb materials més 
suaus com plomes, herba seca, etc. En 
general, la femella pon entre 4 o 5 ous, 
i els incuba tota sola (en altres espèci-
es ho fan mascle i femella) un parell de 

setmanes.  Els pollets segueixen dins 
del niu fins a 21 dies i quan comencen 
a volar fan petits vols fins a llocs pro-
pers on continuen essent alimentats 
pels pares. 

Aquests tres nius que hem seguit ja 
fa anys que estan construïts i les ore-
netes que hi han nascut hi tornen cada 
any; si el niu encara l’ocupen els pares, 
en fan un altre ben a prop; si els pares 
no han tornat (la travessa migratòria 
d’anar i tornar de l’Àfrica no és gens fà-
cil per aquests ocells tan petits i molts 
es moren pel camí) ells ocupen el niu 
on van néixer. Abans de pondre els ous, 
però, els progenitors s’han assegurat 
d’enretirar branques trencades, de ta-
par forats al fang i de tornar a posar un 
folre de plomes i altres materials tous 
per al benestar de la futura prole.

Així, fa uns anys aquests nius esta-
ven tots tres actius, enguany només 
n’han ocupat un, on hi hem pogut foto-
grafiar els 5 ous, però en canvi, només 
n’hem vist sortir i envolar-se 4 pollets. 
Després encara han de passar per la 
fase juvenil, molt crítica per a la seva 
supervivència, donat que en aquest 
estadi són la menja preferida de molts 
depredadors; probablement només un 
o dos arribin a adults.

NIU, OUS I POLLETS DE LA COT-
XA FUMADA
En el cas de la cotxa fumada vam des-
cobrir el niu quan els pollets ja havien 
sortit de l’ou i ens va cridar l’atenció 
l’anar i venir d’una femella que portava 
sempre cucs a la boca, que es parava a 
vigilar que no la seguia cap depredador, 
es posava a fer un crit agut i repetit 
fins que els pollets la contestaven des 
del niu amb la seva xiscladissa, talment 
com nens petits demanant menjar, i fi-
nalment arribava al niu on peixava els 
seus pollets. 

En general la cotxa fumada fa el niu,  
amb herba, molsa i petites arrels en es-
cletxes rocoses o forats d'edificis vells. 
La femella pon 4-6 ous de color blanc i 
els incuba ella sola uns dotze dies; des-

prés neixen els pollets que marxen del 
niu al cap d'un parell de setmanes. Fa 
2 o 3 cries cada any.

Per vigilar el niu vam establir una 
mena de lloc d’aguait on els pares no 
ens podien veure i així no destorbàvem 
ni advertíem de la presència del niu a 
possibles predadors, sobretot els gats! 
En el nostre niu hi havia 4 pollets de 
què vam poder anar seguint el seu crei-
xement. El dia que els pares en lloc de 
portar-los menjar es van posar prop 
del niu a cridar durant hores i hores, 
els pollets van saber que era hora de 
llençar-se a l’aventura del món exterior, 
calia aprendre a volar i a menjar pel seu 
compte. En aquest període d’aprenen-
tatge, els pares encara romanen prop 
dels polls volanders per a ajudar-los i 
protegir-los.

En el cas de la nostra família de cot-
xes fumades, vam seguir les peripècies 
de dos dels polls, un altre es va que-
dar al niu demanant un aliment que ja 
no va arribar i es va quedar sec i mort 
ocupant tot el niu i amb la boca ben ba-
dada. Pobric! No sabem per quina raó 
no va volar, potser no tenia força o era 
massa gras o poc atrevit... Els biòlegs 
en diem Selecció Natural!  

Jo us encoratjo que aquests dies 
busqueu per casa vostra, als garatges, 
porxos, als arbres o entre les herbes 
del jardí, fins i tot en testos, àmfores o 
altres estris mig oblidats en un balcó o 
en una eixida, perquè fàcilment robareu 
nius ja desocupats dels ocells que us 
he explicat però també de molts altres: 
merles, pardals, puputs, mallerengues 
carboneres, i un llarg etcètera.

Finalment, dir-vos que hi ha un projec-
te de Ciència Ciutadana a Catalunya que 
es diu Projecte Nius, on podeu reportar 
qualsevol observació de nius, ous i po-
llets de qualsevol espècie. D’aquesta 
manera es construeix una xarxa de 
coneixement dels cicles reproductius 
dels nostres ocells. Per si us animeu 
a col·laborar, us deixo l’enllaç a la web 
https://www.nius.cat/

Xon Vilahur

A les fotos, els ous i els pollets d'oreneta
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Viure bé Higiene Dental

Dr. Manuel López 
de Calatayud
www.lopezdecalatayud.com
Llicenciat en odontologia COEC 3800

Diplomat en Cirugía i Implantología  Universitat de París
Magister en Implantología  Hardvard University
Màster en Implantología, Periodòncia i Rehabilitació oral  New York University - Université de París XII 
Membre de la S.E.I.

www.dentalinfo.es

c/ Doctor Vilaseca, 13 - 1er 1a c/ Baixada Piscina, 6
Tel. 972 461 813 Tel. 972 661 929

Els serveis més avançats 
en salut buco-dental:

Estètica Dental
Periodòncia
Implantologia
Rehabilitació oral
Pròtesi Dental
Mini implants

CalongeCassà de la Selva

En el camp de la medicina, s'anomena segona opinió, 
a aquella que dona un professional diferent al qual vi-
sitar el pacient al principi. La idea és tenir més pers-
pectiva sobre el tractament d'un problema de salut.

En l'odontologia, hi ha la mateixa possibilitat, un pa-
cient no ha de quedar-se amb una única opinió sobre 
com rehabilitar la seva boca. Consisteix a rebre un 
segon informe mèdic, a més del primer diagnòstic i 
tractament proposat per la primera Clínica dental a 
la qual es va visitar. La seva finalitat és contrastar la 
primera amb la segona opinió i poder determinar el 
pacient l'opció que cregui més convenient.

Per exemple, és molt comú que quan se li pre-
gunta a un pacient: Per què porta aquesta pròtesi 
dental? 

El pacient contesta: "És que em van dir que era 
el que necessitava..." No li van donar més opcions.

Quan un pacient assisteix a visita a una de les nos-
tres Clíniques Dentals tenim un protocol que consisteix en: 
Inspecció clínica bucal, radiografia digital panoràmica de 
tota la boca, impressions per models d'estudi del cas en 
qüestió i detallada història clínica del pacient. Basant-se tot 
això es dona un diagnòstic i diferents opcions de rehabilitar 
la boca del pacient, explicades detalladament pel professio-
nal que durà a terme el tractament.

Ara per ara que hi ha tantes Clíniques dentals, moltes 
impersonals i amb gran rotació de dentistes com ocorre 
en les franquícies dentals, clíniques en què els pacients 
no saben el nom i cognom de l'professional que el visita; 
perquè cal ser sincers: tant en medicina com en qualse-
vol de les seves branques, sent l'Odontologia una d'elles, 
els coneixements i experiència clínica del professional és 

Segona opinió en Odontologia

un factor preponderant per a l'èxit dels tractaments més 
complexos: rehabilitació oral fixa, implantologia, greus pro-
blemes periodontals, etc.

La proximitat de les Clíniques dentals entre si, no només 
a les ciutats sinó també en els pobles, faciliten la possibi-
litat d'obtenir una segona opinió. No només cal comparar 
pressupostos, que tristament és el que fan gairebé tots els 
pacients, sinó classe de tractament, durabilitat de la ma-
teixa en el temps, qualitat dels materials emprats, tracte 
humà i professional amb el personal de la Clínica, i saber 
que si el pacient té algun problema Dr. que li va fer el 
tractament el tornarà a visitar encara que passin els anys.

Per això, si vostè necessita una segona opinió dental, no 
ho dubti, truqui'ns, li donarem visita i li explicarem sense 
compromís quines són les millors opcions per rehabilitar la 
seva boca, i aconsellant quina d'elles s'adapta millor al seu 
cas en particular. Gaudiu d'un somriure sa i bonic, pregun-
teu-nos una segona opinió.

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia
-periodòncia i rehabilitació oral (ESORIB) (New 

York University Université de Paris). Membre de la 
SEI. Diplomat en cirurgia general i implantologia
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Foto NostàlgicaFoto Nostàlgica Entreteniments

Una fotografia d'una excursió d'alumnes de La Salle Cassà 
a Cambrils, l'any 1973: Hi podem veure, al costat esquer-
re: Olga Mundo, Cristina Abellí, Anna Calmet, Nuri Maymí, 
Lina Mullera, Laura Casadevall, M.Carme Gironès, Núria 
Casanova, Isabel Gener, Montse Rubirola; al mig: "Herma-

nu" Pere, Clara Rovira, Joaquim Reig, Carme Batallé; a 
la dreta,  Rosa Castelló, Fina Alsina, Maria Prunell, Rosa 
M.Prunell, Montse Simon, Nuri Adroher. 

Foto i treballs d'identificació: Dolors Rubirola

Excursió a Cambrils, abril 1973
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Entreteniments d’estiu Per passar l’estona 

LA GRAELLA INCOMPLETA
Ompliu els buits que falten de manera que tant la 

suma de les dues diagonals com la de les files i les 
columnes coincideixi amb el resultat assenyalat amb el 

color groc.

Ara que molts de vos-
altres feu o esteu a 
punt de fer vacances, 
proposem una sopa 
estiuenca en aques-
ta temporada en què 
proliferen els vols amb 
avió. Hi hem amagat 
aquestes companyies 
aèries: Ryanair, Iberia, 
Vueling, Air Europa, 
Air France, Alitalia, 
EasyJet, Lufthansa, 
Volotea, Norwegian i 
Germanwings. Sabríeu 
trobar-les?
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Mots encreuats 
Núm. 421
HORITZONTALS
1.- Els bancs de sorra més visualitzats al programa de 
TV3 Preguntes Freqüents. La droga més consumida per 
la revetlla de St. Joan. 2.- Sotsobra una nau a les portes 
dels Monegres. El cap de l’abella. 3.- Despullats mentre 
naveguen a una velocitat d’una milla marítima per hora. 
Que té cura d’una cosa sense tenir-ne l’honor. 4.- En 
vénen el Mags, amb un acusat sentit de l’orientació per 
a tan llarg viatge. Cercle multicolor que envolta la nina, 
perceptible a ull nu. 5.- Estudiosos de neologismes. 6.- 
As. Prèdica esquerranosa i antisistema. Article saluda-
ble no apropiat per a hipertensos. 7.- La punta del far. 
D’Oceania. Cap de ruc. 8.- Lletra de pal. Vestit de balla-
rina. Vedella musulmana. 9.- Aparcar les vocals. Terra 
fèrtil dins d’un desert. 10.- Fent que alguna cosa suri. 
Mamífer de la família dels cèrvids que acaba remugant. 
11.- L’est. Està capacitat per omplir un envàs de vidre 
amb producte alimentari. Talli un soc amb una certa 
oposició.

VERTICALS
1.- Gestor d’un impost en espècie a l’antiga Roma que 
instava a no visitar-lo. Associació Esportiva. 2.- Element 
decoratiu que imita una corona de fulles de llorer. Plom 
reduït a la mínima expressió. 3.- Agrupació bancària sò-
lida per tal d’obtenir més líquid. Tragino de sud a nord 
un carregament de vi portuguès. 4.- Nota productiva a 
l’alça. Manera d’articular els sons. 5.- Mesurat fins a 
la centèsima de segon. 6.- Cim del Gironès, a la serra 
del seu nom (segons algun mapa, “de Tudela”), amb bo-
nes vistes. El nord. 7.- Cap de gegant. Unitat monetària 
oriental. Antic festival musical, camuflat d’amagatotis. 
8.- Valorada amb un preu excessiu. Final de tardor. 9.- 
Mala nota d’estudiant. Manera de fer segons regles. 
Exjugador del Barça que hauria triomfat a l’antiga Roma. 
10.- Malura de l’alzina surera que no cura ni l’odontòleg. 
Cinema. 11.- S’enfonsarà en un abisme però en donarà 
l’alerta. Acaben abatuts.

Una secció de Josep M. Fusté
Solucions, a la pàgina 4

Per passar l’estona Entreteniments d’estiu
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T R O F E U  N A R C Í S  N E G R E
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SELVA
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